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O pomenu civilne zaSčHe je spregovoril dr. Cvetko Doplihar, predsednik 
^ptuj foto: I. kotar 

Zlati znak za občinsko gasilsko zvezo Ptuj sprejema njen predsednik 
Herbert Sorec foto: I. kotar 

Članice KUD „Aktiv žena" med Izvajanjem pevske točke 
foto: I. kotar 

klavne 
pod geslom ,,Civilna zaščita 

jinožično obrambnozaSčitno giba-
nje delovnih ljudi in občanov" je 
t̂ a v petek, 19. junija zvečer v av-
I Centra srednjega usmerjenega 
imbraževanja osrednja občinska 
proslava v počastitev 20. junija — 
jneva civilne zaščite Jugoslavije., 
% proslavi se je zbralo okrog ^ 
predstavnikov — delavcev na po-
dročju civilne zaščite in gasilstva iz 

skoraj vseh krajevnih skupnosti in 
organizacij združenega dela ter 
delovnih skupnosti z območja 
ptujske občine. 

Za uvod so se predstavili recita-
torji-dijaki ptujske gimnazije in 
medicinske šole z domiselno reži-
ranim in brezhibno izvedenim, 
vendar za tako proslavo z nekoliko 
predolgim ,,sprehodom skozi 
atomski vek." Za tem je predse-

dnik skupščine občine Ptuj dr. 
Cvetko Doplihar govoril o 

pomenu dneva civilne zaščite Ju-
goslavije, ki ga letos obeležujemo 
še posebno slovesno, saj ga 
povezujemo s 40. obletnico vstaje 
jugoslovanskih narodov in 
narodnosti. 

Na kratko je orisal zgodovinski 
razvoj civilne zaščite kot sestavne-
ga dela splošne ljudske obrambe in 

družbene samozaščite, ki ima izre-
dno pomembno vlogo že v r.iiru, 
saj ob vsaki nesreči rešuje življenja 
in premoženje ljudi, predvsem pa 
je njena naloga, da deluje preven-
tivno. Posebej je nakazal dosežene 
uspehe na tem področju v ptujski 
občini in naloge, ki smo si jih za-
dali v naših srednjeročnih progra-
mih. 

Za tem je dr. Cvetko Doplihar 
izročil tri zlate znake civilne zaščite 
Jugoslavije, ki so jih po sklepu 
štaba za dvikio zaščito občine Ptuj 
prejeli: Občinska gasilska zveza 
občine Ptuj, Janez Rebernak iz 
Ptuja in Janez Starčič iz KS Polen-
šak. Zlati znak je najvišje prizna-
nje, ki ga podeljuje štab za civilno 

zaščito občine Ptuj za posebne in 
izredne uspehe na področju razvo-
ja in krepitve civilne zaščite v ptuj-
ski občini. Iz obširne obrazložitve 
izhaja, da so si vsi prejemniki zla-
tega znaka to visoko priznanje re-
snično zaslužili. 

Po sklepu občinskega štaba za ci-
vilno zaščito je nato poveljnik šta-
ba Feliks Bagar izročil še 43 značk 
civilne zaščite z diplomo. Imena 
prejemnikov objavljamo na 2. 
strani. 

Sledil je enourni kulturni pro-
gram, ki so ga izvajali: članice 
KUD ,,Aktiv žena" iz KS Radoboj 
v bratski občini Krapina in naro-

dnozabavni ansambel ,,Brača Ben-
ci" prav tako iz Krapine. 

Program, ki so ga z recitacijami, 
pesmimi in plesi pripravile 
ptujskemu občinstvu mladinke, 
delavke, gospodinje in tudi upoko-
jenke, povezane v KUD ,.Aktiv 
žena" je bil v okviru srečanj brat-
stva in prijateljstva pobratenih ob-
čin SR Hrvatske in SR Slovenije. 
Ptujskemu občinstvu se je ,.Aktiv 
žena" predstavil prvič, ki je njiho-
va izvajanja nagrajevalo z navdu-
šenimi aplavzi. Prav tako so dlani 
udeležencev proslave pošteno 
ogreli člani ansambla ,,Brača 
Benci" z venčkom pesmi s krapin-
skih festivalov kajkavskih pesmi. 

FF 

XII.TABOR SLOVENSKIH PEVSKIH ZBOROV 

POJO NAJ LJUDJE 
V nedeljo 21. juni ja je bilo veličastno slavje slo-

venske zborovske pesmi v Šentvidu pri Stični. T u j e 
bil že 12. tabor slovenskih pevskih zborov. Na ta-
boru je letos nastopalo preko 200 zborov iz Slove-
nije. Hrvatske in iz zamejstva. Pelo je približno 6500 
pevcev. 

Mnogi zbori so že na predvečer tabora imeli 
itoncerte po različnih krajih Slovenije, tako, d a j e v 
s k l o p u šentviške manifestacije resnično pela vsa 
Slovenija. 

Letošnji tabor v Šentvidu je bil posvečen 40-le-
tnici OF in vstaje j u g o s l o v a n s k i h narodov in na-
rodnosti in temu primerno je programska komisija 
izbrala tudi program za letošnjo prireditev. Na 
sporedu sta bili dve skupni pesmi in sicer Gobčeva 
Pozdravna pesem na besedilo Marice Vozlič in Si-
monitijeva Slavnostna pesem na besedilo Smiljana 
Samca. Skupne pesmi so spremljale združene pi-
halne godbe. Prvo pesem je predstavil njen avtor 
Radovan Gobec, drugo pa dirigent Anton Nanut . 
Združeni moški zbori so zapeli Liparjevo Partiza-
ttovo slovo z besedilom Mateja Bora, Josepha 
Scheua Vzbujenje duhov in beneško ljudsko v pri-
redbi Pavla Merkuja »Zvečer se ga nepije.« Moškim 
wrom je dirigiral Klavdij Koloini. 

Mešani zbori so predstavili Ježevo Pričakovanje 
"a besedilo Toneta Pavčka, koroško ljudsko v pri-
f̂ tlbi Sama Vremšaka Gorjansko in ljudsko Snoči 
^m u enmu kraju bil. Združenim mešanim zborom 
Jf dirigiral Jože Furst. 

Združeni ženski zbori so zapeli Kresnice Franceta 
^'arolta (to Je ljudska pesem iz Kala nad Semičem) 

ljudsko Goreči ogenj brez plamena, pesem iz 
'uhinjske doline. Pesmi je z ženskimi zbori pred-
elavi! dirigent Ivan Vrbančič. 

Tokrat se je programska komisija odločila za 
"ebliko težje pesmi, kar zahteva od zborovodij in 
pevcev več truda in odgovornosti, saj morajo biti 
P̂ smi naučene natančno in z upoštevanjem vseh 
posebnosti (posebej ritmičnih), ki jih je zapisal 
"'adatelj. To je vsekakor zahtevnejša oblika sku-

pinskega petja,združenih zborov. 
Letošnjo šentviško prireditev so s svojim obiskom 

počastili najvidnejši družbeno politični delavci: 
Sergej Kraigher, Pepca Kardelj, Marijan Brecelj, 
Vida Tomšič, Ivan Maček-Matija, Lidija Šentjurc, 
Mitja Ribičič in Vinko Hafner . 

Slavnostni govornikje bil književnik Matej Bor. ki 
je govoril o pomenu ljudske in partizanske pesmi, o 
njeni moči med ljudstvom in borci med NOB in o 
njenem pomenu danes, v razvoju nove družbe in 
novih družbenih odnosov. Govoril je o vplivih in 
prelivanju narodnih napevov med narodi pri čemer 
je podal primere, kako so naše pesmi prevzeli drugi 
narodi in kako so pesmi od drugod pri nas pona-
rodele. V svojem govoru je Matej Bor opozoril na 
slabe vplive vcepljanja tuje literature v naš kulturni 
prostor prek hrumeče, zvočno oglušujoče in često 
neokusne pank glasbe iz tujih virov. Ugotavljalje, da 
Slovenci radi pojemo, dejal je, da »pojemo, ker smo 
mladi, in mladi smo, ker pojemo.« 

Po govoru našega priznanega književnika Mateja 
Bora s e j e izven predvidenega programa oglasila in 
močno zazvenela pesem Hej brigade hitite. Besedilo 
te pesmi je napisal Matej Bor. 

12. šentviški tabor je za nami. Letošnji je bil po 
številu nastopajočih doslej največji. Upravni odbor 
s predsednikom Petrom Poštaričem je ponovno 
opravil veliko in uspešno delo, saj organizacija 
takšne prireditve zahteva ogromno dela, veliko 
t ruda in organizacijskih sposobnosti. 

Za konec velja povedati, da so se iz našega ob-
močja prireditve v Šentvidu udeležili Komorni 
moški zbor iz Ptuja, moški zbori iz T G A Kidričevo, 
Majšperka, Grajene, Markove in Ormoža, mešani 
zbor iz Podlehnika in ženski zbor iz Kidričevega. 
Koncerte na predvečer so imeli Komorni zbor iz 
Ptuja pod vodstvom Franca Lačna, Moški zbor 
TGA Kidričevo pod vodstvom Ladislava Pulka in 
mešani zbor iz Podlehnika pod vodstvom Filipa 
Maučiča. 
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PRED SKUPNIM ZASEDANJEM ZBOROV SO PTUJ 

O nalogah po 3. kongresu 
samoupravljalcev Jugoslavije 

Predsedniki zbora združenega 
dela, zbora krajevnih skupnosti in 
družbenopolitičnega zbora skup-
ščine občine P tu j so za v torek. 30. 
junija sklicali skupno zasedanje 
vseh treh zborov. Osrednja točka 
dnevnega reda bo prav gotovo 
poročilo delegatov občine Ptuj o 
delu 3. kongresa samoupravljalcev 
Jugoslavije. 

Delavci, delovni ljudje in občani 
ptujske občine so enako kot po 
vsej naši domovini socialističnega 

.samoupravljanja skrbno spremljali 
delo tretjega kongresa, mu pošilja-
li pozdravne brzojavke in mu želeli 
uspešno delo. Obenem so oblju-
bljali, da bodo usmeritve kongre-
sa, zapisane v resoluciji kar najdo-
sledneje uresničevali, da med zapi-
sanimi načeli in našim delom ne bo 
razlik. To obljubo moramo začeti 
uresničevati takoj in skupno zase-
danje zborov skupščine občine 
Ptuj je korak naprej na tej poti. 

Povezano s prvo točko je tudi 
poročilo o izvajanju zakona o 

združenem delu v občini Ptuj, ki 
ga je pripravila skupščinska komi-
sija, obsega pa pregled samo-
upravne organiziranosti združene-
ga dela, dosežke na področju deli-
tve po delu, na področju planira-
n ja , uresničevanje svobodne 
menjave dela med delavci v TOZD 
in delovnimi skupnostmi skupnih 
služb, problematiko na področju 
uveljavljanja dohodkovnih odno-
sov in usklajenost samoupravnih 
splošnih aktov z določili zakona o 
združenem delu. Naloge na vseh 
navedenih področjih obsega tudi 
resolucija 3. kongresa samoupra-
vljalcev Jugoslavije. 

Nadalje bo na skupnem zaseda-
nju obravnavano še poročilo o 
poteku popisa prebivalstva, gospo-
dinjstev in stanovanj v občini Ptuj 
in prvi rezultati popisa 1981. Za 
tem pa se bodo zbori sestali na 
ločenih sejah. 

Na vseh treh sejah zborov bodo 
obravnavali predlog dogovora o 
izročanju odlikovanj SFRJ na rav-
ni občine, predlog družbenega 
dogovora o varovanju in usmerjeni 
prenovi kulturno zgodovinskega 
jedra mesta Ptuj , predlog dogo-
vora o merilih za vrednotenje sto-
ritev pravne pomoči, volitve in 

imenovanja in delegatska vpraša-
nja. 

Zbor združenega dela in zbor 
krajevnih skupnosti pa bosta na 
svojih sejah dodatno obravnavala 
še predlog odloka o spremembi 
odloka o posebnem občinskem 
davku od prometa proizvodov in 
od plačil za storitve v občini Ptuj , 
predlog odloka o določitvi stopnje 

. prispevka za izvajanje sistema ob-
rambe pred točo v obdobju do 
1985, predlog odloka o določitvi 
poprečne gradbene cene sta-
novanjske površine in odstotku, s 
katerim se določi korist za razla-
ščeno stavbno zemljišče v občini 
Ptuj za leto 1981 in predlog odloka 
o omejitvi uporabe olimpijskega 
strelišča na glinaste golobe v Haj-
došah ter osnutek odloka p uredi-
tvi prometa na vodah v občini 
Ptuj, 

Družbenopolitični zbor pa se je 
na s svoji 38. seji sestal že včeraj, 
24. junija in obravnaval poročilo o 
delu delegatov iz SR Slovenije v 
zveznem zboru skupščine SFRJ in 
podrobneje obravnaval skupščins-
ki sistem in delo delegatov v 
družbenopolitičnem zboru skup-
ščine občine Ptuj . 

FF 

SVET SKUPNOSTI PODRAVSKIH OBČIN 

Rezultati slabši od pričakovanih 
^^J^legati občin Lenart, Slovenska Bistrica, 
^^^bor, Ormož in Ptuj, ki so se prejšnji petek 

v tem mandatu sestali v Slovenski 
fezu?*̂ '' drugim ocenili tudi gospodarske 
leta I ® v preteklem in v petih mesecih tega 
rj ' Ugotovili so, da so bili doseženi najslabši 
âln • področju črne metalurgije, predelo-

industrije, gradbeništva, lesne industrije 
Pod lahkih kovin. Prav to pa so 
tja j kjer so gospodarstveniki pričakovali 

J^"«odnejSe rezultate. 
Pô j ^fSanizacijah združenega dela na teh 
je J ^Jih je zaposlenost naraščala, medtem ko 
^ onodek — pa tudi fizični obseg proizvodnje 

delegati predlauali, da bi v 
"̂an obravnavi gospodarskih rezultatov 

v y p r i p r a v i l i smernice za izboljšanje stanja 
Prev, . občin. To nalogo bi najbrž morale 
Pa organizacije združenega dela same, ne 

opravljala gradiv. Hkrati pa so menili, da 

bi morali obenem obravnavati tudi poslovne 
rezultate na področju družbenih dejavnosti. 

Lenarški delegat je v razpravi dejal, da bi se 
morali vprašati, ali v regiji pravilno preusmer-
jamo gospodarstvo. Podatki o gospodarjenju 
gotovo dajejo negativen odgovor. Zato pa so za 
v bodoče mnogo bolj razveseljivi podatki o 
razvoju kmetijstva v Podravju. Kot je dejal Mi-
lan Kneževič, sekretar medobčinskega sveta 
ZKS Maribor, namerava slovensko združeno 
delo podpreti razvojna prizadevanja kmetijstva 
na tem področju, posebej še nakup zemlje, 
melioracijska dela in morda tudi zložbo zem-
ljišč. 

Delegati sveta skupnosti podravskih občin 
so razpravljali tudi o predlogu družbenega 
dogovora o financiranju krajevnih skupnosti v 
občinah, ki med drugim predvideva, da bodo 
delavci združevali sredstva po domicilnem prin-
cipu — 0,5 odstotka od osebnega dohodka in 

čistega dohodka tozda za delovanje krajevnih 
skupnosti. Dogovor ponuja tudi določilo, — ki 
pa ni nujno, da ga vse občine tudi upoštevajo, 
— da bi občinski proračun in nekatere interesne 
skupnosti prispevali sredstva za delovanje dele-
gatskega sistema za samoupravne interesne 
skupnosti in krajevne samouprave. 

Ob koncu seje se je Gorazd Mazej, predse-
dnik MS SZDL za Podravje zahvalil Mihaelu 
Spindlerju in Jerneju Coklu iz Slovenske 
Bistrice za uspešno vodenje sveta v tem man-
datu. 

Zatem so delegati soglasno izvolili predse-
dnika lenarške občinske skupščine Boža Tuša za 
predsednika in predsednika izvršnega sveta te 
občine Eda Zorka za podpredsednika sveta v 
novem mandatu, ko bo sedež Sveta skupnosti 
podravskih občin pri Lenartu. 

N. Dobljekar 

JUTRI, 26. JUNUA V PETOVUI 

Osrednja občinska 
proslava dneva 

samoupravljalcev 
Delovni ljudje in občani ptujske občine bodo slovesno, vendar 

delovno prvslavili 27. juni j — dan samoupravljalcev Jugoslavije. Vsa 
praznovanja pa bodo potekala v znamenju aktivnosti za uresničevanje 
resolucije lil, kongresa samoupravljalcev Jugoslavije. 

Proslava bo pričela ob 12. uri. Slavnostni govornik bo Tone Taciga, 
predsednik konference osnovnih organizacij sindikata KK Ptuj, sklenili 
pa JO b(xio s krajšim kulturnim programom. M G 
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Veliko možnosti za 
letovanje delavcev 
Ena izmed naših večjih delovnih organizacij je tudi ptujslci Kme-

tijski kombinat, ki je v minuhh letih načrtno skrbel za povečevanje 
zmogljivosti in vanje vlagal tudi znatna družbena sredstva. Tako se 
lahko danes pohvalijo, da imajo njihovi delavci možnost letovanja kar 
v petih obmorskih krajih in v Varaždinskih toplicah. V Poreču imajo 32 
leži.šč, v Nerezinah na Malem Lošinju letos 72 ležišč, v Valvandonu pri 
Puli — 8 ležišč v dveh počitniških prikolicah, enako pa v U magu v kampu 
Štela Maris in letos na novo še v penzionu Jezero v Fiesi. 

V Nerezinah razvijajo svoje počitniške zmogljivosti v okviru poči-
tniške skupnosti Krško, kijih obvezuje, da bodo morali v naslednjih letih 
zagotoviti sredstva še za nadaljnjih 28 ležišč s čimer bodo imeli skupno 
100 ležišč. Neke vrste posebnost pa je dom v Varaždinskih toplicah v 
katerem je v šestih sobah 12 ležišč, v njem pa imajo prednost pri letovanju 
tisti delavci, ki jih je t jakaj napotil zdravnik. Tako tem delavcem tudi iz 
sklada skupne porabe krijejo stroške bivanja v 80 odstotkih. 

»Interes za letovanje je iz leta v leto večji,« pravi Silva Stropnik — 
socialna delavka KK, sicer pa zadolžena za področje družbenega stan-
darda delavcev in nadaljuje: »Letos so pogoji zelo ugodni, ker imamo še 
vedno zelo nizke cene, vsepovsod pa tudi možnost kuhanja, razen v 
Poreču, kjer je zagotovljena penzionska oskrba. Tako imamo v glavni 
sezoni zasedene vse zmogljivosti, v predsezoni, ki se je že začela pa smo 
jih dali na voljo tistim delavcem, ki nimajo šoloobveznih otrok, ti lahko 
letujejo tudi v mesecu septembru. Sicer pa skušamo stvari urejevati tako, 
da bi vsem ustregli in da ne bi bilo delavca, ki ne bi imel možnosti 
preživeti svojega dopusta v enem naših objektov.« 

Sicer pa je tudi Kmetijski kombinat-ena tistih delovnih sredin, zlasti 
kmetijske temeljne organizacije združenega dela, kjer imajo zaposleni še 
svojo zemljo in živino in tako spet nekoliko manj možnosti za daljšo 
odsotnost v sezoni, ko je največ kmečkih opravil. Te delavce spodbujajo, 
da bi zanje organizirali nekaj-dnevne skupinske izlete in ekskurzije v 

'času, ki j im najbolj ustreza in računajo, da bodo letos ob koncu meseca 
avgusta ali v začetku septembra to že realizirali. 

V letošnjem letu dajejo v razpravo tudi pravilnik o izkoriščanju 
dopustniških kapacitet, ki bo do podrobnosti urejal tudi kriterije po 
katerih bodo lahko prijavljene delavce razporedili. Letos so morali 
zaradi izjemnega interesa skrajšati izmenam na Malem Lošinju čas 
bivanj a za dva dni, to je od 12 na i O dni. S tem so lahko dodatno zagotovili 
letovanje 12 družinam. mš 

Zasedene počitniške 
zmogljivosti 

Pri osnovni organizaciji sindikata v Opekarni v Žabjaku deluje 
komisija za letovanje delavcev, v okviru katere se odvijajo tudi vse 
aktivnosti, ki so vezane predvsem na poletno sezono, oziroma za oba 
objekta, ki ju ima Opekarna v Karpinjanu pri Novem Gradu za pet 
družin v eni skupini in v Moravskih toplicah, kjer lahko preživlja letni 
dopust ena družina. Z letošnjimi prijavami so že zagotovili polno zase-
denost prostorov v Moravcih, za Karpinjan pa je bilo potrebno vključiti 
še deset družin iz drugih kolektivov. To pa je tudi težava, ki že vseskozi 
spremlja ta specifični delovni kolektiv. Poletni meseci so čas intenzi-
vnega kmečkega dela in sama struktura delavcev je taka, da ima večina 
med njimi tudi zemljo in tako nekoliko manj možnosti za daljšo odso-
tnost od doma. 

Kljub temu pa opažajo, pravi predsednik komisije za letovanje 
Janez Irgl, da se stanje iz leta v leto izboljšuje k čemur pripomore tudi 
možnost kuhanja v obeh objektih in le plačilo turistične takse, k i j e 30 
dinarjev dnevno. Letos je skoraj polovica delavcev dobila najvišji znesek 
regresa 3600 dinarjev, sicer pa so ga razdelili na pet skupin v zneskih od 
2000 do 3600 dinarjev in to je tudi ena izmed možnosti za pokritje dela 
stroškov in za odločitev, da vendarle delavci izbero možnost letovanja, ki 
jim je glede na težko fizično delo še kako potrebno. mš 

Ustanovljena skupnost 
za preskrbo Podravja 

Prejšnji četrtek je bila v Mariboru ustanovna skupščina skupnosti za 
preskrbo Podravja. Ob tej priložnosti j e izvolila organe skupnosti, po-
trdila poročilo iniciativnega odbora in sprejela statut skupnosti. Za 
predsednika skupščine pa je bil izvoljen Edi Kupčič iz KK — TOZD 
Sadjarstvo Ptuj. Skupščina je na prvem sklicu sprejela tudi okvirni 
program dela do konca leta, v katerem je zajeta priprava planov razvoja 
proizvodnje in preskrbe, predloga finančnega načrta sklada za inter-
vencije ter priprava poročila o poslovanju s sredstvi sklada za inter-
vencije za skupščino SIS. Pomembno mesto zavzema tudi naloga pri-
prave ukrepov za povečanje kmetijske proizvodnje nasploh. m g 

Podeljene značke civilne zaščite Jugoslavije 
N a osrednji obOin.ski proslavi ob dnevu civilne zaščite Jugoslavije je 

Uab za civilno zaščito občine Ptuj na podlagi predlogov iz teren« podelil 
43 značk civilne zaščite Jugoslavije z diplomo. To je priznanje za posebne 
in izredni dosežke na področju razvoja in krepitve civilne zaščite v 
krajevnih skupnostih in v temeljnih in drugih organizacijah združenega 
dela. 

PRIZNANJA SO PREJELI: 
š tab za civilno zaščito Zavoda 

dr. Marjana Borštnerja Dornava, 
gasilsko društvo G rajena, gasilski) 
društvo Tržeč. VeraLunder ,Upra-
va za inšpekcije Ptuj—Ormož, 
Ferdo Lovrec. MIP Ptuj, Jelka 
Pelcl, Obdravski zavod za živi-
norejo in veterinarstvo Ptuj, 
Franc Prelesnik. Projekta inženi-
ring Ptuj. Ožbolt Vidovič, Grad-
beno podjetje Drava Ptuj, Anton 
Zoreč, Center srednjega usme-
rjenega izobraževanja Ptuj, Tere-
zija Bratušek, Cirkulane, Mihael 
Emeršič, Kidričevo, Alojz Feko-
nja. Trnovska vas, Anton Galun 
Stoperce, Franc Jurič, Lovrenc na 
Dravskem polju, Ladislav Knu-
plež, Markovci pri Ptuju, Drago 

Kovačič, Budina Brstje, Marta 
Kožar, Polenšak, Magda Lešnik, 
>J()že Potrč« Ptuj, Franc Panjki-
her. Dolena. Janez Pignar, Jur-
šinci. Jane/ Pintarič, Goričnica, 
Maks Primožič, Majšperk. Franc 
Strnad,Cirkovce, Štefan Turnšek, 
Hajdina. Darinka Fabjan, Agro-
transport Ptuj, Cvetko Kerin, 
Zobozdravstvena služba Ptuj, 
Anton Komel, Agis Ptuj, Anton 
Kovačec, Opekarna Ptuj, Tilčka 
Lovrenčič, Perutifina Ptuj, Janko 
Novak, Oddelek za občo upravo 
in proračun SO Ptuj, Jože Pernek 
Bolnica Ptuj, Ivan Preac, Proiz-
vodno podjetje Olga Meglič Ptuj, 
Franc Primožič, MIP Ptuj, Franc 
Vreže, Tovarna glinice in alumi-

nija Kidričevo, Janko Cigula, 
Dornava, Franc Kosenburger, 
Spuhlja, Anton Lipavšek, Hajdi-

na, M artin Petrovič, Stojnci, Franc 

Sisinger, Formin, Štefan Verd« 
nik, Majšperk, Janez Vidonja 
Sikole, Franc Zaje, Apače 

Značke CZJ z diplomo je na proslavi izročal prejemnikom Feliks Baoji, 
poveljnik štaba za civilno zai^ito občine Ptuj Foto: I. 

RAZVOJ SAMOUPRAVLJANJA 
Razvoj samoupravljanja je v ob-

dobju 20 letnega delovanja in ob-
stoja KK Ptuj dosegel vidne uspehe 
na področju samoupravnega odlo-
čanja. Vsaka temeljna organizaci-
ja, ki jih je v KK Ptuj 17, ima vse 
samoupravne organe, ki neposred-
no odločajo o svojem razvoju. 
Prek delavskih svetov in zborov de-
lavcev se sprejemajo vsi planski do-
kumenti, razporeianje in delitev 
dohodka ter osebnih dohodkov, 
odloča se o investicijskih vlaganjih 
in o vseh drugih pomembnih vpra-
šanjih. V delavskem svetu delovne 
organizacije pa ima vsaka temeljna 
organizacija svojega delegata, ki 
enakopravno odločajo o skupnih 
odločitvah pomembnih za celotno 
delovno organizacijo. 

Posamezne temeljne organizacije 
se spopadajo z mnogimi težavami, 
posebno neenakih pogojih za 
pridobivanje dohodka, kar ima za 
posledico, da nekatere temeline or-
ganizacije zaključijo poslovno leto 
z negativno bilanco. Na nivoju 
delovne organizacije se izgube soli-

darno pokrivajo. Jasno je, da v pri-
meru, ko v temeljni organizaciii ni 
ostanka dohodka, tudi ni kaj deliti 
in ne razporejati v sklade. V tak-
šnih primerih — delavci in samoup-
ravni organi ugotavljajo neenake 
pogoje za pridobivanje dohodka in 
objektivne slabosti, ki jih sami več-
krat ne morejo rešiti. Administra-
tivno določanje cen, ki so pod 
družbeno kontrolo, povzroča, ne 
glede na večjo produktivnost, malo 
akumulacijo, ki ne zadošča za po-
krivanje enostavne reprodukcije. 

V kmetijstvu so posebno po-
membna vlaganja v pridobivanje 
novih rodnih površin, ki jih je 
možno pridobiti le z odkupom in z 
melioracijami. 

Za to pa so potrebna velika fi-
nančna sredstva, ki jih pa delovna 
organizacija nima. Tu so potrebni 
veliki napori samoupravnih orga-
nov in strokovnih služb, da se reali-
zirajo vsaj minimalni plani obnove. 

Samoupravni organi se soočajo z 
velikimi napori za dosledno izvaja-

nje zakona o združenem delu, ki 
nalaga vsem, da se uvede stimula-
tivni način nagrajevanja po delu. 
Doseženi so že določeni uspehi, ko 
je uvedeno v mnogih temeljnih or-
ganizacijah nagrajevanje po delu in 
rezultatih dela. V nekaterih temelj-
nih organizacijah so še pri pripra-
vah in sprejemanju pravilnikov o 
nagrajevanju. Počasnost pri teh 
pripravah ni opravičljiva, saj so re-
zultati, ki so aoseženi z nagrajeva-
njem po delu dovolj spodbudni pri 
doseganju večje produktivnosti in 
preseganju planskih nalog. 

Na področju dohodkovnega po-
vezovanja med temeljnimi organi-
zacijami in delovnimi organizacija-
mi je bilo storjeno dosti premalo. 
Samoupravni organi v delovni 
organizaciji si prizadevajo uresniči-
ti načelo združevanja dela in sred-
stev znotraj delovne organizacije in 
na področju dohodkovnih odnosov 
z ostalimi delovnimi organizacija-
mi. 

Zal ugotavljamo, da dohodkov-
no povezovanje ne poteka zadovo-

ljivo. Ovira so premajhno medŝ  
bojno zaupanje, zapiranje v ozkj 
sredine, premajhen vpliv na gospo, 
darjenje v drugih temeljniii 
organizacijah, delovnih organizaci. 
jah in ne nazadnje, ko doloient 
strukture zadržujejo procest 
združevanja in povezovanja. 

V kombinatu smo dosegli svoi 
smoter v povezovanju v SOZti 
Emono, ki nam daie solidno osno. 
vo za hitrejši razvoj in povezanost 
od primarne proizvodnje do trgovi-
ne. 

Krepitev vseh subjektivnih sD oj 
družbeno političnih organizacij do 
samoupravnih organov bo d i 
večjo mobilnost in akcijsko spo-
sobnost v razvijanju samoupravnU 
odnosov. 

Stališča in smernice, ki jih je ], 
kongres samoupravljalcev sprejd, 
bo naša nadaljnja naloga v uresnj. 
čevanju in utrjevanju delegatskega 
in samoupravnega sistema. 

Tone Taciga 

PROBLBMSKA KONFERENCA V DO AGIS 

Notranjih težav 
je preveč 

Težave delovne organizacije 
Agis lahko razdelimo v dva dela 
— na notranje in zunanje. In ka-
terih je več? Na problemski kon-
ferenci. ki s o j o na pobudo druž-
benopolitičnih organizacij delo-
vne organizacije izvedli prejšnji 
četrtek, je bilo izpostavljeno, da so 
notranje težave prevladujoče. 

Notranje težave, ki so precej 
velike, so posledica, kot je označil 
eden razpravljalcev, krize dela in 
rezultatov dela. Kažejo pa se v 
precejšnji nestrokovnosti, slabi 
izkoriščenosti in razporeditvi ka-
drov, delovni in tehnološki nedi-

sciplini, neustreznih finančnih 
rezultatih dela in še bi lahko na-
števali. Takšno stanje so v vseh 
sredinah samo ugotavljali, spre-
jemali sklepe in ukrepe, vendar do 
realizacije v polni meri ni prišlo. 
Logična posledica je da so tudi na 
problemski konferenci, ki so jo 
nekateri označili kot informati-
vno, v največji meri poslušali te-
žave, ki so vsem v delovni orga-
nizaciji in zlasti temeljnih orga-
nizacijah že znane, ali pa bi mo-
rale biti znane. S prakso neustre-
znih rezultatov dela, nepoveza-
nosti znotraj delovne organizacije 
in nezaupanja bo potrebno ne-
mudoma prekiniti. 

Problemska konferenca je po-
kazala. da se v Agisu vedno bolj 
zavedajo pomembnosti reševanja 
notranjih problemov, saj se jim 
drugačne v zaostrenih pogojih go-
spodarjenja ne obeta nič dobrega. 
Nihče ni dejal, da v Agisovih 
TOZD ne delajo. Delavnost po-
trjujejo podatki o uspešnem iz-
polnjevanju programov fizičnega 
obscjga proizvodnje. Vendar pa to 
ne daje ustreznih finančnih re-
zultatov. Zato bo v prihodnje po-
trebno veliko več pozornosti na-
meniti ukrepom za izbc^šanje 
dohodkovnih rezultatov D O Agis. 
To pa med ostalim pomeni tudi 
ureditev odnosov znotraj temelj-
nih organizacij in v okviru delo-
vne organizacije, od ustreznih 
kadrovsKih. organizacijskih, teh-
noloških in clrugih rešitev ter 
večjih možnostih povezovanja v 
trdnejše sisteme in izvoza. Ob tem 
pa tudi vsekakor izboljšati delo na 
samoupravnem in družbenopli-
tičnem področju, saj v naspro-
tnem primeru do tolikšnih težav 
ne bi smelo priti. 

Ugotovitve, stališča in predloge 
ukrepov za izboljšanje stanja bo 
potrebno izdelati v kratkem m jih 
po širši obravnavi dosledno in 
cxigovorno izvesti. Pri tem jim bo 
pomagala tudi-posebna komisija 
na občinski ravni, o njenih ugo-
tovitvah in predlogih na bo bese-
da tudi v delegatskih sKupščinah. 

• Vendar, izboljšanje stanja je pr-
venstveno v rokah delavcev DO 
Agis! 

1. kotar 

BODITE 
SODOBNI 

- NA 
LETOVANJE 
S TEKOČIM 
RAČUNOM 

Poletje je že tu. 

Pri odločitvah, kje boste preživeli svoj dopust, vam ne moremo 
pomagati, svetujemo pa vam lahko, kako tudi na počitnicah sodobno 
finančno poslovati. 

To vam omogoča tekoči račun, ki prinaša vrsto prednosti pred 
plačilom z gotovino. 

S tekočim računom si iahko pomagate, še preden odidete na 
oddih, saj lahko opravite vplačilo pri potovalni agenciji — kar s 
čekom. Č e potujete z avtomobilom, vam bodo čeki prišli prav tudi pri 
nakupu bencina. 

Hotelske račune, razne storitve, prehrambene artikle, skratka 
vse izdatke, ki jih imate na počitnicah, lahko prav tako poravnate s 
čekom. Izognili pa se boste tudi tveganju, dadenar izgubite ali da vam 
ga zmanjka prav tedaj, ko banke in pošte ne poslujejo. Č e potre-
bujete gotovino, jo s čekom dvignete v vsaki banki ali enoti SDK, pa 
tudi na vseh poštah v Sloveniji. Sredstva na tekočem računu ob-
restuje banka po 7,5 odstotni obrestni meri, torej enako kot hranilne 
vloge. 

Našteli smo vam le nekaj prednosti, ki jih prinaša brezgoto-
vinsko poslovanie. Več o poslovanju s tekočim računom pa vam bodo 
radi pojasnili delavci v katerikoli enoti kreditne banke Maribor. 

g ^ K R E D I T N A B A N K A M A R I B O B 
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NA OBISKU V EMONI - MERKUR PTUJ 

ŠIRILI BOMO PREDMET 
POSLOVANJA 

Dosedanji razvoj delovne organizacije kaže, da 
prihodnost ne temelji samo na dinamični rasti, ločeno 
od ostalih OZD in TOZD, ki so povezane v SOZD 
Emona. Težnja po razvoju in obstoju DO se zato mo-
ra izražati v gospodarski moči, njeni samostojnosti, 
učinkovitosti, usp)ešnosti poslovanja, krepitvi samo-
upravljanja, zadovoljevanju delavcev, ugledu delovne 
organizacije in podobno. 

Da bi te cilje dosegli, je Marjan Ostroško, direktor 
DO Emona — Merkur Ptuj , med drugim povedal, jih 
čakajo naslednje naloge: ,,Z uvajanjem sodobne 
tehnologije prodaje in z izboljšanjem delovnih pogo-
jev zaposlenih bomo dosegli najboljšo ponudbo. To 
pa na način posodobitve naših prodajaln. Z izgradnjo 
Emona nakupovalnega centra v Rabeljčji vasi bomo 
razširili svoj prodajni potencial v smislu kakovostnej-
še oskrbe prebivalstva s tem, da bodo razširili naš 
predmet poslovanja tudi na ostale panoge, s katerimi 
§e do danes ne poslujemo. Prav tako smo v razgovoru 
z določenimi krajevnimi skupnostmi o boljšem sode-
lovanju s potrošniki in tudi o tesnejšem povezovanju, 
zaradi tega smo že podpisali samoupravni sporazum o 
srednjeročnem razvoju s krajevno skupnostjo, .Bratje 
Reš", v razpravi pa še imamo nekatere samoupravne 
sporazume. Usmerjali se bomo v prodajo artiklov z 
večjo razliko v ceni, hkrati pa se bomo trudili zado-

voljiti potrošnika s celovitejšo ponudbo. 
Z izgradnjo novih prodajnih zmogljivosti, bomo 

začeli tudi s prodajo živilskega blaga. Prizadevali si 
bomo, da bomo imeli v občini Ptuj čim večji delež pri 
prodaji neživilskega blaga, pri nabavi blaga pa se bo-
mo tesneje povezovali z veleprodajno organizacijo v 
okviru SOZD-a Emona. Se tesneje se bomo povezova-
li z dobavitelji, predvsem s proizvajalci, kjer bomo na 
osnovi samoupravnih sporazumov o medsebojnih 
dohodkovnih odnosih dosegli čim večje rezultate. 

Za dosego omenjenih ciljev, bo moral celotni pri-
hodek kot rezultat celotnega poslovanja oziroma po-
slovne politike naraščati najmanj 4 odstotke v popreč-
ju na leto in sicer po realnih vrednostih. To bi pomeni-
lo, da mora biti leta 1985 za 23 odstotkov višji kot je 
bil v letu 1980. Materialni stroški bodo morali nara-
ščati sorazmerno z naraščanjem celotnega prihodka 
oziroma nekoliko počasneje. Dohodek DO mora do 
leta 1985 narasti za 23 odstotkov in skladno s tem tudi 
produktivnost dela z najmanj 4 odstotno letno stop-
njo. 

Povečati pa bomo morali zlasti koeficient obrača-
nja zalog od 6,6 na 7,2 v letu 1985, ker imamo sedaj 
velike težave z likvidnostjo oziroma problem obratnih 
sredstev zaradi zviševanja cen." 

MG 
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SPOMINSKA PLOSCA O USTANOVITVI 
CELICE KP V PTUJU 

^ a n i je Zgodovinsko društvo 
predlagalo komiteju ob-

^ konference ZKS P tu j , na j bi 
^uŠtvom pripravila odkrit je 
i n s k e plošče na hiši, kjer je 
^ g t a 1928 ustanovljena prva 
J j j a celica KP v P tu ju . 
^Ijraju ustanovitve celice sta 

jprva dve različni izjavi. O 
raziskovanja, kjer je bil us-

j j ^ sestanek te celice, ki je 
^celica članov KP v železniških 
^vnicah v P tu ju , naj napišem 
J j več besed. 

40-letnici ustanovitve KPJ je 
Pokrajinski muzej v P tu ju 

v refektorju dominikans-
^zeradbe razstavo o poslanstvu 
L u n i s t i č n e partije v ptujskem 
^jju skozi dolgo obdobje štiri-
^tih let. Na razstavi je bila 
f g r a f i j a Femčeve hiše v Ko-
vnici in ob n je j legenda, češ, da 
[a hiSa kra j ustanovnega sestan-

' l̂ p v železniških delavnicah v 
* ju. Dr. Jože Potrč, ki je razsta-
- odprl, je tedaj ugovarjal , češ, 
u Fetnčeva hiša v Rogoznici ni 
jj ustanovnega sestanka prve 

Ifjalne celice KP v železniških de-
jvnicah v P tu ju . Menil je , da je 
jI ustanovni sestanek v gostilni 
pri pošti" v P tu ju , kjer je bil v 
t̂ih letih sedež delavskega društ-

rt Svobode v posebni gostilniški 
jobi. Da je bil ustanovni sestanek 
(fiFenicu v Rogoznici pa sta trdila 
^a ilana celice Alojz Arnuš in 
fianc Kosec. 

Da bi razčistili vprašanje, k je je 
g ustanovni sestanek omenjene 
(tlice KP, smo se po otvoritvi 
laatave sestali dr . Jože Potrč , 
Franc Kosec, Alojz Arnuš in jaz, 
kot predstavnica oddelka ljudske 
rtvolucije Pokraj inskega muzeja v 
Ptuju. Na sestanku je dr. Potrč 
vztra jno trdil svoje, kakor sta tudi 
udOa svoje Arnuš in Kosec, šele 
po daljšem preverjanju okoliščin v 
tasu pred in med ustanavljanjem 
ctlice, je zmagalo mnenje , da so 
se sestali na prvem ustanovnem 
sestanku , ,Pr i pošt i" na jpre j 

dr. Potrč in Ivan Spolenjak kot 
pobudnika ustanovitve celice ter 
Leopold Voda, zaposlen v ptujskih 
železniških delavnicah, določen 
za sekretarja te celice. Na sestanku 
v gostilni , ,Pri poŠti" so se Potrč, 
Spolenjak in Voda domenili o čla-

nih celice, ki naj bi jih pridobil za 
vstop v organizacijo KP Voda in o 
prvih nalogah, ki jim bodo po-
verjene. 

Trdimo lahko, da je bD v gostil-
ni , ,Pri poš t i " prvi ustanovni 
sestanek celice KP v železniških 
delavnicah v P tu ju , v posebni gos-
tilniški sobi, kjer je bil od okoli le-
ta 1924 do 1929 sedež delavskega 
društva Svoboda. Sestanek je bil 
po mnenju dr. Potrča meseca sep-
tembra 1928. leta, preden je odšel 
dr . Potrč, ki je spomladi 1928 pro-
moviral na medicinski fakulteti v 
Gradcu — na obvezno zdravniško 
prakso v bolnišnice v Maribor in 
Ljubl jano. 

Naslednji ustanovni sestanek je 
sklical sekretar celice Leopold 

Voda pri Femcu v Rogoznici nekaj 
dni za prvim sestankom , ,Pri 
pošt i" . Pri Femcu, ki je bil tudi 
zaposlen v železniških delavnicah v 
Ptu ju , so se zbrali: Leopold Voda, 
Franc Kramberger, Alojz ArnuŠ, 
Franc Kosec in Jakob Herceg. Na 

sestanku jih je sekretar Leopold 
Voda sprejel za člane celice v 
železniških delavnicah v P tu ju , ki 
je bila prva ilegalna celica KP v 
ptujskem okra ju . Znano je, da je 
bilo več celic KP ustanovljeno leta 
1919 in 1920, v dobi legalnega 
delovanja KPJ . Na sestanku pri 
Femcu je bil navzoč seveda tudi 
Femec, ici ni želel stopiti med člane 
KP, ostal pa je simpatizer KP. 

Znano je, da je bilo med železni-
čarji še več simpatizerjev KP in da 
se je celica kmalu po ustanovitvi 
okrepila z novimi člani. Ze leta 
1928 je pristopil k članom Kari 
Koren, pozneje pa Avgust Hlupič, 
Ivan Frankovič, Juri j Svenšek in 
Adolf Carman. Leta 1936 je bil 

sprejet med člane celice Rudi Zni-
darič, leta 1941, po vdoru okupa-
torja pa še Janko Vogrinec. 

Člani celice K P v železniških 
delavnicah v Ptuju so odigrali 
svojo zgodovinsko vlogo, kar je 
bilo v tisku že večkrat obravna-
vano. Naj še enkrat ponovim po-
seben uspeh, ki ' ga je dosegel Leo-
pold Voda, ki je leta 1932 sprejel v 
komunistične vrste znamenitega 
člana — kmeta Jožeta Lacka in 
uspeh Jakoba Hercega, ki je 
navdušil za komunistično idejo ne-
kaj svojih rojakov v okolici 
Leskovca in s tem vžgal re-
volucionarni plamen v Halozah. 
N a j še enkrat ponovim usodo čla-
nov celice KP v železniških de-
lavnicah v P tu ju med okupaci jo 
Jugoslavije v drugi svetovni vojni! 

Že julija 1941 je odšel k parti-
zanom na Pohor je Rudi Znidarič, 
ki je padel jeseni v nemške roke in 
je bil decembra 1941 ustreljen v 
Mariboru. Leta 1942 je okupator 
ustrelil med talci v Mariboru Ivana 
Frankoviča. V taboriščih sta umrla 
člana celice Jakob Herceg in 
Adolf Carman. Drugi člani so 
trpeli v zaporih in taboriščih. Veli-
ko je za osvoboditev žrtvoval 
Franc Kramberger. Ze leta 1941 je 
bila, kot vemo, na njegovem domu 
v Novi vasi pri P tu ju pokrajinska 
postojanka Osvobodilne fronte . 

Ko je moral decembra 1941 v ile-
galo, je širil osvobodilno gibanje 
po Slovenskih goricah in je padel 
med partizani Slovenskogoriške 
čete v Mostju 8. 8. 1942. 

Šele letos bomo lahko na ob-
novljeni fasadi gostilne ,,Pri 
poš t i" odkrili kamnito ploščo, ki 
bo opozarjala na dni, ko je Ko-
munistična partija v P tu ju zaorala 
ledino nove velike ideje o osvo-
boditvi človeka, z ustanovitvijo 
prve ilegalne celice KP v ptujskem 
okraju, ustanovljene leta 1928 v 
gostilni , ,Pri poš t i " v P tu ju . 

Vida Rojic 

V tej hiši je bil leta 1928 sedež Svobode v Ptuju, kjer je bila 
ustanovljena tudi prva ilegalna celica KP v ptujskem okraju. 

Skrb za borce 
Na območju občine Slovenska Bistrica živi še okoli 1100 borcev 

NOB. Večina med njimi se srečuje z raznimi obolenji, najštevilnejša so 
obolenja kosti, ožilja in srca. Da bi jim nudili kar najuspešnejšo zdravst-
veno pomoč so v Slovenski Bistrici pred petimi leti ustanovili posebni 
dispanzer za borce. Kako potreben je bil dokazuje tudi njegovo uspešno 
delovanje, saj ga je samo v lanskem letu obiskalo blizu 950 borcev. Zan je 
pa je dobro poskrbljeno tudi na področju zobozdravstva, kar imajo svo-
jega zobozdravnika in tudi patronažno službo. 

V lanskem letu je tako prek 40 borcev in blizu 20 vojaških vojnih in-
validov bistriške občine bilo na zdravljenju v raznih zdraviliščih. 

Ce borci v bistriški občini nimajo večjih pr ipomb na opravl janje 
zdravstvene službe, jih je nekoliko več na račun reševanja stanovanjske 
problematike, ki še vedno v veliki meri zaostaja za potrebami, ki znašajo 
preko sto stanovanj. 

Viktor Horvat 

Pravna služba 
ostane 

v sedanji obliki 
Predsedstvo občinskega sveta ZSS P t u j je na seji v petek. 19. juni ja 

razpravljalo o stališčih republiškega sveta ZSS o organizaciji pravne slu-
žbe, ki govore, da je potrebno službo pravne pomoči pri večjih občinskih 
svetih oblikovati kot posebno delovno skupnost , ki bi v danih pogojih 
delovala tudi za več občinskih svetov. V razpravi, v kateri je sodelovdo 
več članov predsedstva, se je izoblikoval predlog, da služba ostane takšna 
kot je sedaj in da je potrebno ob predlogu za n jeno razširitev še razprav-
ljati. Velja za primer, če bi se povečala potreba po nudenju pomoči. Sedaj 
dela služba pravne pomoči pri občinskem svetu enkrat tedensko in sicer 
ob četrtkih po dve uri. Predsedstvo je tudi ugotovilo, da se delavci pri re-
ševanju težav vse premalo obrača jo na osnovne organizacije zveze sin-
dikatov. 

V nadaljevanju seje je bila beseda o bližnjem praznovanju dneva 
samoupravljalcev, ki ga bomo svečano obeležOi z občinsko proslavo dne-
va samoupravljalcev, ki bo 26. juni ja v ptujski Petoviji . Na sam dan 
samoupravljalcev pa bo v Cakovcu veliko srečanje delavcev vseh sodelu-
jočih občin v okviru bratstva in prijateljstva S R Slovenije. 

Poseben poziv pa je predsedstvo namenilo delovnim organizacijam, ki 
še niso poslale svojih sklepov o porabi viškov, ki so se nabrali v kulturni, 
zdravstveni in skupnosti otroškega varstva. Do sedaj je sklepe poslalo le 
35 odstotkov delovnih in drugih o r j an izacy . 

M G 

Izboljšani delovni 
pogoji gorišniških 

miličnikov 
V soboto 20. j un i j a so v Gorišnici predal i v u p o r a b o p renov l j ene 

prostore odde lka milic.e Gorišnica . N a novo urejeni prostor i b o d o 
omogočil i de lavcem milice v Gorišnici . d a b o d o l ahko svoje delo opra -
vljali v ustreznih prostor ih, kar j ih pa tudi zavezuje za d o b r e de lovne 
uspehe kot j e v predstavitvi odde lka milice Gor išn ica poveda l k o m a n d i r 
postaje milice Ptuj F ranc Kozel. 

Prireditve ob preda j i de lovnih prostorov so se udeležili z raven 
preds tavnikov SO Ptiij, izvršnega sveta D P O občine Ptuj , K S Gor išn ica 
tudi predstavniki republ iškega sekre tar ia ta za no t r an j e zadeve U J V 
Maribor , delavci milice iz p tu jske občine , p ravosodn ih o rganov in 
tožilstva. Slavnostni govornik j e bil podp redsedn ik IS SO Ptu j F r a n c 
K rajne, o tvor i tveno vrvico pa j e prerezal p redsedn ik SO Ptu j Cveto 
Dopl ihar . l 

Udeleženci prireditve v Gorišnici. 

Predsednik občine Je prerezal v n ico Foto: I. Ciani 

IZOBRAŽEVATI ZA POTREBE OZD 
s SEJE OK ZKS ORMOŽ 

v ormoški občini se, tako kot v 
ostalih manj. razvitih občinah, že 
leta bodejo z odha jan jem kadrov, 
posebej mladih. Kljub štipendijam 
ifflogi ne na jde jo zaposlitve pri 
Štipenditorju ali pa se ra je zaposli-
jo v organizacijah združenega dela 
razvitih občin, ki j im p o n u j a j o po-
it? dohodka tudi ostale boljše 
pogoje. Poleg tega pa v ormoški 
obilni tudi letos niso uspeli razpi-
si dovolj kadrovskih štipendij, 

da bi pritegnili mlade v deficitarne 
poklice in jih zaposlili v občini. 

Sicer pa podatki govore, da je 
končalo osnovno šolo v tem šol-
skem letu 282 ormoških učencev. 
Od tega bodo štirje ostali doma, 
štirje se bodo zaposlili, dvanajst se 
jih ob anketiranju še ni odločilo. 

za pet učencev pa n imajo poda-
tkov. Od 248 učencev se jih je 136 
vpisalo v izobraževalne ustanove v 
Mariboru, 112 pa v ptujski Center 
srednjega usmerjenega izobraževa-
nja. Ormoški komunisti so na ne-
davni seji občinske konference ZK 
ugotovili, da se je precej mladih 

želelo vpisati v zdravstveno usme-
ritev, čeprav ni bilo na voljo do-
volj vpisnih mest. Poskušali so jih 
preusmeriti, pa vendar jih je precej 
vztrajalo pri prvi odločitvi. Ormo-
ško zdravstvo pa ima kadrov s 
srednjo medicinsko izobrazbo že 
danes dovolj. Tako so komunisd 
menili, da bi morali v prihodnje 
nameniti vso pozornost poklicne-
mu usmerjanju mladih in seveda 
kadrovskemu štipendiranju. 

Prav pri razpisovanju in dodelje-
vanju kadrovskih štipendij pa se 
zatika. Kadrovski plani so nepo-
polni, razpisanih štipendij pa je 
kljub pomanjkan ju strokovnjakov 
kaj malo. Marsikatera organizacija 
združenega dela tudi raje štipendi-
ra učence in študente višjih letni-
kov, saj tako nameni za izobraže-
vanje s t rokovnjaka mnogo manj , 
kot če ga štipendira od začetka 
izobraževanja vse do pridobitve 
poklica. Poleg tega v občini še 
vedno niso organizirali enotne ka-
drovske službe, ki ne bi bila le 
upravni organ, ampak resnični 
povezovalec in koordinator na 
področju kadrovskega planiranja. 

Tudi vse družbenopolitične orga-
nizacije še niso imenovale ka-
drovskih komisij, ki bi naj v kor-
dinacijskem odboru usklajevale 
kadrovsko politiko. 

Da je ormoška občina po številu 
kadrovskih štipendij na repu v 
Sloveniji je najbrž pripisati tudi 
temu, da o vprašanjih kadrovske 
in štipendijske politike v združe-
nem delu vse premalo uveljavljen 
vpliv delavcev. Ta vprašanja pos-
kušajo v nekaterih okoljih reševati 
v neformalnih skupinah, prevelik 
je tudi vpliv posameznikov, poja-
vlja se kopičenje funkcij . . . 

Tako so ormoški komunisti skle-
nili, da bodo celovito ocenili ures-
ničevanje sporazuma o kadrovski 
in štipendijski politiki, delovanje 
komunistov in njihov delež pri 
urejanju teh, za celo občino izred-
no pomembnih vprašanj. Pospešili 
bodo tudi vse oblike idejnega, 
družbenopolitičnega in akcijskega 
usposabljanja članstva, da bi z 
zavzetim delom kar najhitreje rešili 
vsa pereča vprašanja. Zavedamo 
se, so dejali, da se mora naša mla-
dina izobraževati za potrebe or-
ganizacij združenega dela, vendar 
mora najpre j vedeti zanje, da se 
lahko pravilno odloča. 

N. Dobljekar 

Predstavljamo 
vam štab 
letošnje 
akcije 

PM^̂  smo si dejali, da vam 
jj^Jistavimo tudi člane štaba leto-
ce 81 M D A Slovenske gori-
brlJn- se trudijo, da bi letošnje 
j jSprsko poletje bilo čim uspe-

Janko Lah je po poklicu črko-
stavec in trenutno zaposlen pri ob-
činski konferenci ZSMS Ljubljana 
— Šiška. 

Mile MfloSevič Je namestnik 
komandanta za nasede. Star je 24 
let, doma iz Kranja, po poklicu pa 
je ekonomski tehnilc in je zaposlen 
v krajnskl Iskri. 

'"""»nri Je namestnik 
O " ' " interesne dejavno-

je a Ptuja, letos je kon-
""'J v * J®®«"̂  P« jo fa"'« 

Ivan Skedelj je namestnik 
komandanta za dek)višče — tra-
sko. Star je 25 let, doma je iz 
Novega mesta in študira geodezijo 
— baje dokaj uspešno. 

Boris Somer je ekonom letošnje 
akcije. Star je 30 let, zaposlen Je v 
Opekami Ptuj, doma je iz Kicarja 
pri Ptuju. 

M. Ozmec 
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Temni oblaki nad Rodnim vrhom 

Ko smo govorili o Rodnem vrhu 
smo imeli v mislih idilo Haloz z vse-
mi lepotami tamkajšnjega življe-
nja. Predstavljali smo si miren, 
sončen kraj v Halozah, spomladi 
vriskanje in petje kopačev, jeseni 
beračev, kot smo na primer imeli 
p^riložnost videti že nekajkrat na 
T V ekranu. 

Ko pa danes prideš v ta del Ha-
loz, skorajda ne moreš verjeti, da je 
to, kar vidiš resničnost. Le malo je 
v teh krajih ljudi, ki še vztrajajo na 
trdi haloški zemlji, ki jo liudje z 
dokaj čudnimi, za našo družbo ne-
sprejemljivimi odločitvami, delamo 
Se bolj trdo in kruto. 

Približno dve leti je minilo, kar sc 
ukinili prodajalno z živili na Rod-

nem vrhu. Tisti, ki so se hoteli otre-
sti skrbi in odgovornosti za pre-
skrbo teh ljudi so imeli za to deja-
nje cel kup vzrokov, po njihovem 
zelo upravičenih. Osebno pa trdim, 
da za tako dejanje ni opravičila, iz-
hod bi se našel, moral bi se najti, le 
malo več dobre volie bi bilo potreb-
no pokazati. Ob ukinitvi prodajal-
ne so obljubili, da bodo dvakrat ali 
trikrat tedensko pripeljali najnuj-
nejše življenjske stvan. To se je 
zgodilo menda dvakrat, od takrat 
pa so ljudje v teh krajih še bolj 
odrezani od sveta. Se boli se čudijo 
osamljene v družbeni skupnosti, ki 
na vsakem koraku poudarja pomen 
najeljenosti Haloz in Slovenskih 
goric in ogromne rezerve, ki jo 
predstavlja gričevnat svet predvsem 

v živinoreji. Gričevnatega sveta pa 
je v naši občini kar 71 odstotkov. 
Je tudi Rodni vrh primer, v kak-
šnem nasprotju so si naše glasne in 
obetajoče besede z našimi dejanji. 

Prodajalna na Rodnem vrhu je 
pomenila vir oskrbe z najnujnejšim 

Erebivalcem tega kraja, sem so pri-
ajali tudi ljudje iz Dolene, Gorce, 

Dežnega, Kočic, Strajne in Vildo-
na. 

Bojazni, da bi bilo kupcev 
premalo, torej ni. Je izgovor v ne-

ustreznih prostorih? Odgovor je 
negativen, saj so celo v Soli ponudi-
li prostor, ki bi ga lahko zainteresi-
rano trgovsko podjetje vsaj začas-
no koristilo za prodajalno. Tudi 
zemljišče za postavitev nove proda-

jalne so nudili kar na vrtu šole. Ce 
je izgovor v previsokih stroških, to-
rej v premalem dobičku, je to za 
našo družbeno skupnost žalostno. 
Svoje prihodnosti gotovo ne mo-
remo graditi zgolj na dobičkonos-
nih poslih. 

Danes ljudje večkrat tedensko 
oprtajo koš in se napotijo v dve uri 
oddaljeni Podlehnik, ali na drugo 
stran v Doleno, kamor ni pot nič 
krajša. Predvsem gre za starejše 
ljudi, ki so se, kot so nam sami de-
jali, navadili na trdo življenje, Ha-
loze so jim prirastle k srcu m zato 
jih ne bodo zapustili. Z mladimi je 
drugače, ko okusijo lagodnost živ-
ljenja v dolini, se sem gotovo ne že-
lijo vrniti. Vsaj toliko časa ne, dok-
ler bo družba do njih tako brez-
brižna. 

S pisanjem tega sestavka ljudem 
na Rodnem vrhu gotovo ne bom 
pomagal. Ce smo do njih brezbriž-
ni, nas tudi ta sestavek ne bo ,,ga-
nil". Zelo pa si želim, da bi bil se-
stavek izziv odgovornim, da bi se 

vsaj oglasili in povedali, če o zadevi 
kaj razmišljajo. Pričakujem torej 
odgovor krajevne skupnosti Pod-
lehnik, izvršnega sveta SO Ptuj pa 
mogoče še ptujskega trgovskega 
podjetja MIP. Ce ne bodo čutili 
potrebe, da zadevo pojasnijo, ob-
ljubljam, da bom potrkal na njiho-
va vrata. Življenje na Rodnem vrhu 
me je resnično pretreslo. 

Jože Bračič 

Nekdanja prodajalna na Rodnem vrhu Foto: I. Ciani 

Justina Svenšek: „Ko bS imeli vsaj 
trgovino" 

Angela Hok: „Obljubljali so trgo-
vino in vodovod, pa iz tega ni bilo 
nič." 

Tekmovanje 
o urejenosti okolja 

v Ptuju 
L 

Tekmovanje se izvede tako, da tekmujejo med seboj: 
L krajevne skupnosti mesta Ptuja, 
2. šolske in vzgojnovarstvene ustanove ter uporabniki oz. 

upravljavci lokalov in poslovnih zgradb, 
3. hišni sveti s tanovanjskih blokov in stanov, hiš, 
4. lastniki stanov, hiš in uporabniki stanovanjskih zgradb. 

II. 
Priznanja podeli Turistično društvo Ptuj v mesecu maju 1982 in 

sicer: 
1. krajevnim skupnostim rfajveč tri (po vrstnem redu) priznanja, 
2. šolskim in vzgojnovarstvenim ustanovam ter upravljalcem 

lokalov in poslovnih zgradb največ pet, 
3. hišnim svetom največ pet priznanj, 
4. lastnikom oz. uporabnikom individualnih stanovanjskih 

zgradb po dve priznanji v vsaki KS na predlog sveta KS. Prejemniki 
priznanj bodo prejeli tudi praktična darila. 

l i l . 
Ocenitev urejenosti opravi komisija za varstvo in ureditev 

,okolja pri Turističnem društvu Ptuj, ki upošteva naslednje ocenje-
valne elemente: 

L za krajevne skupnosti: 
— izgled območja KS kot celote, 
— izgled javnih in stanovanjskih zgradb, 
— čistoča zunanj ih javnih prostorov, 
— urejenost parkov, zelenic in nasadov, 
— urejenost in izgled vrtov, 
— ocvetličenje balkonov in oken 
2. za šolske in vzgojnovarstvene ustanove, javne lokale in po-

slovne zgradbe: 
— zunanji izgled objekta, 
— urejenost okolice, 
— ocvetličenje balkonov in oken, 
— urejenost gostinskih lokalov, obseg ponudbe in kvaliteta 

postrežbe, opremljenost in čistoča sanitarij . 
— urejenost trgovskih lokalov, njihovih izložb in izbor za turiste 

zanimivega blaga, 
— urejenost okolja ob industrijskih, obrtnih in drugih gospo-

darskih objektih. 
3. za hišne svete stanov, blokov in lastnike zasebnih stanov, hiš: 
— zunanji izgled zgradbe, 
— urejenost okolice, 
— ocvetličenje balkonov in oken. 

T U R I S T I Č N O D R U Š T V O 
PTUJ 

KADROVSKA OKREPITEV 
GASILSKIH DRUŠTEV 

Ne samo, da zadnji čas dajemo v 
ptujski občini poudarka opremlje-
nosti gasilskih društev, vse bolj se 
krepijo tudi kadrovske osnove ga-
silskih organizacij. Občinska ga-
silska zveza P tu j organizira in vodi 
vrsto tečajev za člane, članice, mla-
dince in pionirje. Prejšnji teden, v 
petek 19. junija je bil del teh priza-
devanj kronan z uspehom. 

V dvorani novega doma gasilcev 
so se zbrali predavatelji in člani iz-
pitnih komisij skupaj s prek 200 
slušatel j i raznih tečajev na 
slovesnosti ob podelitvi diplom in 
legitimacij. Po krajšem nagovoru 
je Herbert Sorec, predsednik ob-
činske gasilske zveze Ptuj skupaj z 
Ivanom Vojskom, predsednikom 
komisije za vzgojo kadrov izročil 
najprej 53 kandidatom, ki so kon-
čali izpit za UKW zveze posebne 
diplome. Vse več je namreč gasil-
skih društev, ki v svoja vozila mon-
tirajo UKW radiooddajnik za lažjo 
in enostavnejšo povezavo s sosed-
njimi društvi in centrom v Ptuju. 

Teh 53 usposobljenih kandidatov, 
bo prav gotovo to prednost s pri-
dom koristilo. 

Zatem so podelili kar 160 diplom 
gasilcem — kandidatom, ki so 
opravili posebne izpite za nižje ga-
silske častnike. Ti kandidati so iz 
vseh koncev ptujske občine, poseb-

ne tečaje pa so obiskovali v Maj-
šperku, Podlehniku, Gorišnici in 
Ptuju. Tako je naše gasilstvo bo-
gatejše za nove kadre, ki bodo 
prideli svoj delež k operativni moči 
društev. 

Razen tega je 12 kandidatov 
sprejelo izkaznice za republiške in 
občinske sodnike gasilskih tekmo-
vanj. Dejstvo je, da je vse več 
tekmovanj v občinskem in republi-

škm merilu prav na našem ok ^ 
ju, zato bodo ti sodniki S ^ 
došli. % [ 

Po podelitvi je bil pogovor,, t 
didati, po sklepnem delu pj H t 
vsi udeleženci odpravili v r^ t 
srednjega usmerjenega izobr^ 1 
nja, kjer so se udeležili osredj,^ << 
činske proslave ob dnevu n 
zaščite. 

S slovesnosti ob podelitvi diplom in izkaznic v domu gasikev v Ptaju(f« 
Langerhok) ' 

TELESNA VZGOJA V SREDNJEM USMERJQ\iBV! IZOBRAŽEVANJU 

Brez ustreznih pogojev 
Zdravje in s tem v najtesnejši zvezi telesna 

pripravljenost sta izredno pomembna pogoja 
za dobro počutje in delovno uspešnost. Zato 
moramo s telesnokulturno aktivnostjo pričeti 
že v rani mladosti. Tokrat želimo pisati o telesni 
vzgoji srednješolcev in srednješolk, normativih 
za izvajanje te dejavnosti , sedanjem stanju v 
piujski občini in prihodnjih nalogah pri zago-
tavljanju pogojev za delo na tem pomembnem 
področju izobraževanja in družbenega dela. O 
tem se bomo pogovarjali z Mar j anom Lenar-
tičem, učiteljem telesne vzgoje v Centru sred-
njega us'merjenega izobraževanja v Ptuju, sicer 
pa znanim športnim delavcem. 

— Tovariš Lenartič, kakšen je pomen redne 
vadbe za razvoj mladeea organizma in mlade 
osebnosti. 

»Znanstveno utemeljena spoznanja na 
področju telesne vzgoje in športa so pokazala, 
da redna telesna vadba skrbi za harmonični 
psihosomatski razvoj mladega" človeka, m u 
omogoča, da razvije vse tiste psihofizične 
sposobnosti, ki mu bodo še posebno potrebne v 
življenju. Redna telesna vadba pa ima tudi 
pomembno vlogo pri oblikovanju vsestrane 
samoupravne socialistično usmerjene osebno-
sti.« 

— Ali se glede na število aktivnih udele-
žencev v telesr* kulturi izven obveznega šol-
skega programa tega pomena dovolj zaveda-
mo? 

»Očitno še premalo. Tudi v ptujski občini. To 
potr juje ma jhno število udeležencev trimskih 
akcij in drugih aktivnosti, ki jih organizira 
Zveza telesnokulturnih organizacij, kot so Vsi 
na kolo za zdravo telo, partizanski mnogoboj , 
tek v naravi in podobno. Redke posameznike, 
ki se zavedajo pomena redne vadbe in se po-
javijo v naravi ali na ulici v trenerki, l judje še 
malo čudno in posmehljivo gledajo. V drugih 
državah množična udeležba na trimskih ak-
cijah ali posamezniki v naravi in na ulici niso 
nobena posebnost. Naša osveščenost o redni 
vadbi je še dokaj nizka. K boljši bi morale več 
prispevati tudi šole. Vendar so telesnovzgojni 
objekti, materialni pogoji in kadri vzrok, da 
mladi niso deležni takšne telesne vzgoje, da bi 
jih osvestila. Pri tem bi namreč morali spoznali 
pomen redne telesne vadbe za enakomeren in 
harmoničen psihofizični razvoj, za odpornost 
proti poklicnim boleznim, obolenjem civiliza-
cije. za dvig obrambnih sposobnosti. Po drugi 
strani pa je podatek, da ima 17 % učencev slabo 
telesno držo. dovolj zgovoren in ni potrebno 
naštevati še ostalih.« 

— Namen pogovora je, da poskušamo 
osvetliti sedanje stanje na področju telesne 
vzgoje v srednjem usmerjenem izobraževanju. 
Kakšen je program telesne vzgoje na tej stopnji 
in kakšni republiški normativi so za izvedbo 
sprejeti? 

»Program telesne vzgoje je prilagojen 
učnovzgojnim usmeritvam v usmerjenem izo-
braževanju in je razdeljen štiri dele: A. B, C in 
d (Hlatni p r o g r a m . 

Pri A delu programa izvajamo osnovne 
športne panoge, zlasti tiste, ki so blizu speci-
fičnostim pedagoške usmeritve. Za kovinarske 
usmeritve, stoječe poklice, statične obreme-
nitve na primer izbiramo športne panoge za 
večjo aktivnost srčnožilnega sistema, za gib-
ljivost sklepov, za izbojšanje telesne drže in 
stanja stopalnega svoda (ploske noge) in po-
dobno. V tem delu programa so tudi štirje 
špir tni dnevi, strogo obvezni in namenski ter 
jih v druge namene ne smemo koristiti — na-
črtuje in organizira jih učitelj telesne vzgoje ob 
pomoči ostalih članov učiteljskega zbora. 

B del programa vsebuje športne panoge po 
izbiri, na katero vplivajo klimatski, materialni 

in geografski pogoji, tradicija kraja, interes 
učencev, predznanje, specifičnost šole ter 
strokovnost učitelja. 

C del programa je obvezen za zdravstveno 
prizadele učence, vsebuje pa izvajanje pre-
ventivne in korektivne gimnastike v neposre-
dnem sodelovanju s šolskim zdravnikom. 

Dodatni program predstavlja delo šolskih 
športnih društev v okviru izvenšolske akti-
vnosti. 

Pedagoški in materialni normativi zaenkrat 
še predstavljajo oviro v procesu realizacije za 
večjo učinkovitost pri delu z učenci. Predvi-
devajo namreč 36 učencev v oddelku. Ker pa je 
po učnem načrtu delo pri telesni vzgoji ločeno 
po spolu se primeri, da se število vadečih po-
veča na 72 z dvema učiteljema telesne vzgoje. V 
takšnih razmerah je individualizacija pouka 
kot osriovna zahteva novega koncepta nemo-
goča. Možnosti za poškodbe se močno pove-
čajo, efekt dela se zmanjša, osnovne usmeritve 
pa ni možno doseči. Zaradi teh težav oziroma 
ovir v zadnjem času beležimo občuten porast 
učiteljevih poklicnih obolenj: okvare sluha, 
glasilk, bolečine v križnem delu hrbtenice, 
nevroze in podobno. 

Strokovnjaki kadrovskih šol, svetovalci te-
lesne vzgoje. Zveza društev pedagogov in aktivi 
učiteljev so Zavodu za šolstvo predlagali na-
slednje pedagoške in materialne normative: 

P E D A G O Š K I N O R M A T I V 

Vadbena skupina pri pouku telesne vzgoje 
šteje največ 20 in na jman j 10 učencev v enem 
vadbenem prostoru. 

MATERIALNI O Z I R O M A N O R M A T I V 
V A D B E N E G A P R O S T O R A 

Pri opredel jevanju vadbenega prostora 
moramo ločili, vendar ne enačili, odpr te in 
pokrile vadbene prostore. Dosedanji norma-
tivi ne upoštevajo novih zahtev učnega načrta 
telesne vzgoje, potreb telesnokulturnih deja-
vnikov oziroma občanov, ki združujejo sred-
stva za uresničevanje vzgojnoizobraževalnega 
programa in lastnih interesov. V pokritih te-
lesnokulturnih objektih moramo z a p t o v i t i 0,5 
kv. metra za učenca in na nepokritih 7,7 kv. 
metra. Glede na realizacijo učnega načrta, 
pt)treb občanov in klimatske razmere, saj mora 
biti 60 % pouka v zaprtih prostorih, so izdelani 
naslednji normativi: 

— vzgojnovarstvene ustanove mora jo imeti 
opremljeno telovadnico 15 x 10 x 4 m; 

— celodnevna osnovna šola s 4 do 8 oddelki 
opremljeno telovadnico 15 x 27 x 7 m; 

— celodnevna šola z 9"do 16 oddelki 28 x 47 
X 7 m. opreml jeno z dvema dvižnima pregra-
dnima s tenama (trije vadbeni prostori) in 
premičnimi tr ibunami; 

— celodnevna osnovna šola z več kot 24 
cKldelki mora imeti dve opremljeni telovadnici 
28 X 47 X 7 m in 26 X 31 X 7 m ali 28 X 47 X 7 m 
in 15 X 27 X 7 m ter bazen (pet vadbenih pro-
storov); 

— srednja šola z več kot 24 oddelki (tak 
primer je v Ptuju) mora imeti opreml jeno te-
lovadnico v velikosti 27 x 47 x 7 m in za vsakih 
nadaljnih 8 oddelkov še vadbeni prostor v ve-
likosti I5_x 27 X 7 m. k i j e lahko samostojen ali 
v sklopu večjih prostorov s pregradnimi ste-
nami. 

Z U N A N J I OBJEKTI 

— objekti mora jo biti zgrajeni v skladu z 
vsebino učnega načrta za posamezne vrste šol. 

V 
Tdcmovalna povjšina na učenca moraznaij 
3,5 kv. metra, planerska površina pa 7 i 
metrov; 

— pripravlja se natančen program opra 
Ijenosti telovadnic in natančna navodila zjJ 
gradnjo objektov; 

— načelo istočasne gradnje šolskih objeh 
pokritih in odprt ih telesnovzgojnih površin 
potrebno upoštevati ne samo v osnovnihšob 
temveč tudi VVZ in še posebej v srednji 
usmerjenem izobraževafiju; | 

— ti noramtivi omogočajo standardizaa 
objektov, kar bi pocenilo gradnjo in natuj 
opreme ter tako omogočilo racionalno troša 
investicijskih sredstev izobraževanja in tela 
kulture.« 

— Kakšne so bile razmere oziroma pogoji: 
izvajanje predpisanega programa tela 
vzgoje pred preselitvijo v prostore Ca 
srednjega usmerjenega izobraževanja inb 
šne so sedaj? 

»Pred preselitvijo so bile razmere nedvd 
boljše in ugodnejše kot so sedanje . Kljubta 
da tudi v prejšnjih zgradbah pedagoški 
materialni normativi niso bili v celoti upd 
vani. j e vsaka prejšnja srednja .šola razen! 
vinarske imela svojo telovadnico v s 
zgradbi. Oddaljeni so bili le zunanji obje 
Tako je pouk telesne vzgoje potekal v p< 
mičnih urah, kar je bolj koristno in učinkom 
saj omogoča stalno vadbo s krajšimi presk 
(2 krat tedensko) od ure do ure. 

Danes se vsa telesna vzgoja v centru iPi 
blokih ur-s t r jenih urah, po dveh uri skupi 
telovadnice, igrišča in bazen so oddalje" 
minul hoda. Efektivnega dela je tako ni( 
izvesti le 60 minut, s tem da učenci žrtvi 
iximore in malicajo med potjo. Stalnost vi 
je prizadeta. Časovni presledki med posi 
znimi urami so večji, vadba je enkrat nate 
prizadeta je učinkovitost učnovzgojnega 
cesa. Pedagoški in materialni normativ 
upoštevana, v majhni telovadnici je pnp* 
30 do 36 učencev, v slabem vremenu dok 
oddelki n imajo zaprtega prostora. Telovi 
ce. v katerih vadimo, so p remajhne in' 
opremljene ter v lastni osnovnih šol s kaî^ 
sijih del imo ter tako trpi naše in njihovod 

— Razmere so vse prej kot ustrezne, f' 
bilo potrebno storiti, da bi telesno vzg". 
srednji stopnji lahko izvajali brez težav 
sprejetem programu ter dosegli ustrezn 
zultate dela? 

»Nujno je, da se pristopi k izgradnji f 
njih in zunanjih telesnokulturnih objekta 
z upoštevanjem pedagoških normativov 
lesno vzgojo v srednjem usmerjenem 
zevanju lahko izvajali t akoko t j e top redp 
in dosegli postavljene cilje. Glede na g 
darsko situacijo bi pristopili k etapni 
pritegnitvijo vseh občanov. Tako bi zeno' 
celovito akcijo v petletnem obdobju ' 
zgraditi prepotreben objekt ob Centru 
njega usmerjenega izobraževanja.« 

Tako smo vam v pogovoru z VlafJ 
Len a rtičem poskusili v grobem pfC'̂  
slabo stanje na področju telesne vzj 
srednjem usmerjenem izobraževanju. ' 
da se tega vsi skupaj z.avcdamo in s sk^ 
močmi pristopimo k izboljšanju pogoja' 
zelo p o m e m b n o področje vzgojnoiz'' 
valnega in družbenega dela. 

l.k 
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pogovor z maturanti ptujske gimnazije 
iriulih dneh so bili v Centru 

' vga usmerjenega izobraže-
''"^itonCni zrelostni izpiti matu-
# ptujskih srednjih Sol. Kot 
•""VoCali je v vseh tozdih ptuj-
i" ''^entra letos 546 maturantov. 
# ^ teh smo prejšnji teden 
^ ti pri učenju (odličnjakov se-
j^ ne) povabili k razgo-

Jj|',urantka Nevenka Gerl je 

tonJala gimnazijo z odličnim 
%oin , zato ji mature ne bo 

opravljati. O zadnjih dneh 
pouka, ko je bilo največ vpraSe-
J in pisanja nalog pravi: 

Precej napeto je bilo zadnjih 
jjjlinajst dni. Veliko spraševanja, 

fivJnosti. Srečna sem, da je vsega 
konec, zame vsaj. Ostali imajo 17. 
in 18. junija pismeni del mature, 
od 22. do 25. junija pa bo potekal 
!e ustni del. Večina se nas je že 
opisala v višje šole, sama sem se 
odlofila za Pedagoško akademijo 
»Mariboru — smer razredni pouk. 

To me na jbol j veseli." 
Tudi Vili Samobor je uspešno 

končal četrti letnik gimnazije. Se-
da j se pripravlja na maturo, o 
kateri pravi: 

, ,Kljub resnosti in napetosti sem 
zadnje dni kar užival. Lepo je, ko 
vidiš, da bo končno le konec, obe-
nem pa ti je težko, ko veš, da bo 
šla družba sošolcev narazen. Sedaj 
se pripravljam na maturo. Obvez-

no opravljamo izpite iz slovenščine 
in zgodovine, izbirni predmeti pa 
so psihologija in tu j jezik. No, po 
maturi me bodo verjetno že jeseni 
poklicali na odsluženje v JLA. V 
jeseni pa začnem v Ljubljani na 
fakulteti za geodezi jo ." 

O zadnjih dnevih pouka je 
maturantka Tanja Terbuc menila: 

, ,Zadnje dneve sem morala biti 
še vprašana, saj je šlo za oceno. Pa 
nisem bila preveč živčna, saj ta 
ocena v nobenem primeru ne bi 
vplivala na končni uspeh. Najlepše 
pa je bilo, ko smo imeli maturant-

sko slavje, ko smo Sli v sprevodu 
po mestu. Vzklikali smo, si peli. 
Vreme nam je malo nagajalo, ker 
je pričelo deževati, pa nas to ni 
motilo. Sedaj se pripravljam na 
maturo. Ko bo ta za mano pa se 
bom pričela pripravljati še za spre-
jemne izpite na višji Soli kamor 
namevaram." 

Boštjan Florjančič se dobro spo-
minja slovesnosti, ko so maturan-

sti predali tradicionalni ključ tret-
jim letnikom ,,zelencem": 

, ,To je bila prireditev in pol. V 
centru smo se zbrali in jih poklicali. 
Pripravili smo zanimiv program in 
mislim, da nam je kar uspel. Tret-

ješolci so morali precej sodelovati, 
preden so dobili naš ključ. Precej 
nenavadnih in smešnih nalog so 
morali opraviti pred tem. V jeseni 
bom nadaljeval na agronomski 
fakulteti, če bom seveda dobro 
opravil sprejemne izpite, ki bodo 
že konec tega meseca ." 

Boža Perko se živo spominja 
šolskih klopi v stari stavbi gimna-
zije: 

, ,To je bila vsekakor za vse nas 
velika sprememba, mislim da nam 
je bilo celo žal za staro gimnazijo. 
To je bila dolgoletna tradicija, 
mislim, da smo bili tam dosti bolj 
povezani. Tuka j v centru pa nismo 
tako zbližani. Na hodniku srečaš 
veliko dijakov, katerih večine 
sploh ne poznaš. Res imamo svoj 
studio, prek internega radia lahko 
obveščamo dijake o sestankih in 
prireditvah, vendar je to nekako 
tuje, tež je ." 

Tudi Aleš Urbančič meni, da je 
bilo v stari gimnaziji bolj domače: 

, ,Čeprav so tuka j v centru pogo-
ji za delo veliko boljši, čeprav 
imamo na pretek raznih sodobnih 
učnih pripomočkov menim, da je 
tu dosti m a n j domačnosti. Vse 
skupaj je ogromno, kot , da se 
izgubiš med množico. Sicer smo 
občasno še zahajali v staro gimna-
zijo, predvsem v tamkajšn jo 
telovadnico, saj je v centru Se 
nimamo. V jeseni pa bom šel štu-
dirat veterino." 

In kaj meni Milenka Cizerl o 
izobrazbi, ki jo je pridobila: 

,,Mislim, da nas v gimnaziji, v 
tej splošni smeri dobro pripravijo, 
da nas podkuje jo s splošnim znan-
jem, ki ga bomo rabili pri nadalj-
njem študiju. Naš razred sicer ne 
izstopa po uspehu, saj imajo tri 
dekleta celo popravne izpite, ven-

dar menim, da smo osvojili dolo-
čeno znanje. Sicer pa se bo to naj-
bolje pokazalo pri nadal jnjem štu-
diju. Ce bom uspešno opravila 
sprejemne izpite bom jeseni pričela 
s študijem agronomije v Ljubl ja-
n i . " 

M. Ozmec 

irenka Gerl Vili Samobor Tanja Terbuc 

Boitjan Horjančič Boža Perko Aleš Urbančič Milenka Cizerl 

SKUPNOST ZA CENE OBČINE PTUJ 

Več predlogov sprememb oen 
Svet skupnosti za cene obč ine P tu j j e na zadnj i seji 

pavnaval več predlogov za s p r e m e m b o cen. Pe-
'irne »Vinko Reš« Ptuj so dale predPog za spre-
®fnibo cen posebnih vrst k ruha , ki so v popreč ju 

za 20 odstotkov; skupnos t j e nj ihov predlog 
^Prla. Cene osnovn im vrs tam k ruha pa os tane jo 

nadaljnjega nesp remen jene . S tem pred logom pa 
• Povišajo tudi cene žeml j icam. 

I^f^zitivno m n e n j e pa j e dal tudi k predlogu za 
P^^j^embo cen kinovstopnic . ki b o d o poslej veljale 

'O in 21 din. O predlogu za povišan je cen j e 
oî  razpravl ja la tudi ku l tu rna skupnos t 
• îne Ptuj in j e s p red logom povišanja soglašala. 

"^"Pnost za cene j e potrdi la tudi p red log povi-

šanja oz i roma s p r e m e m b s tanar in za 25 ods to tkov in 
na jemnin za 30 odstotkov. O m e n j e n e s p r e m e m b e so 
v skladu z dogovorom o temelj ih p lana s a m o u p r a -
vne s tanovanjske skupnost i obč ine Ptuj . N a j e m n i n e 
za poslovne prostore, kjer se op rav l j a jo def ic i ta rne 
obrti, op rede l j ene s sklepom izvršnega sveta SO 
Ptuj. se po tem predlogu ne spremeni jo . 

Svet je sprejel tudi s p r e m e m b o določila 3. člena 
navodila o določitvi proizvodov in storitev, za katere 
mora jo O Z D in zasebni obr tniki pošil jati obvesti la o 
cenah občinskim skupnos t im za cene. Spremeni se v 
toliko, da nova cena poslej velja nas lednj i d a n . k o j e 
obvestilo bilo pos lano skupnost i za cene. 

M G 

Zavzemamo 
se za 

občinski 
program 

Koordinacijski .odbor za boj 
proti alkoholizmu in narkomanij i 
pri predsedstvu občinske konfe-
rence SZDL P tu j je v preteklem 
tednu celovito ocenil poročilu o 
uresničevanju akcijskega programa 
boja proti alkoholizmu v Sloveni-
ji in ugotovil, da se stanje ne razli-
kuje od stanj, ki jih ugotavljamo v 
občinah. Sprejeti ukrepi so osam-
ljeni, saj v občinah, tudi ptujski ni 
občinskih programov aktivnosti. V 
ptujski občini smo v letu 1980 sicer 
izvedli problemsko konferenco o 
alkoholizmu, ki je sprejela kon-
kretne napotke za akcijo, vendai 
je bil odziv minimalen. 

Vse to je vodilo za pregled 
oziroma za zbiranje podatkov o 
trenutnem stanju alkoholizma v 
občini; potrebne podatke pa naj bi 
dale posamezne delovne organiza-
cije, zdravstvena služba, nekatere 
interesne skupnosti in drugi zainte-
resirani. Pripravljeno gradivo bo 
služilo za razpravo na občinskih 
zborih, v nadaljevanju pa za se-
stavo osnutka občinskega pro-
grama boja proti alkoholizmu, v 
katerem bi imeli svoje zadolžitve 
izvršni svet, delovne organizacije, 
z d r a v s t v e n e o r g a n i z a c i j e in 
posamezne interesne skupnosti. O 
osnutku občinskega programa pa 
bodo razpravljali zbori SO in 
skupnosti socialnega skrbstva, 
socialnega varstva in občinske 
zdravstvene skupnosti. 

MG 

RAZPRWIJnmEKT!ViyA 
rj^ združen je j e uspešno izvedlo že več 
pro ^^^ " besedilu nove kolekt ivne pogodbe . Po 
^^Sramu na j bi vse razprave, ki vkl jučuje posa-
fiizn".̂  panoge obrti izvedli še d o dopus tov . V 
^cip^^)^ pa se p rema lo vkl jučuje osnovna organi -
ci[, f '^ '^vcev zaposlenih pri zasebnih de loda ja l -

deu pogodba o delovnih razmer j ih med 
Pog in .samostojnimi obr tniki ureja de lovne 
deio^^.'^'" pravice, obveznost i in odgovornos t i iz 
^nio*^ razmeri j delavcev z delovnimi l judmi , ki 
s sre'!^®-'"^ oprav l j a jo de javnos t z osebnim de lom 

^ občanov v de javnost ih , ki j ih 
V . ^^l^rtni zakon, z iz jemo kmečkega tur izma, 

tli (, "Aktivni pogodbi j e več novosti, med kateri-
koi poskusno dobo , ki ne sme trajat i več 

delovnih dni, da l je zdravs tveno varstvo 
^brir,"?'̂  zdravniški 

pregled delavca, ki ga mora 
'^Prel vsaka tri leta oz i roma v rokih, ki 

ani. Poseben člen kolekt ivne pogodbe se 
^ na varstvo pri delu, saj mora vsak de lavec 

pred nas topom dela opravi t i tečaj za varstvo pri 
delu. ki ga prevzema. Če delavec tečaja še ni 
opravil, ga mora obr tnik v roku na jveč šest mese-
cev po nas topu dela poslati na tečaj. Obr tn ik pa j e 
dolžan voditi evidenco o izobraževanju in preizku-
sih znan j a oz i roma usposobl jenost i delavca o 
varstvu pri delu. Bistveno novost pa pr inaša 44. 
člen kolekt ivne pogodbe , ki določa, da je osebni 
dohodek zaposlenega pri ob r tn iku odvisen tudi od 
dohodka obratovalnice . Ce j e dosežen dohodek 
obra tovaln ice nižji od predvidenega , skupni obra -
čunani osebni dohodek delavca ne more biti nižji 
od akontaci je , ki j o j e že prejel . 

Če j e delavec pri svojem delu ustvar ja len oziro-
ma inovator , se ta njegova ustvar jalnost plača po 
posebni pogodbi in ne gre v O l ) . Obr tn ik lahko 
pr i /na delavcu inovator ju tudi izredno plačani 
dopust do 7 delovnih dni s pravico d o nadomest i la 
osebnega d o h o d k a kot če bi delal. 

M G 

KADROVSKE 
ŠTIPENDIJE 

V ptujski občini so vse t emel jne organizac i je zd ruženega dela 
s a m o u p r a v n e organizaci je in skupnost i že f e b r u a r j a letos spreje le novi 
s amoupravn i spo razum o š t ipend i ran ju . V tem s p o r a z u m u j e p o u d a r e k 
na kadrovskih š t ipendi jah , saj j e p o t r e b n o pri š t i pend i ran ju izhajat i iz 
kadrovskih po t reb družbe , v sk ladu s tem pa seveda upoštevat i tudi 
nagn jen ja in učne sposobnost i učencev ter uveljaviti pokl icno usme-
r jan je mladine . Jasno je , d a j e za dos l edno uvel javl janje določil o m e -
njenega spo razuma p o t r e b n o dos l edno uveljaviti tudi p lan i ran je kad rov 
v združenem delu. To pa žal v ptujski občini ni uvel javl jeno, vsaj v taki 
meri ne. da bi se plani skladali z resničnimi kadrovsk imi p o t r e b a m i 
združenega dela. 

Težava j e tudi v tem, da delavci v zd ruženem delu še vedno niso 
dejanski nosilci š t ipendi jske polit ike, še v e d n o ni dovol j zagotovl jen 
njihov vpliv na ob l ikovan je in uresn ičevanje š t ipendi jske polit ike. K e r s o 
kadrovske š t ipendi je op rede l j ene kot t emel jna obl ika š t ipend i ran ja j e 
vloga delavca pri od ločan ju o š t ipendi jski politiki toliko bolj p o m e m b n a 
in bi j o resnično moral i uveljaviti v vseh okol j ih . Š t ipend i ran je iz 
združenih sredstev je n a m r e č le p r e h o d n a oblika, dok le r ne bo zagoto-
vljen tak obseg kadrovskih š t ipendi j , kot ga te r ja jo s redn je ročne in 
dolgoročne potrebe. 

Za kadrovske š t ipendi je l ahko zapros i jo kandida t i , kater ih d o h o d e k 
na družinskega člana ne presega 85 ods to tkov povprečnega ne to 
osebnega d o h o d k a na zapos lenega v SR Sloveniji za pre teklo leto. Ta 
kriterij j e moč zaobiti v p r imeru , če za vk l jučevan je v us t rezne vzgojno 
izobraževalne p rog rame ni dovol j kand ida tov . Za š t ipend i ran je iz 
združenih sredstev pa lahko zaprosi kand ida t , ka te rega d o h o d e k na 
družinskega člana ne presega 55 ods to tkov povprečnega ne to osebnega 
d o h o d k a na zaposlenega v SR Slovenij i za pre teklo leto. S a m o u p r a v n i 
sporazum določa, da m o r a j o imeti p rednos t kand ida t i z nižj imi do -
hodkom na druž inskega člana, o b e n a k e m socialno e k o n o m s k e m po-
ložaju pa otroci iz delavskih in kmečkih druž in . To dopo ln i lo j e v p tu jsk i 
občini tudi dos l edno upoš tevano pri dode l j evan ju š t ipendi j . 

O b le tošnjem razpisu kadrovskih š t ipendi j p a j e moč ugotoviti , d a j e 
bilo za letos v pr imer jav i z lanskim letom razpisanih kar 59 ods to tkov 
m a n j teh š t ipendi j . — s a m o 234. T a k o b o v nas l edn jem šolskem letu 
precej več p rošen j za š t ipend i ran je iz združen ih sredstev. Ti poda tk i so o b 
vse večjem p o m a n j k a n j u s t rokovnih kad rov presenetl j ivi , p rav tako kot 
odk l an j an j e š t ipendistov po k o n č a n e m š tudi ju — teh š t ipendi tor ne 
zaposli, p a ^ e š t ipendi je j im ni p o t r e b n o vračati . Sicer taki p r imer i niso 
pogosti, pa venda r so in vprašat i s e j e , zaka j p r iha ja do tega . 

Ptujski komunis t i so na zadn j i seji občinske konfe rence Z K S ob-
ravnavali tudi vprašan je s področ ja kadrovske polit ike. Sklenili so, 
da m o r a j o komunis t i v vseh okol j ih ocenit i s tan je na tem področ ju ter si 
pr izadevati za odp rav l j an j e vseh nepravi lnost i in za dos l edno uresni-
čevanje določil spreje tega s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a o š t ipend i ran ju . 

N. D o b l j e k a r 

Prosvetni delavci ptujske občine vedo, da se mor a jo ustrezno 
organizirati in vsi so si edini, da je to moč doseči le z združitvijo vseh 
osnovnih Sol. Vsa leta, kar t r a j a razprava o združevanju, pa se ne more jo 
zediniti, v ka j nam se združijo. Dve možnosti je komisija za pripravo 
aktov o združitvi posredovala v razpravo: ali skupnost osnovnih šol ali 
delovna organizacija s temeljnimi organizacijami. Slednja oblika 
organiziranosti J e vsekakor ustreznejša, sa j je mnogobol j čvrsta kot 
skupnost osnovnih šol. Pa se šolniki o tem nikakor ne morejo dogovoriti. 
Mnenja o dobrih in slabih straneh ene in druge organizacijske oblike so Se 
vedno tako deljena, da je dvom v pripravljenost za združevanje precej 
močan. 

O idejnopolitičnih izhodiščih za razpravo o pripravljenih predlogih je 
bila razprava tudi med člani sveta za vzgojo, izobraževanje, kulturo in 
celodnevno šolo pri predsedstvu občinske konference SZDL P tu j . 
Ugotovili so, da posamezni šolski kolektivi k pripravljenemu gradivu ne 
daje jo nobenih bistvenih pripomb, pravzaprav eno aU drugo varianto o 
združitvi zavračajo, sami pa ne predlagajo — utemeljeno — ka j je za 
učenca in učitelja boljše. Člani omenjenega sveta so dejali, da bi morali 
sedaj že oceniti potek razprave in sprejeti določene zaključke, namesto da 
še vedno ugotavljajo, kako j o izpeljati, da bo dosežen zastavljeni cilj — 
združena osnovna šola. 

Sklenili so, da bodo razpravo o predlaganih variantah podaljšali do 
konca meseca, sklicali bodo skupno posvetovanje ravnateljev osnovnih 
šol, sekretarjev OO ZKS in predsednikov osnovnih organizacij sindikata, 
nan jo pa povabili tudi Emila Rojca, izvršnega sekretarja za vzgojo in 
izobraževanje pri predsedstvu CK ZKS. Obeta jo si, da bodo po tem 
posvetu laže izoblikovali akcijski program delovanja vseh subjektivnih sil 
na tem področju in tako le dosegli željeni cilj. Ob tem pa se zavedajo, da 
tak posvet ne bo dal recepta, kako in ka j početi, da bodo rezultati tega 
izredno dolgega procesa združevanja taki, kot si to želijo uporabniki in 
izvajalci vzgoje in izobraževanja. Najbrž pa bi bilo odlašanja mnogo 
manj , če bi se šolniki pri svojem odločanju o združitvi zavedali, da niso 
toliko pomembna sredstva kot je pomembna kvaliteta njihovega dela z 
učenci. Dvig kvalitete, poenotenje delovnih in učnih pogojev učiteljev in 
učencev pa je tisto, kar želimo vsi skupaj doseči z združeno Solo. 

N, Dobljekar 

Krajani so praznovati 
V spomin na 24 . jun i j 1944. k o j e bil pri Miklavžu us tanovl jen o d b o r 

Osvobodi lne f ronte , slavijo v tej kra jevni skupnos t i svoj praznik . V 
okviru 26. praznika k ra jevne skupnost i so pripravil i več pr iredi tev, 
os rednja slovesnost pa j e bila v nedel jo . Po svečanosti pri s p o m e n i k u 
padl im borcem in ž r tvam N O B je bila v osnovni šoli s lavnos tna seja 
vodstev družbenopol i t i čn ih organizaci j in skupščine k ra jevne skupnost i . 
Ob tej priložnosti .so pre jc i i .bronas ta odličja Osvobod i lne f ronte : osno-
vna organizaci ja Z S M S Miklavž za ak t ivno delo v kra jevni skupnost i , 
Franc L u k m a n za požr tvova lno delo na področ ju k ra j evne s a m o u p r a v e , 
Hlizabeta Tramšek in E m a Ivanuša za de lo v družbenopt) l i t ičnih orga-
nizacijah. posebej še v sekciji za akt ivnost žensk pri K K S Z D L in Avgust 
.lanežič za delo v družbenopol i t i čn ih organizac i jah in druš tv ih . 

Sicer pa so v počastitev praznika že v sobo to pripravil i sp re jem za 
starejše občane , nogometn i turnir in t e k m o v a n j e ekip strelskih družin 
občine Ormož . Z m a g a l a j e ekipa S D Kovinar pred S D Miklavž in S D 
Kog. 

nedel jo pa so sc pomer i le ekipe enot civilne za.ščite m pr ikazale 
dob r o usposobl jenost za de lovan je v izrednih r azmerah . Svoje strelske 
sposobnosti so pokazali tudi rezervni vojaški s tarešine obč ine O r m o ž 
nedel jske priredi tve pa so sklenili s s t re l jan jem na glinaste golobe. 

Učenci in učitelji osnovne šole Miklavž pri O r m o ž u so v počas t i t e 
p ra /n ika pripravili v prostorih osnovne .šole razstavo o svojem delu in 
dosc /k ih v krajevni skupnost i . 

N. Dob l j eka 
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Asfaltirali bodo vse krajevne ceste foto: L. Kotar 

ASFALTIRAJO 
KRAJEVNE CESTE 

v začetku junija so v naselju Moškanjci pričeli s pripravljalnimi deli za 
asfaltiranje krajevnih cest, za katere sredstva so zagotovili z odločitvijo za 
posebni krajevni samoprispevek, ki so ga izglasovali v mesecu aprilu letos. 
Dela bodo po načrtih izpeljali Se v tem tednu. Asfalt bodo položili na 
7000 kv. m cest. Posebej pa bo lokalna skupnost financirala položitev 
druge plasti asfalta na 2500 kv. m cest. Po pogodbi iz leta 1974, pa bo 
izvedena tudi modernizacija odseka za Tibolci v dolžini 830 m. 

. Krajani naselja Moškanjc so zadovoljni, ker se naloge iz posebnega 
samoprispevka realizirajo v tako kratkem času. Sredstva se redno stekajo, 
nekaj problemov pa je s plačevanjem prispevka zaposlenih iz nekaterih 
OZD ptujske in ormoške občine. MG 

ZGRADILI PROMETNI 
POLIGON 

v Gorišnici so pred dnevi zaključili z deli pri gradnji prometnega 
poligona ob nogometnem igrišču. Ureditev je veljala 380 tisoč dinarjev, od 
tega je večino sredstev prispevala krajevna skupnost, nekaj pa tudi svet za 
preventivo in vzgojo v cestnem prometu. Poligon bo za svoje potrebe 
uporabljala šola. Poleg tega pa so asfaltirali še cesto ob igrišču v dolžini 
330 m. 

Skladno s sprejetimi programi pa v skupnosti izvajajo dela na 
gramoziranju cest in sicer v Zamušanih in Tibolcih. Želijo si, da bi opravili 
čim več dela, vendar jim že zmanjkuje f>otrebnih sredstev. Na Forminu so 
pričeli z deli na primarnem vodu za vodovod, medtem ko je začetek del na 
gradnji sekundarnega voda za vodovod v tem trenutku še negotov. 

MG 

Novo skladišče ob 
krajevnem prazniku 

Letošnji praznik so prebivalci krajevne skupnosti Poljčane, ene 
največjih in gospodarsko med najrazvitejšimi na območju občine Slo-
venska Bistrica, proslavili nadvse svečano. Popestrili so ga s kulturnimi 
športnimi in drugimi prireditvami, s katerimi že nekaj dni pred osred-
njim praznikom. Te^a praznujejo vsako leto 15. juni ja v spomin na 
srečanje aktivistov NOB na Boču, kjer so ustanovili tudi O F za območje 
Poljčan in širšega okolja. 

Med na jpomembnejš imi pa je bila prav gotovo svečanost preteklo 
soboto, ko so v Poljčanah predali svojemu namenu skladiščne prostore 
temeljne organizacije združenega dela Veleprodaja. S to pridobitvijo so 

zaposleni lega kolektiva proslavili tudi 30. obletnico obstoja Preskrbe. 
Novi objekt je vreden okoli 33 milijonov dinarjev in obsega dvatisoč 
kvadratnih metrov površine. G r a d b e n a dela so solidno opravili delavci 
gradbenega podjet ja Konstruktor T O Z D Grani t Slovenska Bistrica. 

V nedeljo 14. juni ja popoldne je bila v Poljčanah slavnostna seja 
skupščine krajevne skupnosti in družbenopolit ičnih organizacij ter 
krajevne samouprave. O b tej priložnosti so ocenili prehojeno razvojno 
pot KS Poljčane in osvetlili nekatere značilnosti razvoja. Najzaslu-
žnejšim kra janom pa so podelili družbena priznanja za minulo delo. 
Delegacija, spremljana od številnih krajanov je za tem položila venec k 

' spomeniku N O B v Poljčanah, kjer je bila tudi krajša komemoraci ja . 
' Zvečer tega dne pa je bil še koncert godbe na pihala K U D Poljčane in 
: nastop mešanega pevskega zbora K U D Janko Živko Poljčane. V pro-
! gramu so nastopili tudi člani domače folklorne skupine in tamburaškega 
, orkestra. 

Svečanosti ob letošnjem krajevnem prazniku so v KS Poljčane 
zaključili v nedeljo z nastopi mladinskega pevskega zbora osnovne šole 
Edvard Kardelj Poljčane in planinskega okteta. Kl jub veliki razgiba-
nosti letošnjih prireditev ob krajevnem prazniku je ta potekal brez 
zatikanj, za kar so bili zaslužni prav vsi, ki so bili za organizacijo tega 
dogodka zadolženi. 

Besedilo in posnetek: Viktor Horvat 

Nova skladišča Veleprodaje v Poljčanah so velika pridobitev kolektiva in 
tudi kraja. 

POTOK PONOS 
IN TUDI 

NEVARNOST 
Središče krajevne skupnosti Oplotnica se prav gotovo lahko pohvali z 

domiselno urejenim središčem, ki so ga krajani znali, kljub strogo 
odmerjenemu prostoru lepo urediti. Ob lepem vremenu potok, ob nalivih 
pa nevarni hudournik je osrednji del okrasa Oplotnice. Ob njem so si 
uredili lep park, kjer je tudi spomenik NOB. Dobro pa so znali izkoristiti 
dediščino svojih prednikov in uredili ostanke nekdanjih mlinov, ki jih je 
bilo na tem prostoru več. 

Skrb za ureditev parka in z njim tudi okolja spominskega obeležja 
NOB je že pred leti prevzela osnovna šola Pohorski bataljon iz Oplotnice. 
Tem pa prizadevno pomagajo tudi krajani. Seveda se med njimi najde tudi 

takšen, ki je prepričan, da bo potok odnesel njegovo malomarnost, ko 
odpadke odvrže namesto v smetnjak kar v vodo. Kaj kmalu pa je ožigosan 
od krajanov, ki jim ni vseeno kakšen vtis bo dobilo veliko število 
slovenskih in drugih obiskovalcev Osankarice, kraja poslednjega boja 
legendarnega Pohorskega bataljona, čigar ideje in cilje uresničujejo prav v 
Oplotnici, ki je bila v času NOB tesno povezana s pohorskimi partizani. 

Besedilo in posnetek: Viktor Horvat 

Najlepši del celotnega toka Oplotnišnice, ki teče skozi Oplotnico je prav 
gotovo vodni slap. 

Vedno sredi dek 
Pred kratkim se je v Perutnini 

Ptuj upokojil dolgoletni delavec 
tega kolektiva. Drago ČATER. 

Drugo desetletje mineva odkar je 
prišel v Perutnino bogat z delovni-
mi izkušnjami. Takoj se je aktivno 
vključil v delo in v politično živ-
ljenje podjetja, ki se je prav v tis-
tem času ^začelo razvijati iz 
trgovskega v visoko specializirano 
proizvodno delovno organizacijo. 
V teh dvajsetih letih je nenehno 
opravljal zahtevne naloge, vseka-
kor pa je največ energije in spo-
sobnosti vložil v razvoj koopera-
cijske reje piščancev, saj je prav 
on na tem področju opravil pio-
nirsko delo. 

Ob vseh zahtevnih delovnih 
nalogah pa je opravljal mnoge po-
membne funkcije tako v delovni 
organizaciji kot v krajevni skup-
nosti, občini pa vse do federacije. 
Prav zato ga tudi Ptujčani poz-
namo kot pr izadevnega in 
uspešnega družbeno-političnega 
delavca. 

Obilica dela ga je t a k o 
obremenjevala, da je največkrat 
pozabljal na sebe, kar se sedaj 
močno odraža na njegovem 
zdravstvenem stanju. 

Njegovega dela v delovni orga-
nizaciji, še bolj pa izven nje, ni bi-
lo mogoče dovolj nagraditi, sicer 
pa sam nikoli ni pričakoval plačila 
za družbenopolitično delo. Za to 
veliko delo je prejel družbena 
priznanja, ki mu pomenijo več kot 
denar. Drago ČATER je namreč 
prejel, za svoj prispevek k razvoju 
naše družbene skupnosti in samou-
pravljanja, vrsto družbenih priz-
nanj in odlikovanj. Med temi je 
treba omeniti zlati znak sindikatov 
Jugoslavije, ki ga dobi le redki po-
sameznik in to za izredno delo v 
sindikatu in s tem za prispevek k 
razvoju samoupravljanja. Prav 
skrb za razvoj samoupravljanja pa 
je bilo njegovo zadnje delo pred 
upokojitvijo. 

Tistih nekaj uric prostega 
kar mu je Se ostalo poi S, 
ravljanja delovnih in politi^?, t) 
log ter družine, se je ukvarj^S 
vom, v zadnjih letih, pa sj j 
močjo družine zgradil res slcr̂ ''̂  
počitniško hišico, ob kateri 
čistem haloSkem okolju i^J!''' 
načeto zdravje. 

Z odhodom v zasluženi t^ 
bo tovariš CATER sicer odlo^'' 

bremen, vendar vsak, ki ga pog 
ve, da ne bo počival. Vemo, da' 
sedaj vložil Se več skrbi kot don 
v razvoj krajevne skupnosti „](; 
Pot rč" , kjer je predsednik sin 
ščine. Poleg tega pa bo še napti 
obremenjen z večino drugih f® 
cij, ki jih je doslej opravljal. 

Zaželimo mu torej dobrt; 
zdravja, ki mu bo še kako potrt 
no, da bo zmogel vse to, kar 
kar pričakujemo od njega. 

K 

Ob odhodu v pokoj se je koltfa 
Perutnine posk)vil od 
Čateija, levo glavni direktor || 
Tomažič 

TRETJI PRAZNIK KS TINJE 
Prebivalci krajevne skupnosti Tinje praznujejo letos 15. juni ja že 

tretji praznik svoje krajevne skupnosti. Za ta dan so se odločili v spomin 
na dogodek, ko so se napredni kmetje pohorske vasice Tinje in širše 
okolice zbrali 15. jun i ja 1943 v Bijzakovi kleti n a T i n j u , kjer so ustanovili 
krajevni odbor OF. Osnovna naloga odbora pa je bila oskrbovanje 
pohorskih partizanov z orožjem, municijo, z obleko, obutvijo in hrano. 
Posebno pozornost so posvečali zbiranju sanitetnega materiala. Imeli pa 
so tudi veliko vlogo v obveščanju partizanov o gibanju sovražnih sil po 
Pohorju. 

Krajevna skupnost Tinje je ena manjših v občini Slovenska Bistrica. 
Šteje okoli 900 prebivalcev, od teh je večina delavsko kmečkih družin. 
Čistih kmetov je iz leta v leto manj . Največ krajanov je zaposlenih v 
občinskem središču Slovenska Bistrica, predvsem v Impolu, Steklarni in 
lesno predelovalni industriji. 

Ker v krajevni skupnosti n imajo industrijskih obratov, osnovna šola 
3a je skupno s trgovino edini družbeni objekt večjega pomena, so tudi 
etos prebivalci te KS proslavili svoj praznik predvsem v aktivnostih na 

kulturno umetniškem področju. Že v soboto 13. juni ja so v osnovni šoli 
Tinje odprli razstavo risb in ročnih del učencev osnovne šole. Tega dne 
je bila tudi svečana seja skupščine KS in družbenopolit ičnih organizacij 
KS Tinje na kateri so podelili d ružbena priznanja najprizadevnejšim 
krajanom za dosedanje aktivnosti v okvirju KS. 

V nedeljo 14. juni ja so učenci osnovne šole Tinje, člani mladinske 
organizacije in pevski zbor pripravili dopoldne kulturni program. Po-
poldne tega dne pa je bilo še družbeno srečanje. 

V ponedeljek 15. junija , na dan praznika so imeli učenci in učitelji 
OŠ Tinje dan šole, k i j e v analizi ob zaključku akcije bil ocenjen kot zelo 
uspešen. To pa je bil tudi zaključek letošnjih praznovanj v katera so se 
aktivno vključili tudi športniki. Predvsem mali nogomet ima med mla-
dimi tega kraja veliko privržencev. 

Besedilo in posnetek: Viktor Horvat Utrinek iz Tinja. 

OBČINSKO TEKMOVANJE EKIP PRVE POMOČI IN CZ 

DOMAČINOM NAJVIŠJE ODLIČJE 
V Laporju je bilo v soboto 13. 

junija živahno kot že dolgo ne. 
Kljub neugodnemu vremenu, ki 
je predvsem v začetku srečanja 
občinskih ekip prve pomoči in CZ 
kazalo svojo temno stran, je tek-
movanje potekalo organizirano. 

Povsem enotna ocena je bila, d a j e 
prav letošnje enajsto zaporedno 
tekmovanje ekip prve pomoči in 
CZ, katerega organizirajo vsako 
leto v drugem kraju bistriške ob-
čine, bilo najboljše tako v orga-
nizacijskem pogledu kot tudi v 
prikazanem znanju in spretnostih 
udeleženih ekip. 

Letošnje tekmovanje je pote-
kalo pod pokroviteljstvom skup-
ščine občine Slovenska Bistrica. 
Že tradicionalno p i so ga skupno 
organizirali občinski cxlbor RK. 
sekretariat za ljudsko ob rambo in 
štab za civilno zafičito pri skup-
ščini občine Slo\jenska Bistrica. 
Na tekmovanju je sodelovalo 
skupno 53 ekip od tega skupno iz 
16 krajevnih skupnosti. 

V uvodnem govoru je predsta-
vnik pokrovitelja SO Slovenska 

Bistrica, Adolf Klokočovnik po-
vdaril, d a j e občutiti velik naptre-
dek te dejavnosti v bistriški občini. 

kjer se lahko ponašajo, da so tudi 
med najboljšimi v republiškem 
okviru, saj imajo prek 1500 
usposobljenih občanov ki so v 

najkrajšem možnem času spo-
sobni pomagati ponesrečencu. Ti 
se združujejo v skupno 87 ekipah v 

K.S dli DO. Samo v lanskem letu 
so ekipe iz občine Slovenska Bi-
strica osvojile na republiškem 
tekmovanju drugo in tretje mesto. 

O izenačenosti in visoki kval' 
ekip PP in CZ pa govori tudi 
datek, da na letošnjem tekm' 
nju v Laporju samo tri ekip^j 
dosegle 50 odstotkov m"' 
točk, medtem ko je bilo vc 
takšnih katere so osvojile le" 
točk man j od maksimuma. 

Na letošnjem občinskem 
čanju so bile najuspešndS^^ 
ce ekipe domačina, OS Gn 
Šilih Laporje, pred la"^ 
zmagovalci ekipo osnovne 
Minka Namestnik Sonja Sl̂  
ska Bistrica in tretje uvî  
ekipo krajevne skupnosti L 
rje. Četrta je bila ekipa ob^" 
ga štaba CZ Slovenska Bis 
Da je bilh organizacija tck^ 
nja odličha, govori tudi 
da so tekmovanje zaključi''; 
go pred! predvidenim časo 
temu pa..so veliko pripom*^® 
prizadevni domačini ter 
so.sednjt občine Slovensl^ 
njice. ki so sodelovali v ^ 
valnih komisijah. 

Besedilo m po^ 
Viktor H 

Budno oko ocenjevalca ni motilo tekmovalcev 
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Kmetov dohodek je še vedno prenizek 
, -tin Zuran je f>odpredsednik 

jneJî  sveta pri KZ Ptuj, sicer 
»''[^gtovaleč. Svojo kmetijo ima 
• tjl^ulanah. Ko sva se po-

iala ® pripombah, ki so jih 
/druženi kmetje na resolucijo 

tretji kongres samoupravljav-
' sem vpraSal tudi o njegovi 

iji in življenju na kmetih: 
'fakšna je vaša kmetija? 

Krneti" sem pred leti delno 
Jiistncril v vzrejo pitancev. To je 
'primernejša oblika dela na naši 
i let i j i , Čeprav računica v zadnjem 
^ z a r a d i porasta cen krmil in 
^ g a potrebnega materiala ni 
J^a, kot bi kmetje želeli." 
liakSna je vloga kmetijske 
pe5evalne službe pri preus-

Jjtvi vaše kmetije? 
pri tem so pospeševalci odigrali 
'̂pieinbno vlogo, čeprav mislim, 

da je teh ljudi še vedno mnogo 
premalo. Vsak kmetovalec bi želel 
videti pospeševalca večkrat na svo-
ji kmetiji. Mnogo je vprašanj in 
problemov, ki bi jih z njegovim 
nasvetom in pomočjo lažje reSil." 

S čim se ukvarjate na vaši 
kmetiji poleg prireje mesa? 

,,Pridelujemo največ koruze in 
tako zagotavljamo krmo za živino, 
delno se ukvarjamo tudi s svinje-
rejo." 

Vse več f)Ovdarka dajemo 
preusmerjanju kmetij v tržno 
proizvodnjo. Kakšne tržne viške 
proizvajate na vaši kmetiji? 

,,Letno vzredimo pet do šest bi-
kov, prodamo tudi približno enako 
število svinj. S tem seveda ne dose-
gamo ne vem kakšnega dohodka. 
Bojim se, da bo v bodoče še slab-
še. Z nezaupanjem gledamo na no-

vo davčno politiko. Mnogi kmetje, 
predvsem kooperanH razmišljajo, 
da bodo zaradi obdavčevanja do-
hodka opustili kooperacijsko 
proizvodnjo, saj bodo sicer manj 
obdavčeni." 

Kakšno je današnje življenje 
kmeta? 

,,Življenje kmetov je danes 
mnogo boljše kot nekoč. Skrbi pa 
nas dejstvo, da mladi nočejo ostati 
na kmetijah. Tu ostajajo starejši 
ljudje, moči jih zapuSčajo in 
zemlja ostaja v nasprotju z našimi 
prizadevanji neobdelana. Ce ne 
bomo mladih z davčno politiko in 
drugimi ukrepi zainteresirali za 
obdelavo zemlje, bo ostala situaci-
ja nespremenjena, utegne pa se 
zgoditi, da bo še več kmetij ostalo 
praznih." JB Martin Žuran 

6 KMETIJSKA ZADRUGA PTUJ 

Uspehi dvoletnega 
dela 

Nekaj več kot dve leti j e minilo 
od ustanovitve Kmeti jske zadru-
jePtuj — njen uradni začetek je 1. 
januar 1979. Govor imo lahko to-
rej o dvainpolletnem obdobju , ki 
jeminilo v znameii ju prizadevanj, 
ti jih lahko delimo v tri po-
membna poglavja. Prva naloga j e 
bila izvedba samoupravne orga-
niziranosti organizacije združe-
nih kmetov na način, d a j e možno 
v največji meri govoriti o vseh 
elementih zadružništva v upra-

• vljanju in s tem utr jevanju mate-
rialne osnove zadruge in njenih 
danov za dosego čim večje tržne 
proizvodnje kmetijskih pridel-
lov. Druga naloga je bila uresni-
diev zastavljenih proizvodnih 

I načrtov v iztekajočem se srednje-
I ročnem obdobju 1976—80. Ana-

liza uresničevanja te naloge kaže 
! na precejšnje uspehe na tem 
področju, čeprav vseh zastavlje-

, nih nalog v celoti ni bilo mogoče 
' uresničiti. 

Naslednja velika in p>omembna 
naloga nove organizacije združe-
nih kmetov je bila priprava real-
nih planov za novo srednjeročno 
obdobje 1981—85. Potrebno je 
poudariti, da je tudi njihov plan. 
kot dejansko vsi ostali naravnan v 
duhu stabilizacije, meni jo pa, da 
se bodo kljub vsej družbeni pod-
pori proizvajalcem hrane v tem 
^ o b j u soočali z mnogimi pro-
blemi in težavami, ki spremljajo 
stabilizacijsko obdobje . 

Kmetijska zadruga Ptuj deluje 
Hj območju, ki zajema kar 92 
Mstotkov zasebnega kmetijstva 
Nske občine, delno pa s pospe-
Y^lnimi akcijami posega tudi na 
območje sosednjih občin Maribor 
"lOrmož. Na področju delovanja 
^aruge živi približno 4900 čistih 

5100 polkmetov, natančnih 
Natkov novega štetja prebival-

namreč še ni na voljo. Zdru-
^"'h kmetov, ki so podpisali 
«anske pogodbe in vplačali 
'̂anske deleže pri K Z Ptuj j e 1790, 

Pĵ l̂ g teh p a j e približno 3500 do 
^ kooperantov, ki sodelujejo z 

t rajno ali občasno. Za-
je enovita organizacija 

^f^ženih kmetov, ki ima na ob-
ptujske občine 20 zadru-

enot. Kot članica je vključena 
^družno zvezo Slovenije in 

P|ek nje v Gospodarsko zbornico 
'^^enije oziroma medobčinsko 

Sj^Podarsko zbornico za Podra-
^f ^ Mariboru, zadruga je tudi 

^"'ca Kmetijske razvojne sku-

pnosti Slovenije, živinorejske po-
slovne skupnosti, poslovne sku-
pnosti za vinogradništvo in vi-
narstvo, sadjarstvo, krompir in 
vrtnine, ter poslovne skupnosti za 
sladkor. 

Značilnost kmetijske zadruge 
je. da n ima lastne proizvodnje in 
je zgolj organizator kooperacijske 
tržne proizvodnje med združeni-
mi kmeti in kooperanti . Poleg ži-
vine, mesa in pridelkov, ki so na-
menjeni neposredno tržišču, ne-
katere pridelke združenih kmetov 
predelujejo nekateri proizvodni 
tozdi kmetijskega kombinata 
Pt-uj. G r e za letno prirejo približ-
no 10 milijonov mleka, 100 va-
gonov grozdja, 1000 ton zelenjave 
oziroma vrtnin in tako dalje. 

Precejšnji blagovni tokovi, ve-
lika raznolikost pridelkov iz širo-
kega območja in na drugi strani 
velike potrebe reprodukcijskega 
materiala in potrošnega materiala 
postavlja zadrugo v di lemo glede 
vključevanja v sestavljeno orga-
nizacijo. Sicer težav in pomisle-
kov glede vključitve v veliko se-
stavljeno organizacijo ne bi bilo, 
če bi združeni kmet je našli par-
tnerja. ki bi zagotavljal možnost 
uresničitve vseh planskih usme-

. ritev zadruge v pr ihodnjem ob-
dobju. Tu pa gre za velike infra-
strukturne naložbe za urejanje 
zemljišč, vse s ciljem večje tržne 
pridelave hrane, predvsem velja 
to za m a n j razvita območja , kot so 
Haloze in Slovenske gorice. 

Od partnerjev znotraj S O Z D 
bi želeli zagotovilo za redno 
oskrbno kmetovalcev s proizvod-
nimi sredstvi, tako kmetijsko 
opremo, gradbenim materialom 
in energetskimi viri in nazadnje še 
zagotovilo o prodaji vseh pridel-
kov. tudi tistih, ki so rezultat ek-
stenzivnega kmetovanja , so pa 
kljub temu koristna in potrebna 
surovina predelovalni industriji. 

Tu gre predvsem za precejšnje 
količine industrijskega sadja. 

[X)sedanji pogovori s sestavljeni-
mi organizacijami so pokazali le 
enostranske interese le-teh. rešit-
ve celotne omen jene problemati-
ke pa zaenkrat še ni bilo mogoče 
doseči. 

Ko govorimo o dobrih rezulta-
tih, ki jih dosegajo združeni 
kmetje in kooperanti ne smemo 
mimo dejstva, da se za temi po-
datki skriva ogromno drobnega 

dela tako delovnih ljudi zadruge, 
kot kmetov. Podatek, da je bilo 
6246 pitancev vzrejenih na skoraj 
3 tisoč kmeti jah pove. da gre za 
angažiranje velikega števila kme-
tov. Nič man j pričujoč ni podatek 
o prireji mleka, 2230 koop<iranlov 
g a j e priredilo nekaj man j kot 10 
milijonov litrov. Gre za ogromno 
.število kmetovalcev, ki odda ja jo 
relativno male količine mleka. Le 
dva med njimi sta prekoračila 60 
tisoč litrov letne prireje. 

Tudi pri sladkorni pesi je stanje 
enako. Lani j e ta kultura rastla na 
parcelah, ki so merile v povprečju 
le 40 arov. Lani j e bilo pridelo-
valcev 192, letos že več, več od 
letošnjega števila gotovo tudi 
pr ihodnje leto. Vsak pridelovalec, 
naj bo tega ali onega, si želi, da ga 
predstavnik zadruge večkrat ob-
išče. da se pogovorita, skupaj re-
šita kak problem. To pa zahteva 
mnogo dela in navsezadnje tudi 
precej dobre volje. 

Če že o m e n j a m o sladkorno 
peso in pridelovanje na malih 
parcelah, na j omen imo še skrb, ki 
tare predstavnike zadruge. Kako 
namreč uresničiti plan setve 
sladkorne pese v naslednjih letih, 
leta 1985 naprimer pričakuje to-
varna sladkorja od KZ Ptuj kar 44 
tisoč ton pese. za ta pridelek je 
potrebnih 1100 hektarjev oziroma 
2750 pridelovalcev, koliko jih na 
ravninskem delu ptujske občine, 
sposobnem za pridelovanje slad-
korne pese. sploh ni. 

Sicer pa raje omenimo še nekaj 
p<idatkov o proizvodnji združenih 
kmetov in kooperantov za trg v 
letu 1980. Preko KZ Ptuj je prišlo 
na trg9628 mesnatih prašičev. 957 
ton grozdja, 943 ton krompirja . 
620 ton zelja. 93 ton pšenice, 51 
ton luščenega fižola. 261 ton rdeče 
pese. 745 ton industrijskih jabolk 
ter 150 ton raznih gozdnih .sade-
žev. Vse to je prineslo pridelo-
valcem 34 starih milijard din do-
hcxlka. To je sicer lep dosežek, pa 
vendarle premajhen glede na 

kmetijska površine v zasebni lasti. 
Vzroke za to (razdrobljenost 
zemlje, s tem pa visoki proizvodni 
stroški in tako dalje) smo že toli-
kokrat omenjal i , da bi bilo pona-
vljanje" nesmiselno. Nesmiselno 
tudi zaradi tega, ker smo že priča 
nekaterim združevanjem dela in 
sredstev na tržno usmerjenih 
kmetijah, ki dosegajo zavidljive 
proizvodne in dohodkovne re-
zultate. 

Lahko vendarle zapišemo, d a j e 
zadruga kot oblika organizacije 
združenih kmetov dosegla svoj 
namen delno že v dosedanjem 
obdobju. Ne moremo pa mimo 
velikih nalog in obveznosti v na-
slednjem predvsem za naše kme-
tijstvo tako pomembnem obdo-
bju. Naš cilj j e znatno večja tržna 
pridelava. Pa ne mislimo tega 
doseči na dosedanj ih načinih 
kmetovanja. Zatorej j e nu jno do-
seči organizirano proizvodnjo 
tudi v zasebnem kmetijstvu. Za to 
je potrebna ustrezna samoupra-
vna organiziranost, samoupravno 
odločanje in vzpostavitev dohod-
kovnih odnosov. Daleč od tega 
cilja bomo brez medsebojne vza-
jemnosti, ustreznega znanja, pa 
tudi brez napredne miselnosti. 
Brez tega nam tudi ogromna 
družbena sredstva za ureditev pa 
tudi zložbo zemljišč ne bodo 
kdove kaj koristila. 

Rezultati, ki jih je mogoče do-
seči le z združevanjem dela. 
sredstev in zemlje, lahko edini 
zagotovijo poleg ekonomske tudi 
socialno varnost kmeta in delavca 
v zadrugi. O tem mnogo govorimo 
in pi.šemo, rezultatov pa ne bo, 
dokler ne bomo prešli od besed k 
dejanjem. Zadnji čas je . da sle-
herni član naše družbe, posebno 
kmetovalec spozna, da dejansko 
vsi problemi, ki nas pestijo v se-
danjosti, izhajajo, iz razdroblje-
nosti kmetijskih površin, najsi bo 
v ravninskem ali gričevnatem 
svetu. 

JB 

Zagotoviti tudi razvoj manj razvitih območij 
FOTO: L. KOTAR 

OBRAMBA PRED TOČO 
»a obm^A* ^ organizacijah združenega dela in krajevnih skupnostih 

občine Slovenska Bistrica v razpravi osnutek odloka o 
' prispevne s topnje za ob rambo pred točo. 

danjjL^.ta korak so se v bistriški občini odločili na osnovi slabih dose-
Dc)nrj.fkušeni. ko je toča nemalokrat uničila tudi do 70 odstotkov. 
'oOo d", '^elo celotni pridelek. Rešitev financiranja o b r a m b e pred 
^ povečanje organiziranega in uspešnejšega delovanja 

pred to belo nevšečnostjo, bo^o ix)skušali najti v 

namen je predlagana tudi prispevna stopnja za delovanje 
fit/pr^ obrambe pred točo za srednjeročno obdobje do leta 1985. V 
N r ^ ^ ^ h pa bodo ocenili, ali j e predlog prispevnih stopenj posameznih 

^'J industrije, kmetijstva in drugin dejavnosti ustrezen ali ne. 
Viktor Horvat 

KAKO BO Z ODKUPOM 
LETOŠNJEGA 

PRIDELKA PŠENICE 
To je vprašanje, na katerega v tem trenutku ni mogoče dati zane-

sljivega odgovora. Pri kmetijski zadrugi so v zadregi, saj bi že zdavnaj 
morali pričeti z akcijo za o d k u p kar največjih količin letošnjega pridelka 
pšenice, če seveda želimo zagotoviti potrebne količine, ki bodo zago-
tavljale. da bo kruha dovolj do naslednje žetve. Zatakni lo pa s e j e kot 
tolikt>krat. pri ceni. Pred zaključkom redakcije namreč še niso vedeli, 
kakšna bo letošnja odkupna cena. o tem intenzivno razpravl ja jo na 
republiškem nivoju. 

O d k u p n a cena pšenice je sicer bila že dogovorjena oziroma dolo-
čena. zaradi v isoke cene koruze p a j c m a l o verjetno, d:̂  bi kmetje pšenico 
prodali, pr, -ej dra.^Ji. koruze- pa krmili živini. *. JB 

Informacije sadjarjem 
Po zadnjih pregledih zimskih plodiSč Se vedno ni končana nevarnost 

izbruha zimskih trosov (askospor) fuzikladija, čeprav računamo, da b o d o 
tega kmalu prišlo. O tem vas bomo obvestili, zaenkrat pa morate računati s 
tem, da je ob dežju še vedno nevarnost primarne infekcije. Priporočamo, 
da do nadaljnjega še naprej škropite v krajših presledkih, dokler ne 
ugotovimo, da je izbruh askospor prenehal. Take presledke je treba držati 
Se posebej tam, kjer gre za zatiranje jablanove plesni, ki se letos v nekaterih 
nasadih močno pjojavlja. 

Opozarjamo tudi na rok za zatiranje jabolčnega zavijača. Zaradi 
poznega junijskega trebljenja do sedaj Se nr imelo smisla Škropiti proti 
jabolčnemu zavijaču, razen tega pa smo maksimum ujetih metuljčkov v 
Mariboru ugotovili 8. junija. Zato smatramo, daje optimalni rok za prvo 
škropljenje proti jabolčnemu zavijaču okrog 18. junija. V tem času bo tudi 
najbolje škropiti proti ameriškemu kaparju, katerega ličinke so se pričele 
izlegati že kmalu po 1. juniju, sedaj paje izleganje že v polnem teku. Glede 
na kontrolo vejic v zimskem času pa lahko ugotovimo, da ameriSki kapar v 
večini nasadov ni problem, oz. da ga praktično ni. Zato bi lahko pri izbiri 
insekticidov to upoStevali in škropili tudi z blažjimi insekticidi, ki sicer na 
kaparja nimajo učinka. 

Proti jabolčnemu zavijaču priporočamo: 0,2 "/o zolone ali 0,1 Vo 
basudin 40 ali 0,15 % gardone ali 0,15 % orthene ali 0,15 Vo ekalux. Od 
teh deluje na kaparja edino basudin. OstrejSi insekticidi, ki delujejo na oba 
škodljivca so zlati paration, gusathion in ultracid. Te bi priporočali le, 
kadar je kapar močnejši problem, ali Ce ni mogoče nabaviti drugih 
insekticidov. Radi posprfujejo rdečo sadno prSico in bi priporočali, da jim 
dodajate tedion oz. pinofon. Kjer ni problema ameriškega kaparja, je pa 
treba zatiran Se ponovno listne uši, bi priporočali uporabo folmata, ki 
deluje tudi proti jabolčnemu zavijaču in rdeči sadni prSid. Tudi temu bi 
bilo dodajati tedion ali pinofon. 

Pospeševalna služba 
Kmetijskega zavoda Maribor 

GOBARSKA SEZONA 
NA POHODU 

Te dni ljubitelji gobarskih specialitet ne mirujejo, saj se je sezona že Širo-
ko odprla. Košarice in košare se polnijo z najrazličnejšim ..pridelkom" 
narave. Gobarjem so potrebne samo bistre oči in poznavanje terena, pa bo 
košarica kaj hitro polna. 

Najbolj privlačni so seveda ..jurčki" pa tudi drugih vrst ne manjka. 
Med srečneži v iskanju gob je tudi Marija iz okolice Slovenske Bistrice, ki 
je v pokoju in ima tako dovolj časa. da se že zgodaj zjutraj odpravi v gozd. 

Sama pripoveduje, da je dober gobar zgodni gobar. In kot vse kaže se ta 
pregovor tudi uresničuje, saj je pred kratkim prinesla domov dober 
zalogaj. Kar celo družinico jurCkov je spravila v koSaro. Doma pa si ni 
mogla kaj, da jih predno so postali specialiteta na mizi domače kuhinje, ne 
bi za spomin tudi fotografirala. 

Nalogo fotografa sem opravil kar skupno z besedilom. Na gobjo 
specialiteto pa nisem imel časa počakati, saj me je na drugem koncu mesta 
čakal že drugi dogodek, ki sem ga z zadovoljstvom pogledal skozi tretje 
oko fotoaparata. 

Posnetek in besedilo: Viktor Horvat 

Vinogradniške 
informacije 

Opozarjamo na nujnost rednega Škropljenja proti peronospori vinske 
trte, še posebej takoj po cvetenju. Presledki med Škropljenji sedaj ne bi 
smeli biti daljši od 12 dni. V kolikor bi naneslo, da bi prišlo do daljšega 
presledka in do padavin, ki bi lahko povzročile okužbo, je zelo 
priporočljivo uporabiti nove sistemiCne fungicide kakor sta RIDOMIL 
PLUS in MIKAL. V kolikor pa do naslednjega škropljenja ne bo dežja, 
lahko uporabite normalne dotikalne fungicide (antracol. antracol BT. 
folpet, oriofaltan in dr.), vendar ne bakrovih pripravkov ali pa kombinacij 
(npr. bakreni antracol). Bakrove pripravke priporočamo Sele od 
naslednjega škropljenja dalje. Se posebej opozarjamo, da je zelo velika 
nevarnost peronospore na mladicah, ki ženejo iz debla, zlasti Se iz spodnje-
ga dela. in ki jih je treba ohraniti za obnovo trsov po pozebi. Take mladice 
je treba obravnavati kakor enoletni vinograd in Škropljenja ponavljati v 
kratkih presledkih, paziti pa Se posebej na to, da ne bodo v plevelu. Za ta 
namen bi Se posebej priporočali nove sistemiiSne fungicide. saj je mogoče 
pri uporabi le-teh presledke podaljšati celo na 12 do 14 dni tudi v enoletnih 
vinogradih. 

Zadnji dnevi kažejo izrazito nihanje temperature med dnevom in 
nočjo (13 do 15 stop. C podnevi). To je Se posebej ugodno za razvoj oidija, 
na kar posebej opozarjamo. Pri vsakem škropljenju je treba dodajati tudi 
fungicide proti oidiju. Ce presledke zaradi uporabe sistemikov podaljša-
mo, potem je treba proti oidiju dodajati novejše sistemike z daljšim delova-
njem (bayletom, rubigan), ali pa med dvema škropljenjema Se posebej 
škropiti ali praSiti z žveplom. Posebej opozarjamo, da je antracol BT 
kombinacija antracola in bayletona in da pri uporabi tega pripravka ni tre-
ba dodajati sredstva proti oidiju. to pa seveda ne velja za vse druge fungici-
de. 

Na rok za zatiranje grozdnih sukačev smo pravočasno opozorili in pri 
dobrem škropljenju tudi učinek ni izostal. Ker nekateri še vedno sprašuje-
jo, ali je treba dodajati tudi insektk;ide proti grozdnim sukačem, poudarja-
mo, da tega sedaj ni treba. Proti grozdnim sukačem zadostuje eno samo 
škropljenje, če je le pravočasno opravljeno. Dodajanje insekticida v tem 
času ne samo da ni potrebno, ampak celo škodljivo, saj uničujemo naravne 
sovražnike in pospešujemo rdečo sadno prSico, razen tega pa je tudi 
nevarnost zastrupitve čebel. 

STROKOVNA SLUŽBA 
Kmetijski zavod Maribor 
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RAZSTAVA V HOTELU 
v restavraciji iioteia Petovio že nelcai časa razs tavl ja jo udeleženci 

111. sl ikarske koloni je Majšperk . Razs tava DO odp r t a d o konca meseca in 
vzbuja med hotelskimi gosti veliko zan iman je . Z l ikovnimi deli pa se 
predstavl ja jo: Vuka K u m a r — Hiti, Mar i j a K o r b a r , Z d e n k o K r p a n , Juli j 
Ošlovnik, Tone Ravnikar , Al i jana Sebetič, Roz ina Sebet ič in I rena 
Tušek. 

Motiv z razstave foto: L. Kotar 

ZGODOVINSKO DRUŠTVO V PTUJU 
obvešča vse člane, ljubitelje in druge, da bo načrtovano predavanje iz 

arheologije v počastitev 140 letnice smrtLSimona Povodna šele v mesecu 
avgustu m sicer bo predaval dr. Jaroslav Sašel o arheoloških preostankih 
na Mestnem stolpu. 

Dr. Iva Curkova pa bo v septembru imela samostojno predavanje, ki 
bi naj.bilo neke vrste javna tribuna na temo: ARHEOLOGIJA V SO-
Z V O Č J U Z U R B A N I S T I Č N I M N A Č R T O M M E S T A s posebnim 
ozirom na PTUJ. Točen datum bo objavljen v Tedniku. Vabljeni ne le 
člani in ljubitelji, temveč vsi, ki se vas omenjena problematika tiče ali 
zanima. Š^ p^ 

Spremenjen urnik v ptujskih toplicah 
Od 1. julija dalje bodo pokriti bazeni odprti za goste od 9. do 19. ure 

zvečep Omenjeni urnik vel^a za čas od ponedeljka do petka; v soboto in 
nedeljo pa so pokriti bazeni odprti od 7. ure zjutraj do 19. ure zvečer. V 
nesezoni se kopanje v soboto in nedeljo podaljša za eno uro. 

Spremenjeni urnik v Ptujskih toplicah je bilo nujno uvesti zaradi 
uporabe v fizioterapevtske namene. 

Dvajset let 
ekonomske šole 

Pred kratkim je T O Z D GUS praznoval 20. obletnico svojega obstoja 
in uspešnega delovanja. 

V počastitev tega je bil kratek, kulturni program, štirim učiteljem so 
čestitali za dolgoletno in vztrajno delo na Ekonomski šoli in sicer: Bogdani 
Z O R K O , M a r i j i S V E T E L S E K , S t a n e t u T O M S I C U i n J o ž e t u Č I Č U . 

V začetku je Franc Kovačič podal kratek oris dela in razvoj šole v teh 
20 letih. Veliko je bilo povedanega, toda še zmeraj premalo, saj je v teh 20. 
letih bilo storjenega več kot bi lahko kdorkoli pričakoval. To pa se je 

doseglo samo s trdirr in vztrajnim delom delavcev — profesorjev, ki so s 
strdno voljo in pogumom ustvarili našo današnjo GUS. 

V recitalu so red ta tor j i z besedami, ki nas dvigajo visoko k zavesti 
povedali: , ,Nekoga moraš imeti r a d , " to na j bi veljalo v neki meri za naše 
profesorje, ki se v toliki meri t rudijo, da bi nas čimveč naučili. 

, ,Človeka, ki se iz tebe izteka nikoli ne izgubiš" to smo mi dijaki, ki 
zapuščamo to šolo, vsako leto nas je več. Vendar z nami pojdejo spomini; 
prijetni in neprijetni. Ko mine tri ali štiri leta, si imamo na koncu toliko za 
povedati , vendar nam usta molčijo, govorijo le naše solzne oči, oči, ki 
povedo veliko več kot katerakoli beseda. 

In ,,mi gremo kakor gre v ihar" , ki se ustavlja samo za trenutek, da si 
oddahne, da zajame sapo in si pridobi novih moči. 

Ne da se vse povedati. Pretežko je. Upamo, da bodo generacije za 
nami nadaljevale tradicijo, ki je tradicija že 20 let in sicer: , ,Bodimo 
prijatelji tudi takrat , ko zapustimo šo lo ." 

J . Hvaleč 

Jubilanti (od leve) Stane TomSK, Bogdana Zorko, Marija SvetelSek, 
Avgust Kokol, ravnateU GUIŠ in Jože ČK, ki se v imenu jubilantov 
zahvaljuje za čestitke 

Foto: S. Kosi 

Z lastnimi sredstvi in delom 
do asfaltirane ceste 

Nekajkratna preložitev asfaltiranja občinske ceste 
prve kategorije med Laporjem in Križnim vrhom je 
dala kra janom misliti, da te ceste še ne bodo tako 
kmalu asfaltirali. Zato so sklenili, da bodo akcijo 
speljali sami. Odločitev je bila sprejeta na zboru kraja-
nov v letošnjem aprilu. Izvolili so tudi gradbeni odbor 
in takoj pričeli s pripravami. 

Zbiranje dokumentacije in sredstev sta bili na jpo-
membnejši akciji. Ze pred dnevi pa so pričeli tudi z de-
lom na trasi. Začetna sredstva so zagotovili iz 
krajevnega samoprispevka in sredstev, ki so jih kraja-
ni prostovoljno prispevali. Pomemben pa je tudi delež 
krajanov, ki so s traktorj i in drugimi vozili pripeljali 
potrebni gramoz za utrditev cestišča. O b tem je po-
trebno poudariti veliko odločnost vseh prebivalcev ob 
cesti in tudi KS Laporje , ker je to območje nerazvito, 
njihovi dohodki pa so v veliki večini vezani na kmetij-

stvo, saj je to edini vir dohodka ob majhnem številu 
krajanov, ki so si našli zaposlitev v industriji. To je tu-
di vzrok, da so se krajani odločili manjka joča potreb-
na sredstva nadomestiti s prostovoljnim delom in na-
črtujejo, da bodo prihranili okoli 700 tisoč dinarjev. 
Presotala sredstva pa bodo zagotovili z deležem iz sa-
moprispevka, ki bo znašal okoli 600 tisoč dinarjev, 
prav toliko pa načrtujejo zbrati s prostovoljnimi 
prispevki po pogodbah. 

Pričakovati je, da bo skupna vrednost asfalt iranja 
blizu 1 km ceste od Križnega vrha proti Lapor ju 
znašala okoli 2,000.000 dinarjev. Po predvidevanjih 
bodo glavna dela in asfaltiranje zaključeno do konca 
junija letos, to je v okviru praznovanj praznika KS 
Laporje. 

Viktor Horvat 

Pregled 
de a 

tabornikov 
Taborn ik i obč ine Ptuj so se se-

stali na redni letni skupščini ob-
činske zveze ter pregledali opra -
vljeno delo in na loge v pre tek lem 
letu. Iz poročil od redov de lu je v 
treh odred ih na 500 taborn ikov v 
41 vodih. Pestijo j ih p redvsem 
kadrovska vprašan ja saj pri-
m a n j k u j e vodnikov, ki bi ob do-
voljnem številu lahko v vrste 
medvedkov in čebelic vključevali 
večje število mladine . O b spreje-
tju p rog rama za p r i h o d n j o o b d o -
bje je tudi sklep, da z novim šol-
skim letom temu vprašan ju po-
svetijo vso pozornost in bo zato 
Zveza organizirala vodniški tečaj. 
V preteklem l e t u j e bilo opravl je-
nih veliko nalog, uspešno j e bilo 
delo vodov, aktivnost pa j e naj-
večkrat odvisna od zagnanost i 
vodnikov. 

Lackov odred j e organiziral zi-
movan je na G o r e n j s k e m , k jer j e 
bilo na s m u č a n j u 45 tabornikov, 
imajo pa tudi svoj letni tabor v 
Kaštel S ta rem, ki ga korist i jo tudi 
ostali taborniki in je- tako lani v 5 
izmenah tabori lo nad 300 tabor-
nikov. 

O d r e d e pesti jo finančne težave, 
saj j im za redno de javnos t pri-
m a n j k u j e sredstev, d a na n a b a v o 
drage taborniške o p r e m e ne mo-
rejo niti pomislit i . 

Zveza j e organizirala občinski 
in področni m n o g o b o j za M Č in 
mlajše TT, tabornik i pa se n a m e -
ravajo udeležiti Zleta slovenskih 
taborn ikov v Ilirski Bistrici. 

Izvoljeno j e tudi novo vodstvo 
zveze, ki ga bo vodila Mar i ja prof . 
Šumand l , ki že neka j let ne-
u m o r n o in požr tvovalno de lu je v 
taborniški organizacij i . —anc-

KRAJEVNI PRAZNIK TUDI 
ZA STAREJŠE OBČANE 

O praznovanju 17. krajevnega praznika KS Dester-
nik smo že poročali, toda dodati je treba, da so v so-
boto 6. juni ja v okviru krajevnega praznika in tedna 
starejših občanov KS Destrnik in družbenopolitično 
organizacije povabile svoje starejše občane, stare nad 
sedemdeset let v dograjen gasilski dom Destrnik, kjer 
so jim pripravili pregled dela in naporov KS v minu-
lem letu in prednostnih nalog v letošnjem letu, sledil 
je kulturni program, ki so ga izvajali učenci osnovne 
šole Desternik. 

Da bi slovestnost ne minila prehitro so se v KS 
dogovorili, da bodo vse občane, ki se bodo vabilu 
odzvali tudi skromno praktično obdarili in tako so 
tudi storili. Za vabljene so imeli pripravljena darila, 
ki so jih občani z veliko pozornost jo in hvaležnostjo 
sprejeli. Med podeljevanjem daril pa so urni gasilci iz 
svoje kuhinje prinesli Se nekaj za pod zob in iz hladne 
kleti še nekaj za popiti, tako je stekel pogovor o sta-
rih časih in o novem. Stekle so besede tudi o delu v 
prihodnje, saj naš Slovenjegoričan želi vedeti kako, 
kje, kdaj , kaj in kako se bo vas, zaselek in z n j ima 
cela krajevna skupnost razvijala v tem novem »sred-

njeročnem obdobju . Kramljanje pa se je zavleki 
do osnovne šole, ki so si j o tudi ogledali. 

Na osrednji prireditvi to je slavnostni seji sku«« 
KS in DPO pa so sodelovali v kulturnem proo 
gostje iz sosednje republike Hrvatske KUD 
j e d " H U M ob Sotli. " ^^k 

Ker je bila prijetna topla nedelja, so gostje sv^ 
gat vei kot polurni program izvajali na dvorišču^ 
gasilskim domom objeti s krogom domačinov''''^ 
Destrnik. Po končanem programu so se dom 
zahvalili za izveden program s korpo domače jn)?^ 
Nato pa je stekla beseda in pesem v neuradnem H"' 
srečanja, kjer smo se pobliže spoznali in podali n 
loge za nadal jn jo skupno medsebojno sodelovanjj^''^ 

Goste smo zvečer pospremili do avtobusa z misi; 
da so se počutili med nami kot doma in jim v siri"' 
zaželeli srečno vožnjo in nasvidenje. Se se vidim^' 
čujemo. ^ 

Istočasno se zahval jujemo občinskemu sindikjv 
mu svetu P tu j za pomoč in organizacijo srečanja ^ 

K,, 

V prvi fazi s 400 priključki 
v kratkih vesteh s m o v pre-

jšnji številki Tedn ika med d rug im 
poročali o pričetku g r a d n j e nove 
pošte v Kidr ičevem. Z a n j o so se 
med d rug im odločili tudi občan i 
KS na r e f e r e n d u m u v d e c e m b r u 
lani. ko so glasovali »ZA«. Seveda 
pa s a m o sredstva, zb rana iz samo-
prispevka ne bi Zadostovala, če ne 
bi v tej akciji bila zaje ta D O T G A 
in še nekater i , ki p o m a g a j o fi-
nancirat i g r a d n j o pošte in avto-
matske te lefonske centrale , ki bo 
imela v prvi fazi 400 pr ikl jučkov. 

seveda z možnos t jo poznejše pri-
ključitve na 1000 prikl jučkov. 

Pošto v Kidr ičevem gradi pod-
je t je » G R A D I Š « T O Z D G r a d n j e 
iz Ptuja, vrednost investicije pa 
znaša oz. j e p redv idena na 
5,709.704 dinar jev . Poleg vsega j e 
t reba omeni t i oz i roma povdari t i 
tudi to, da b o končno le u re jena 
tudi j a v n a govorilnica, o kater i j e 
bilo na zborih občanov že toliko 
govora in razprav; take želje pa 
seveda obs to ja jo tudi v ostalih 
kraj ih na o b m o č j u k ra jevne sku-
pnosti Kidričevo. K a k o n u j n a j e 
pot reba p o j a v n i govorilnici vedo 

na jbo l j tisti, ki so moral i ob raznit 
nu jn ih pr imerih , ko j e trebalt 
poklicati rešilca ali zdravniki 
hoditi okrog tistih, ki imajo tele-
fone in so lahko tako dobil 
ustrezno in včasih m o r d a pravo-
časno pomoč. 

Za to j e toliko bolj raz jmljivc 
zadovol js tvo in veselje 1 rajanov 
Kidričevega in ostal ih vasi n; 
območ ju K S o b g radn j i tega pre-
potrebnejga ob jek ta v naselju Ki-
dričevo. Se in š e j e želja ter potreb, 
toda vsega ni mogoče urediti na-
enkrat za to bo p o t r e b n o na ostale 
še počakat i . F r a n c Meško 

Pričeli so z deli za novo pošto. Foto: D. KlajnJti UDARNI DAN 
Zvezna mladinska delovna briga-

da ,,Slovenske gorice Haloze 81" 
je imela v sredo, 17. juni ja v 
krajevni skupnosti Desternik na 
trasi vodovodnega primarnega 
omrežja v Sesencih udarni dan. 

Na trasi je delala celotna izmena 
brigadirjev prve izmene. V popol-
danskem času pa so se brigadirjem 
pridružili še mladinci in mladinke 
iz KS Heroja Lacka Rogoznica in 
domači mladinci in mladinke KS 
Desternik. 

Da bi lopate zemljo prej preme-
tale je krajevna skupnost Destrnik 
zaprosila za pomoč v popoldan-
skem času Se delovne organizacije, 
občine P t u j in privatnika iz KS, ki 
razpolagajo z mehanizacijo za 
izkopavanje jarkov. Čeravno je bi-
la KS pripravljena kriti stroške 
goriva je bil odziv skromen. Edina 
pohvala velja Kmetijskemu kom-
binatu P tu j T O Z D Kmetijstvo 
P tu j sko polje Dornava, ki so v po-
moč poslali dva stroja, ki sta se 
takoj vključila v izkop. S tem je 
TOZD Kmetijstvo Dornava pri-
speval svoj delež k posebni akciji 
in pomagal približati primarno 
vodovodno omrežje proti Dester-
niku in Trnovski vasi. 

Po končanem delu so se briga-
dirji zbrali pred gasilskim domom 
Desenci, kjer jih je čakala doma 
pripravljena večerja, katero so 
zalili s čajem in popestrili s peci-
vom. P o končani večerji je bil 
predviden za brigadirje družabni 
večer, vendar ga je zmotilo deže-
vno hladno vreme, ki je brigadir-
jem zagodlo že med večerjo. 

Organizator družabnega večera 
ni mogel poskrbeti za zadostno 
prostornino pokritega prostora, 
zato se je z vodstvom akcije dogo-
voril, da izpad programa vnesejo v 

koledar aktivnosti in da program 
izvedejo do konca ob prvi prilo-
žnosti ko bodo brigadirji v popol-
danskem času prosti, da podro-
bneje spoznajo KS Destrnik, in 
program, ki so jim ga pripravili. 

Ce bi bilo vreme vzdržalo, bi 
skoraj dvesto mladih brigadirjev 
in domačinov v krogu domačinov 
lahko preživelo v Desencih lep in 
prijeten večer ob pesmi, kulturnem 
programu, pomenkov, novih spo-
znanj med seboj in ob zvokih 
narodnozabavne glasbe. 

K. a. 

USTANOVLJENO KINOLOŠKO 
DRUŠTVO PTUJ 

Letos j e bilo v Ptuju us tano-
vljeno Kinološko druš tvo Ptuj. 
Kako to. d a j e do tega prišlo k o m a j 
letos. Že lani je bilo v P tu ju opaziti 
akt ivno kinološko g ibanje , venda r 
je bilo to le večje število kinologov 
včlanjenih v d r u g a druš tva , ker 
ustanovitev svojega druš tva zah-
teva tudi neka j s t rokovnjakov. 

Letos so bili izpolnjeni vsi pogoji , 
saj se delo druš tva mora ravnat i 
po predpis ih Kinološke zveze 
Slovenije in Jugoslavije, ki sta 
vključeni v Svetovno kinološko 
organizaci jo. 

Naloga kinološkega druš tva j e 
vzreja čistokrvnih psov, šo lanje 
psov, vk l jučevanje v ter i tor ialno 
ob rambo , šolanje psov za reševa-
nje izpod ruševin in izpod snežnih 
plazov, ude leževanje na tekmo-
vanjih in organiz i ran je tekmo-
vanj. 

To leto j e že bilo v Ptuju zelo 
kvali tetno mcddruž in sko tekmo-
vanje .šolanih psov. prejšnj i teden 
pa se je končal prvi tečaj šolanih 
psov. Za jesen j e že predviden 
nadal jevalni tečaj , fo rmira la se bo 
ekipa, ki se bo udeleževala tek-
movanj . N a k a j psov b o d o tudi . 
izšolali za reševanje izpod plazov 
in izpod ruševin. 

Za prvega predsednika j e bil 
izvoljen Ivan Ozimek, vodja teh-
nične komisi je O t m a r Novak , k i je 
že uspešno pr ipel ja l d o konca prvi 
tečaj za šolane pse. Vzrejni refe-
rent j e Jože Rakuš . ki ga čaka zelo 
zahtevno delo .v zvezi z vzrejo, je 
pa tudi kinološki .sodnik. Že .sedaj 
je neka j kvali tetnih legel p.sov, 
nekaj pa še j ih zagotovo bo. 

Pohvalno j e to. da so vse te 
uspehe dosegli brez vsakršne fi-
nančne podpore . N a p o m o č j im je 
priskočil ed ino piujski MI P. ki j im 

je odstopil pros tor za v a d b o n a 
svojem igrišču. 

Ptujčani smo tako bogatejši za 
eno društvo, ka terega cilji so lepo 
Zastavljeni in za zavzete č lane ki-

nološkega druš tva zagotovo i« 
bo p rob lem, da bi j ih uresničili 

B e s e d i l o i n posnetki 
B. Rod 

Otmar Novak — uspešno vodil tečaj za šolane pse. 

Mitja Vidovič —• najmlajši udeleženec tečaja med vajo napada 
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PRIPRAVE V POLNEM TEKU 
PTUJSKA KULTURNA SRECANJA 

Čeprav je do začetka kulturnih 
gjanj 5e več kot mesec in pol, 
ganizator te t r ad ic iona lne 

"^^editve ne počiva. Kulturna 
Pj^pnost občine Ptuj je pripravUa 
!iokoncen program prireditev, ki si 
•i bo moč ogledati v letošnjem 

^vgustu, septembru in oktobru. 
Mi maCji kašelj, organizirati prek 
dvajset raznih prireditev — od 
folklore, koncerta, razstave, filma, 
l i terarnega večera do gledališke 
predstave. Poiskati je treba 
Lalitetne izvajalce, sestaviti pes-
.gr za najrazličnejše okuse zani-

iv program in zagotoviti tudi 
s r e d s t v a . Prav denar povzroča 
organizatorjem največ preglavic. 

saj izvajalci iz leta v leto dvigujejo 
cene, kar je seveda razumljivo. 
Dosti teže pa je delovne organiza-
cije in ustanove pritegniti k 
sodelovanju s finančnimi sredstvi. 
Ob tem je treba izreči priznanje 
Kreditni banki Maribor in ptujski 
poslovni enoti, ki že osem let nosi-
ta levji delež — prispevek pokrovi-
telja. Tudi letos sodelovanja nista 
odrekli, čeprav Kreditna banka 
Maribor finančno podpira tudi 
mnoge druge prireditve. 

Tako se bodo tudi letošnja sre-

čanja odvijala pod pokroviteljst-
vom te denarne ustanove in v 
organizaciji kulturne skupnosti, 
čeprav bi bilo za izvajanje takih 
prireditev potrebno ustanoviti 
samostojno prireditveno poslo-
valnico. Morda bi lahko ta tudi z 
več uspeha propagirala kulturne 
prireditve, ki jih sicer obišče veliko 
število gledalcev, pa vendar jih je 
na nekaterih — predvsem večernih 
koncertnih prireditvah — izredno 
malo. Tudi tistih ni, ki kaj radi 
rečejo, da je v ptujski občini 

premalo kulturnih prireditev, tiste 
ki so, pa se jim zde predrage. Ce 
pa primerjamo število prireditev z 
drugimi — recimo športnimi — 
lahko ugotovimo da jih je precej, 
glede cene vstopnic za posamezne 
prireditve pa tako ni vredno 
izgubljati besed. So precej nižje 
kot velja na primer liter vina v 
gostilni — pa je v gostilnah Se 
vedno dosti, dosti več gostov kot 
na kulturnih prireditvah. Upajmo, 
da se bo z letošnjimi Ptujskimi 
kulturnimi srečanji to razmerje 
nekoliko popravilo in da bo mar-
sikdo namesto v gostilno raje zavil 
na katero od kulturnih prireditev, 

N. Dobljekar 

IZ 
MUZEJSKE 
FOTOTEKE 

Med redke in pomembne 
posebnosti na našem in srednjee-
vropskem prostoru spada ne-
dvomno še danes dobro ohranje-
ni zemeljski nasip v Ormožu. Ta 
je bil zgrajen v prazgodovinskem 
obdobju v času t. im. »kulture . 
žarnih grobišč« (1250—750 pred 
n. št.) in je še danes na nekaterih 
mestih dobro ohran jen do višine 
5 metrov. Na zunanji strani je bil obdan z ja rkom, ki je ponekod še 
danes globok 6 metrov. Zemeljski nasip je obdajal obsežno prazgodo-
vinsko naselbino, ki s e j e razvijala tukaj in je imela obliko polkroga ter 
.skoraj enak obseg kot današnj i Ormož. Ta naselbina je bila na vzhod-
ni, severni in zahodni strani zavarovana z nasipom, na južni pa z 
Dravo. 

Danes je na vzhodni in zahodni strani nasip presekan z republiško 
cesto, ki pelje iz Ptuja proti Ljutomeru, ter ponekod poškodovan z 
nekaterimi stavbami. Najbol je je očuvan ob sedanji Skolibrovi ulici in 
v Mestnem parku. Pri arheoloških izkopavanjih, ki so leta 1959, 1962 
in 1979 potekala tudi na nasipu smo ugotovili, d a j e ta bil zemeljski, 
proti dnu utrjen s poševno in vodoravno ležečimi lesenimi stebri in 
bruni, da so v 2. stol. pred n. št. Kelti na nekaterih njegovih delih 
izvajali svojo lončarsko dejavnost, da s e j e srednjeveški Ormož razvijal 
znotraj njega in da so v srednjem veku zgradili na njem tudi del obzi-
dja s trdnjavicami. Ena od teh je še vidna na zahodni strani ob Skoh-
brovi ulici na dvorišču Mačkovih. M. Tomanič-Jevremov 

Fotografiji nam prikazujeta sledove lesenih poševnih stebrov in brun, s 
katerimi je bil utrjen prazgodovinski zemeljski nasip. Pri arheoloških 
izkopavanjih jih zasledimo le s skrbnim in natančnim delom in opazova-
njem, saj so v zemlji tekom tisočletij od njih ostale le temne lise. Okro-
gle lise so ostanki poševno postavljenih kolov, podolžne in prečne pa 
ostanki vodoravno položenih brun. 

Na prireditvi 
„naš klub" bodo 

nastopili tudi Rujčani 
NAŠ KLUB je organizirana 

republiška akcija, ki zajema pre-
gled celoletne aktivnosti na podro-
čju kulture v najširšem smislu, ki 
jo organizatorja — Zveza kul-
turnih organizacij SR Slovenije in 
republiška konferenca ZSMS pri-
pisujeta organiziranim mladim 
skupinam. Namen tega gibanja je 
predvsem spodbujanje klubskih 
oblik dela na področju kulture ter 

sodelovanja in izmenjave skupin. 
Zaključna prireditev NAŠ KLUB 

81' bo 27. junija v Ljubljani, v 
prostorih študentskega kulturnega 
centra. Med 67. prijavljenimi 
ekipami je tudi Klub mladih iz 
Ptuja z izvirnim delom SPOŠTO-
VANO ZELJE s katerim so. na-
stopili tudi na srečanju gledaliških 
skupin v Ptuju. Na tej — zaključni 
prireditvi bodo podelili tudi pose-
bna priznanja za u spdno in priza-
devno delo, ki jih bo prejelo 15 
skupin, za sodelovanje pa 28 
skupin iz štirinajstih slovenskih 
občin. 

Prav s klubskimi oblikami dela 
lahko pomagamo pri oblikovanju 
kritičnega bralca, poslušalca in 
gledaka ter spodbudimo tudi k 
akt ivnemu u k v a r j a n j u s 
posameznimi dejavnostmi. Pri 
mladem človeku pa je to še toliko 
pomembnejše. 

mš 

Usmerjati predvsem lastno 
ustvarjalnost brigadirjev 

Tudi letos je kulturna skupnost občine Ptuj prevzela nalogo, da bo 
skupaj z lenarško, organizirala izvedbo kulturno razvedrilnega pro-
grama za udeležence zvezne mladinske delovne akcije Slovenske gorice 
gr . Tako želijo spodbudit i nagnjenja k določeni kreativnosti na pod-
ročju kulture, obenem pa pospešiti in usmerjati lastno ustvarjalnost 
brigadirjev. 

Tako bodo v času bivanja brigad v Dornavi organiziraH ogled 
gledaliških predstav, glasbene prireditve, filmski program, zlasti pa še 
prenos živega izročila in delovanja na področju ptujske občine. Poleg 
tega bodo obiskali še razne kul turne ustanove in zgodovinske zname-
nitosti starega Ptuja. V Dornavo pa pr iha ja jo vsak četrtek tudi pozna-
valci posameznih področij, da se lahko pod njihovim strokovnim vod-
stvom spontano oblikujejo kul turne skupine kot so pevski zbor, likovni 
krožek, recitatorske skupine, dramski in novinarski krožek. S tem je 
povdarjena predvsem lastna ustvarjalnost brigadirjev, ki je že v prvi 
•izmeni dobila potrditev v interesih posameznikov in tudi brigad. 

mš 

Veliki načrti za novo sezono 
Ob zaključku sezone 1980/81, ki pomeni za 

gledališče devet mesecev neprekinjenega dela, so se 
minuli ponedeljek zbrali člani ptujskega gledališkega 
ansambla na nekakem obračunu dela in ob tem 
ugotovili, da je bila pretekla sezona kljub številnim 
težavam uspešna, le s komedijo Zdrahe na vasi niso 
uspeli realizirati vseh predvidenih gostovanj. 

Nekoliko več časa so namenili razpravi o načrtih za 
jesen, ko bo prevzela delo v gledališču nova režiserka 
Branka Nikl. V sezoni 1981/82 bo zadolžena za režijo 
treh dramskih del: komedije drame in mladinskega 
dela. Tako je gledališki sekciji DPD Svoboda že 
predlagala, da bi sezono začeli s komedijo 
REZERVIST, ki je pred leti doživela velik uspeh v 
Slovenskem ljudskem gledališču v Celju, bila pa je 
tudi najboljša predstava preteklih sezon in dobila celo 
nagrado društva dramskih umetnikov Slovenije. Za 
mladinsko predstavo bodo po vsej verjetnosti izbrali 
delo Leopolda Suhodolčana Smrt predsednika hišnega 

sveta, za tretje pa se bo potrebno v soglasju z ansamb-
lom še odločiti. 

Ponedeljkova seja gledališčnikov je dala tudi za-
nimivo idejo o večjem angažiranju pri organizaciji 
predstav oziroma skrbi za propagando. Tako se že 
dogovarjajo, da bo eden izmed članov prevzel to 
nalogo, v katero bi sodila še organizacija abonmaja za 
vse tri ptujske predstave in za eno gostujočo amater-
sko gledališko skupino. 

Ob tem pa so ponovno opozorili na že staro rak ra-
no v ansamblu — pomanjkanje igralcev. Potrebno bo 
storiti vse, da bi z avdicijo v jeseni pridobili nekaj 
novih obrazov, ki bi jih lahko vzgojili v dobre igralce 
in si tudi na tak način zagotovili nadaljnje uspešno 
delo ansambla, ki se — kot kaže vendarle obeta ob 
vsestranskem zaupanju v novo poklicno režiserko in v 
ansambel, ki je že nekajkrat dokazal, da lahko dela in 
to tudi uspešno, vendar ob dobrem strokovnem vod-
stvu in tudi primernem razumevanju tistih, ki odloča-
jo o sredstvih. mš 

POPRAVEK 
V sestavku Gledališko ljubitelj-

sko delo v občini Ptuj , je prišlo do 
pomote pri imenu režiserja dram-
ske skupine Vitomarci. Stavek se 
pravilno glasi: Družina ima svoje-
ga požr tvovalnega rež iser ja , 
domačina Borisa Toša... 

Priznanja godbenikom IMPOL 
' Na osrednji svečanosti ob praznovanju 45. obletnice delovanja 

godbe in 30-letnice delovanja pihalnega orkestra sindikalne konference 
delovne organizacije 1MP()L v Slovenski Bistrici so za dolgoletno so-
delovanje v godbi podelili posebna priznanja. Za 45-letno delo v godbi 
sta prejela priznanji Jože in Ivan Hojnik; za 30-letno delo v orkestru pa 
sjo priznanja prejeli Leopold Kolar, Maks Veber, Kristjan Hohnec, Pavel 
Žbogar, Janez Hren in Jože Jug. 

Viktor Horvat 

(2. nadaljevanje) 

D O R N A V A ( D O R N A U ) , D V O R , D V O R E C 

V ravnini pri Moškanjcih, Dornava 1, severovzhodno od Ptuja , obči-
na Ptuj. 

V Dornavi je bil že v srednjem veku sedež manjše gospoščine. 14. 
junija 1178 je rimski cesar Friderik II. potrdil salzburSki cerkvi razna 
posestva, med drugim cerkev sv. Ruperta pri Dornavi — AD TURNOWA. 
Ime kaže na stolp. 1315 se omenja neki Otokar 1320 Gottfried in Ulrik. 
1435 je Friderik Ptujski dal Andreju Sendlu in njegovim dedičem v najem 
utrdbo Dornava, vendar je imel 1431 tu svoj — GESESS DORNAW — 
tudi Friderik pl. Rat. Lastniki dvora so se poslej večkrat menjavali. Od 
1597 so ga imeli v rokah Herbersteini s ptujskega gradu, 1666 p a j e grofica 
Rozina Elizabeta pl. Herberstein prodala posest grofu Juriju Frideriku 
Sauerju. 1695 je pogorela na Dornavi pristava, škodo so ocenili na 4483 
goldinarjev. 1730 je J. F. Sauer prodal posest grofu Dizmi Attemsu, ki je v 
letih 1739—1743 pozidal sedanji dvorec. Attemsi so bili v posesti dvorca Se 
1820. Okrog 1880 je v rokah grofice Marije Auersperg, pred zadnjo vojno 
pa ga je posedovala rodovina Pongratz. Zdaj je v njem Dom dr. Marijana 
Borštnarja za mentalno prizadete otroke. 

Dornava je eden redkih dvorcev na Slovenskem, ki so kot arhitektura 
v strokovni literaturi celovito obravnavani. Gre za kompleksno-zasnovo, 
^er se arhitektura enakovredno driiži s parkovno ureditvijo okolice, 
^o rec , ki ga poleg osrednjega reprezentančnega stanovanjskega t r a k u 
oblikujeta še paviljonska dvoriščna trakta, leži v osi baročnega parka. Ta 
se že zdaleč pred njim začne z Marijino soho, nakar drži pot skozi alejo in 
adano ograjo prednjega dvorišča skozi dvorec na notranje dvorišče in nato 
°alje skozi alejo vse do potoka Pesnica. Ob poti nas v neposredni bližini 
ovorca spremljajo številne plastike, ki učinkovito dopolnjujejo enkratni, 
harmonično sklenjeni baročni ambient. 

Na prednje dvorišče vstopimo skozi vhod v ograji, ki ga oblikujeta 
''mogočna slopa. Na njenem vrhu sta pes in levinja sheraldičnima ščitoma — 
"a enem je grb Attemsov. Ob strani sta dečka z rogovi obilja. Aleja slopov, 

se na vrhu končajo z vazami, okrašenimi z maskaroni, nas spremlja proti 
grajskemu vhodu, tako, da se ograja na obeh straneh odpre v vrt pred 
dvorcem. Tu so slopi ob prehodih mogočnejši, tako kot ob velikem vhodu 
^Pet oprti z volutami, na volutah pa so dečki, ki ponazarjajo štiri letne 
Čase. 

Osrednji del dvorca je v pravilni pravokotnik ujeta trinajst osna 
tavbna gmota z bogato pilastrsko členjeno fasado, ki jo v poljih med 

Piiastri izpolnjujejo horizontalno pasovi. Stavba je dvonadstropna, tako 
a višje prvo nadstropje z visokimi, pokončnimi okni oblikuje odlikovano 

, — piano nobile, nad njim pa je nižje drugo nadstropje z malone 
^adratnimi okni. Okna imajo v pritličju in nadstropjih profilirane 
amnite obrobe, nad njimi pa menjaje se sklenjena trikotna in segmentna 

Petosni rizalitni del stavbe, ki pa ne seže iz dane stavbne črte, ima v 
razkošen tridelen portal s širokim velikim in dvema ožjima in nižjima, z 

pralnima nadsvetlobnima okencema opremljenima stranskima vhodoma, 
ortal je poudarjen s stebriščnim motivom: štirje k steni prislonjeni slopi in 

^^a v prostor segajoča okrogla stebra nosijo balkon, ki ga na sredi opira v 
olutasto konzolo razraščeni sklepnik portala. Balkon je tlorisno razgiban 

^ Opremljen s kovano ograjo, vpeto med štiri pravokotne stebriče, ki so 
/ piedestali: na srednjih dveh sta dvojici dečkov s simboli umetnosti 
Sasbe in verjetno arhitekture), na stranskih dveh sta postavljeni vazi. 
l^?'Konski part je odlikovan še z visokimi vrati in dvema velikima oknoma, 
. ^ svojimi dimenzijami poudarjajo rizalit, kronan na vrhu s trikotnim 

'otn, kjer je v štukirani kartuSi ura. 

Dvoriščna fasada osrednjega dela dvorca je podobna prednji. Njena 
členitev je skoraj prav takšna, le da imajo okna v rizalitnem delu, ki je tudi 
tu poudarjen s plitkim, trikotnim, tokrat heraldično okrašenim čelom, 
enostavne ravne preklade, pri podokenskih parapetih pa naletimo na motiv 
balustrov. Ce odštejemo portal, je drugače koncipirano le pritličje; pri 
nadrobnejšem ogledu se pokaže, da gre za motiv zazidanih arkad, oprtih 
na slope. Stranska, enonadstropna dvorišča trakta oklepata dvorišče v 
obliki podkve. Njihov paviljonski značaj je na vogalih poudarjen z 

nekoliko višjimi, enoosnimi stolpiči, na sredi pa z dvoosnima rizaltima, ki 
ju spet sklepata potlačeni, heraldično okrašeni trikotni atiki. Vezni deli 
traktov imajo na vrhu zidane, omamentirane ograje, na katerih so 
postavljene za Dornavo tako-značilne vaze. Členitev fasad je pretehtana do 
zadnjega detajla in nikjer ni gladke površine, kjer bi se oko umirilo. 
Nakazuje se že v zamikih stavbne črte in igrivem ritmu razgibanih strešin, 
okna poudarjajo ne le dekorativni plastični okviri, marveč tudi drobne 
mreže kril. Arhitekturno nevtralne površine so pokrite s tankimi, v omet 
vrezanimi horizontalnimi črtami. 

Ce se v smeri osi arhitektonskega koncepta oddaljujemo od notranje-

ga dvorišča, pridemo v pravokotno, ograjeno zunanje dvorišče, urejeno 
kot antični gaj z deteljičasto fontano na sredi. Na skali sredi fontane je kip 
Neptuna, krog fontane so bile nekoč razvrščene plastike bizarnih pritlikav-
cev (te so zdaj v ptujskem pokrajinskem muzeju), po livadi pa so krožno 
razpostavljeni piedestali s kipi antičnih modrijanov: Hipokrata, Seneke, 
Homerja, Aristotela, Teofrasta, Diogena. V nadaljevanju poti skozi alejo 
proti Pesnici se dotedanja stroga determiniranost umakne odprtosti 
angleškega parka. 

NajreprezentančnejSi prostori dvorca so v njegovem osrednjem delu. 
Ze ko vstopimo v vhodno vežo, nas prevzame njena monumentalnost — 
križna obočna konstrukcija sloni kar na treh parih rusticiranih slopov. 
Veža pripelje na prečni hodnik, ki teče vzdolž dvoriščne fasade dvorca — 
od tu drži dvoje preprostih dvoramnih stopnišč, odlikovanih le s 
polkrožnimi, nekdaj pač plastikam namenjenimi niSami na podestih, v 
prvo nadstropje. Tu je najodličnejSi prostor s freskami okrašena dvoetažna 
velika dvorana, urejena v središču stavbe. Freske ponazarjajo podobno kot 
v dvorcu Slovenska Bistrica Heraklejeva dejanja in njegovo apoteozo na 
Olimpu, vpete v okvir iluzionistične arhitekture. Fr. Štele je na njih razbral 
letnico njihovega nastanka, 1708. V dvorani sta med drugim dva izjemno 
kvalitetna baročna kamina. Ker so opremo ostalih odličnejših prostorov po 
vojni večidel prenesli v Ptuj , posredujem njihov opis po Mesesnelu: 
,,Mnogo redkejši pa je okras, s katerim se ponašajo tri sobe v prvem 
nadstropju dornavškega gradu. To so na platno slikane tapete v rokokoj-
skem okusu. Prva soba je okrašena s prizori v parkih in v naravi s postava-
mi in skupinami dvorjanov in dvorjank, ki se močno naslanjajo na fantazi-
jo in barvitost francoskih mojstrov Lanreta in Paterja. V drugi sobi je 
slikar izbral tipično baročno šinoazerijo za svoj okras, v tretji sobi, kjer so 
tapete izvršene z manj rutiniranimi potezami, pa so motivi podobni prvim. 
Tu se je slikar podpisal levo spodaj ob vratih: HEINRICH STADLER 
PIX1T 1749. Vse tapete so zelo dobro ohranjene; v knjižnici so Sinoazerije 
sedaj zastavljene z bibliotečnimi omarami, ki zakrivajo večji del figuralnih 
tapet ." Omeniti je še, da so sobe okrašene s kvalitetnim rokokojskim 
štukom. 

Vischer je na svojem zemljevidu štajerske iz 1678 dvor prvič upodobil. 
Tu se k preprosti pravokotni zasnovi prislanja stolpič, morda ostanek 
nekdanjega utrdbenega obroča. Tako bi bila razumljiva omemba iz 1435, 
ki govori o utrdbi. Vendar pa imamo že na nekaj let mlajši Vischerjevi 
upodobitvi v Topografiji prikazan značilen renesančni dvor brez utrdbenih 
sestavin. Nastanek tu upodobljene stavbe lahko po stilnih značilnostih 
postavimo v pozno 16. ali zgodnje 17. stoletje, tako zaradi portala, bifore v 
osi nad portalom simetrične kompozicije fasade in rustično poudarjenih 
vogalov. Ta dvor so že za časa Sauerjev pred 1708 povsem podrli in verjet-
no na njegovem mestu pozidali pravokotno stavbo, ki oblikuje jedro 
današnje palače. Stavba je bila kompaktna, v masah nerazčlenjena. 
'Poudarjali sta jo le čeli nad obema rizalitoma, prednjim in dvoriščnim. Ze 
takrat je nastala tudi slavnostna dvorana v nadstropju stavbe z značilnimi 
baročnimi freskami. 

Ko so Attemsi med 1739 in 1743 zidali sedanji dvorec — med arhitekti 
je treba domnevati v Avstriji udomačenega Italijana — so najprej na 
dvoriščni strani zazidali obstoječe arkade, rusticirali so fasade, pozidali 
oba paviljonska dvjriščna trakta ter uredili z rusticiranimi slopi in 
plastikami poudarjene ograje na prednjem dvorišču in v parku za dvorcem. 
Attemsovim arhitektom gre pripisati tudi celotno parkovno ureditev 
neposrednega območja dvorca, ki se sklada s srednjeevropskimi vzori in se 
uresničuje v poudarjeni osi, na katero se navezujejo vsi arhitektonski in 
parkovni elementi zasnove. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Dornava — stari dvor na VIcherjevi upodobitvi iz okrog leta 1681 (desno 
zadaj Bori) 
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Spomini nanj 
Ne vem, če slisal zame je in moje pesmice. 
Sajine poli se niso nikdar srečale, 
vsi spomini nanj pa še živijo lu z menoj, 
kol da bil je slar prijatelj moj. 

Na zadnjo pol odšel je iz mesta, kjer živim. 
Zdaj po vsem svetu prepričanje veli, 
da legende ne umirajo med poštenimi ljudmi, 
kjer kol feniks se prijatelj naš rodi. 

Dohn- .se zavedamo vsega kar nas je učil 
in njegovim bom besedam še naprej sledil. 
S pesmijo ohljuhljam zdaj, da živel bom in pel, 
kot da stari bi prijatelj naš živel. 
S pesmijo obljubljam zdaj, da delal bom in pel, 
kot da stari hi prijatelj naš živel. 

Brigadir M DA Matije Bubec — Ljubljana-Šiška 

OBČINA RAVNE 
NA KOROŠKEM 

Naša občina leži v pretežno hribovitem, deloma gorskem svetu. Zelo 
ozka dolina reke Meže tvori naš vzdolžni osrednji življenjski prostor; tu 
je naseljenost najgostejša, tu ležijo naši največji kraji: Črna, Mežica, 
Prevalje in Ravne. Izven doline reke Meže so se razvili le manjši zaselki. 
Prostor izven naših urbanih središč se v zadnjem obdobju počasi prazni, 
ljudje se naseljujejo bliže mestom. Le Kotlie in Leše pridobivata na 
številu prebivalcev. Lepota naše koroške krajine in ugodne klimatske 
razmere daje vse pogoje za razvoj zimskega in tudi letnega turizna. 
Naši štirje centri v dolini, v kateri je dosežena 80 % stopnja urbanizira-
nosti, se razvijajo v lepo urejene in komunalno dobro opremljene 
urbane celote. 

Začetek industrije v Mežiški dolini sega v 19. stoletje prav tako pa 
delavski razred, ki je buržoaziji že od tistih časov s svojo upKjmostjo 
povzročal velike težave. 

KAKŠNA AKCIJA? 
Po šestih dneh kolikor smo jih prebili tu sem že dobil svoje mnenje 

o akciji. Glede na to, da sem bil lansko leto tudi na zvezni akciji v Paliču 
lahko primerjam nekatere stvari na obeh akcijah. 

Stvar, ki se bi mnogim zdela zelo pomembna, v bistvu je pa 
x)polnoma postranskega pomena za pravi uspeh akcije, j e vprašanje 
brigadirskega standarda. Ta je sicer nekoliko skromen (brigadne spal-
nice, m.ajhne umivalnice . . . ) vendar pa moramo razumeti, da je tu 
zvezna akcija šele prvo leto in da se bo s časoma to izboljšalo. 

Druga pomembnejša stvar pa je življenje v naselju in delo na trasi. 
Življenje v nasel juje urejeno po nekih splošnih normah, ki veljajo za vse 
akcije, medtem ko pa se od ostalih akcij zelo razlikuje delo na trasi, ki naj 
bi bilo eno od glavnih delov brigadirskega življenja, v katerem se naj bi 
razvijale vse tiste kvalitete, katere na j bi imel pravi brigadir, kot so 
tovarištvo, solidarnost, kolektivno delo, odnos do dela . . . Skoraj vse 
ostale akcije po Jugoslaviji so organizirane tako, da se gospodarsko 
izplačajo, medtem ko pa akcije v Sloveniji temeljito na solidarnosti z 
nerazvitimi kraji, na nesebični pomoči pri njihovem razvoju. Tako smo 
npr. na Paliču delali neko cesto, za katero sploh nismo vedeli kakšen 
pomen bo imela, tudi o povezavi s krajani ni bilo govora, tako je bil smisel 
edino v tem. da si izkopal čim več zemlje, d a j e brigada dobila čim več 
procentov. 

Tu pa se je že prvi dan {wkazal smisel akcije, ki bi moral biti v 
krepitvi zavesti vsakega brigadirja. Na trasi so nas sprejeli krajani sami, 
tako da si takoj videl da si dobrodošel. To se je nadaljevalo skozi vse delo, 
posebno pa še v zadnjih dneh ko so nam na trasi prišli pomagat tudi 
domačini in delali z nami. Mislim, d a j e ravno ta povezanost, zavest, da 
si potreben tem ljudem, glavni smisel delovne akcije. S tem se krepi 
zavest brigadirjev, ker spoznajo, da čim več bodo delali, več bodo s tem 
pom aga l ikra janom. 

Še vedno pa hodijo na akcije brigadirji, katerim je glavno, da 
dosežejo čim več priznanja, brez da bi pomislili na globji pomen svojega 
dela. Krampanje j im je krampanje in nič več. Tako se mnogokrat skriva 
pod preobleko aktivnosti sebično grebenje za priznanja. 

Pri tem se človek vpraša, kakšen bi bil uspeh b r i p d s takšnim 
mišljenjem, če bi prišle na akcijo, kjer ne bi podeljevali priznanja, kjer bi 
bilo vse odvisno le od njihove zavesti — od njihove humanosti. 

Za to je treba jasno povedati, da akcije ne bodo uspešne v svojem 
vzgojnem pomenu vse do takrat, dokler ne bo nagrajevana nesebična 
pomoč in ne le fizični obseg dela, temveč tudi njegova vsebina. In prav 
v tem ima ta akcija ogromno prednost v primerjavi s Paličem, saj je že 
prehodila korak v smeri humanizacije brigadirjevega dela. 

Na žalost, pa tega večina brigadirjev še vedno ne razume, ali pa noče 
razumeti. 

Marko Smole 

Brigadirji o seksu 
— Seks u disko stilu daje uvjek više 
— Seks je isto kao i revolucija: krv prolijevaju nevini! 
— Muškarci čine svoj prvi korak, a žene svoj prvi razkorak. 
— Neko traži dlaku u jajetu, a neko ja j e medu dlakama! 
— Voljela sam njega, on je volio mene, voljeli smo se, ali ne u isto 

vrijeme. 
Iz biltena št. 1 MDB Matija Gubec 

Ljubljana-Šiška in Zagreb-Trnje 

POLITIČNA ŠOLA 
Prvo predavanje politične šole je »Temeljne 

značilnosti povojnega družbenoekonomskega raz-
voja«. Jcdilnica je bila polna, čeprav je bilo prija-
vljenih še nekaj več, ki pa niso prišli. Tako dobra 
obiskanost politične šole na M D A j e razumljiva, saj 
je to zelo razumljiva in pristopna oblika političnega 
izobraževanja. Privlačna je tudi zato, ker je neob-
vezujoča in si tam resnično sproščen in iz čiste za-
interesiranosti. Se pa seveda tako kot povsod tudi tu 
najdejo posamezniki, ki so prepričani, d a j e priso-
tnost na politični šoli njihova dolžnost in spada to k 
igranju vloge dobrega brigadirja. Zato se tam dol-
gočasijo in jih tematika navadno ne zanima. Zato je 
vseeno, če jih na politični šoli sploh ne bi bilo, saj je 
škoda njihovega »dragocenega« časa, da ga preži-
vljajo v hudih mukah pričakovanja konca preda-

vanja. Mislim, da jim ne bo nihče zameril, če bodo 
prihodnjič na predavanju manjkali. 

Rad bi še iskreno pohvalil predavatelja, saj me 
je s svojo neposrednostjo in odkritostjo prav prese-
netil. Pričakoval sem bolj formalnega predavatelja, 
ki nam bo v glavnem »v svojih besedah« reprodu-
ciral nekaj kar smo že mnogokrat slišali. Ta p r e d a -
vatelj pa je res znal vzpostaviti stik s poslušalci in tudi 
njegove misli so bile izvirne in zanimive. 

Zaključil bi le z mislijo, naj v bodoče brigadirji 
v razpravi bolj sproščeno sodelujejo in naj izklopijo 
notranje zavore, saj jih konec koncev ne bo nihče 
vlekel za jezik, tudi če se bodo nekoliko nerodno in 
smešno izrazili. Pozdravil bi spontanost pred for-
malno zapetostjo. 

Aleš Prijon 

BRIGADIRSKI VEČER 
v ponedeljek so se vse brigade 

zbrale, da se predstavijo s svojim 
kulturnim programom. 

Prva je nastopila brigada iz Pri-
štine. Zapeli so nekaj njihovih 
narodnih pesmi, zaigrali skeče in 
recitirali pesmi, skratka, pripravili 
so kar soliden program. Morda 

celo najboljši v celem večeru. 
Nato je nastopila naša brigada. 

Najprej smo predstavili brigado, 
vendar se mi zdi, da je bilo poda-
tkov preveč in da so nekateri odvr-
nili zanimanje poslušavcev. Kako 
je zazvenela pesem, a je bila 
nekoliko tiha in neodločna. Dobro 
je recitiral Pero, zanimanje pa je 

najbolj pritegnil show našega 
Caleta. 

Nato je nastopila MDB „Koza-
ra" s solidnim programom veliko 
skečev, recitacije in pesmi. Vendar 
sem pri skečih dobil vtis, kot da je 
nam mladincem' edini cilj piti 
alkohol in da komaj čakamo, da 
bomo postali kroniki. 

Večer je zaključila MDB „Preži-
hov Voranc" z zanimivim a re-
vnim programom. 

Tako se je večer zaključil. Vpra-
šujemo pa se lahko ali je ta kul-
turni večer res predstavil kulturo 
mladih, ali je ta kultura res lahko 
ponos mladincev, njihova notranja 
izpoved? 

Jure Velikonja 

Edvard 
Kardelj 

Naš največji teoretik je preživp. 
velik del svojega življenja v Tacn^ 
pod šmarno goro. Tudi zato sem se 
odločil, da na kratko prikažem živ 
Ijenje in delo tega velikega misleca 

S svojim plodnim življenjem j{ 
pričel zelo zgodaj, nastala so dela 
kot so npr.: Problemi slovenskega 
narodnega vprašanja in druga. 

2e zelo mlad je spoznal bistvo iz. 
koriščanja kapitalističnega razreda 
Ker se je družil z naprednimi mot 
mi, je imel od vsega začetka težave 
z oblastmi. Bližal se je čas II. sve-
tov ne vojne, ki jo je komunistična 
partija Jugoslavija slutila in se na-
njo po svojih močeh tudi priprav-
Ijala. 

Tudi Edvard Kardelj je bil med 
njimi. Slutnja se je uresničUa — 
prišel je čas velikih preizkušenj 
SKOJ-a, KPJ, vseh naših narodov 
in narodnosti. Se naprej je bil Kar-
delj med Titovimi najbljižjimi 
sodelavci. Kaj kmalu je postal tudi 
član Vrhovnega štaba NOV in par-
tizanskih odredov. Dnevi preizku-
šenj so postali vir nekaterih njego-
vih del, kot je npr. Poti razvoja no-
ve Jugoslavije. Kaj kmalu je tudi 
Sovjetska zveza prek Informbiroja 
pritisnila na ZKJ in vse narode no-
ve Jugoslavije in prav v teh težkih 
časih je vodstvo ZKJ s Titom na če-
lu ostalo prisebno, odločno. Obno-
viti je bilo treba domovino, sledila 
so nova, lepša leta, v katerih je 
Kardelj veliko ustvaril. V enem 
svojih del je napisal znani stavek — 
..Sreče človeku ne more dati niti si-
stem, niti partija, srečo si človek la-
hko ustvari samo sam". 

Se danes nam je ostal v spominu 
njegov govor na XI. kongresu Zve-
ze komunistov Jugoslavije — to je 
hkrati tudi njegov zadnji nastop v 
javnosti. Že takrat, čeprav hudo 
bolan, je začel pisati svoje zadnje 
delo — SPOMINI, v katerih je za-
okrožil svoje delo in prikazal tudi 
razvoj nove Jugoslavije od njene 
ustanovitve, pa vse do danes. Zal je 
ni mogel sam dokončati — omagal 
je pod bremenom hude bolezni. 
Kakorkoli že, njegova dela ostaja-
jo. njegova misel živi. 

Primož Pire 

MEDITACIJE 
Za nami je že nekaj dni preživetih na akciji. Tukaj v Dornavi smo se 

kar dobro znašli. Prostori so v redu — saj po mojem mišljenju in to glede 
na to. da že imam nekaj akcij za sabo in sem doživel že premnoge stvari. 
Prav tako sem zadovoljen s hrano in na vsezadnje s traso. Kar se trase tiče 
moram omeniti, d a j e tako dobro pripravljena, da dosedaj še nisem bil na 
MDA kjer bi imeli delovišče tako dobro urejeno. 

Srečujem se z ljudmi iz različnih krajev J ugoslavije. Spoznavamo se. 
Sklepamo prijateljstva in znanstva. 

V brigadi sicer ne gre vse tako kot bi bilo treba, pa saj je to vedno 
problem. Nekateri mislimo tako, drugi drugače, pa navsezadnje uskla-
ju jemo svoja mnenja — čeprav na žalost tudi z glasovanjem. 

Z delom sem toliko zaposlen da nimam časa za samega sebe kar je 
po eni strani prav, po drugi pa tudi narobe. Presenečen sem nad prija-
znostjo domačinov. Prvi dan, ko smo delali na trasi, so nas namreč tako 
pogostili z jedačo in pijačo, da tega zlepa ne bom pozabil. 

Mori me, da nekateri brigadirji mislijo le na udarniške značke, 
priznanja in odlikovanja. Ali pa se morda delajo pomembni zato ker so 
starejši in mislijo da so s polno žlico zajeli vse znanje. Drugi spet pa 
mislijo le na delo na trasi ali pa nato kako so se izognili delu v službi ali 
šoli in sedaj preživljajo tu svoj dopust. To so, saj tako mislim le posa-
mezniki. Vendar bi kljub temu vsem povedal, da smo na akciji zato da 
opravičimo zaupanje svojih O O ZSMS oziroma delovnih organizacij. Tu 
smo zato, da pokažemo s svojim aktivnim delom tako na delovišču kot pri 
interesnih dejavnosti, da smo mladina, k i j e vredna zaupanja. Sledimo 
poti tovariša Tita, ki živi v nas. Prav tako sledimo poti naših staršev in 
vseh tistih, ki so izgradili našo samoupravno socialistično družbo. 

Le z delom na vseh področjih bomo pripomogli k tej izgradnji. Zato 
se vsi vključimo v delo rm MDA »Slovenske gorice«, ki bo dala po-
membne rezultate za celotno družbo — seveda le če se bomo angažirali 
pri tem, v vsej svoji moči. 

Upam, da bomo vse te cilje v polni meri uresničili. 
Miro Višič 

PREŽIHOV VORANC 
1893-1950 

Naša brigada nosi ime najpomembnejšega slovenskega pripove-
dnika v desetletju pred drugo svetovno vojno — Lovra Kuharja-Prežiho-
v e p Voranca, ki se je rodil leta 1893 v Kotljah pri Ravnah kot sin 
bajtarja, grofovega najemnika in dninarja. 

Za šolanje seveda ni bilo denaria in Voranc je vse znanje pridobil kot 
samouk. Toda prav zaradi tega, ker se ni redno šolal, so zanj vselej ostali 
najpomembnejši vplivi in vtisi iz domačega okolja, ko s e j e kot komunist 
in politični agitator v evropskem merilu ves posvečal boju za osvoboditev 
proletariata, je v zaporih in redkih mirnih urah pisal o koroških dninarjih 
in delavcih. V njegovih delih so postali simbol za zatirano slovensko 
ljudstvo in za izkoriščani evropski proletariat. 

Prežihov Voranc je naš najizrazitejši pripovednik. Prizorišča nje-
govih najboljših novel in romanov so z malo izjemami gozdovi pod 
Uršljo, Peco in Obirjem ter samotni hribi in globače. Osebe o katerih 
pripoveduje, so najemniki, fretarji in delavci v železarnah. Jedro Pre-
žihovega knjižnega ustvarjanja so novele v zbirki SAMORASTNIKl , 
vojni roman DOBERDOB, romana o koroškem plebiscitu POZGA-
NICA in JAMNICA. Iz potovanj po Evropi je nastala zbirka BORBA 
NA TUJIH TLEH, tik pred smrtjo pa je izdal še spomine na doživetja 
iz otroških let. Umri je 18. februarja 1950. Na ta dan imamo Ravenčani 
Prežihove dneve. Ponosni smo, da nosimo njegovo ime. 

Priprave MDB »Jože Lacko" na zvezno akcijo 
Kozjansko 81 

Medtem ko se naši prijatelji že dobra dva ted-
na pražijo na vročem kotorskem soncu, se naša 
brigada šele preteguje. Za priprave na ZMDA 
Kozjansko 81 nam je na voljo Se cel mesec. 

Naša brigada, ki nosi ime po narodnem heroju 
Jožetu Lacku, bo na akciji od 2. do 28. avgusta 
letos. Naš pokrovitelj je mesokombinat Perutni-
na. 

Organizatorji akcije so pripravili dve naselji: v 
Bistrici ob Sotli, kjer bomo v tretji izmeni 
Ptujčani in brigada iz Dubrave (SR Hrvatska) in 
v Šentvidu pri Planini, kjer bodo naseljene tri 
brigade. Naselji sta oddaljeni 30 km, tako da bo-
mo imeli le malo možnosti za spoznavanje z 
drugimi brigadirji. 

Delali bomo pri izkopu jarkov za vodovod, 
planiranju cest in pri urejanju spominskega par-
ka Trebče. 

Brigada šteje trenutno 38 brigadirjev, 
pričakujemo pa, da se jih bo prijavilo še več 
tako. da bi lahko dosegli celo število 52, kot naši 
prijatelji v Kotorju. 
, Komandant brigade je Marica Lenart, pred-
sednik brigadne konference Mirko Vaupotič in 

,,trasko" Branko Ceh. 
Do sedaj smo imeli tri brigadne konference. 

Razdelili smo se na tri čete in'izvolili komandir-
je. Komandir prve čete je Rajko Jurgec, druge 
Dušan FeguS in tretje Mojca Ciglar. 

Ustanovili smo tudi komisije za posamezna 
področja, ugotavljamo pa, da za nekatere aktiv-
nosti (predvsem informiranje) ni pravega 
zanimanja. 

Program aktivnosti in izobraževanja na akciji 
Kozjansko 81 je letos pester in zanimiv. 
Organizator je mladinska politična šola Edvar-
da Kardelja. V programu šole so zajete značil-
nosti povojnega družbeno-ekonomskega razvoja 
SFRJ. Aktualna ekonomska in politična situaci-
ja, položaj v mednarodni skupnosti in sodobni 
mechiarodni odnosi. Mnogo obsežnejše pa so te-
me za idejno-politično izobraževanje, ki zajema-
jo vse od preobrazbe vzgoje in izobraževanja v 
usmerjeno izobraževanje do revolucije v Iranu. 
Aktivni bomo tudi na področju SLO in DZS. 

Pripravljeni so štirje tečaji: tečaj cestno-pro-
metnih prepisov, prve pomoti, tečaj xa radioa-
materje in fotoamaterje. Organizirani so 

seminarji za sodnike košarke, rokometa in 
nogometa. 

Pri kulturno-zabavnih aktivnostih bi omenila 
le gostovanja pevcev, pesnikov in igralcev. 

Športne aktivnosti bodo obsegale vse od 
obvezne jutranje 20-minutne telovadbe do 
družabnih, rekreativnih in tekmovalnih 
aktivnosti in testiranja telesnih sposobnosti. 

Tako, dragi sedanji, bivši in bodoči brigadirji, 
to je na kratko vse o naši brigadi in, akciji 
Kozjansko 8 L Želim, da bi tole pisanje doseglo 
svoj namen: obvestiti tiste, ki so že brigadirji in 
niso bili na zadnji brigadni konferenci in druge, 
ki še ne vedo, kam bi se dali med počitnicami. Za 
vse velja vabilo: pridite, prostih mest je še 
dovolj, časa tudi J Velja? Cim prej do OK ZSMS 
Ptuj, Trg MDB 1 (1/20), po prijavnico! 

Torej vsi tisti, ki imate kitare in znate nanje 
igrati in tisti, ki jih nimate, pridružite se nam! 

Dobimo se na prvem udarnem dnevti, ^ 
soboto 27. junija, ob 6.30 pred magistratom. (5e 
prej pa ne pozabite izpolniti prijavnice.) 

Zdravo! 
Valja Aleksif 

Brigadirji prve izmene in brigadirji-veterani na skapni akciji 
Foto: M. Ozmec 
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SREČANJE NEKDANJIH ČLANOV DKFD 
l^oncem m a j a so se v P tu ju že 
irugi^ srečali predstavniki nek-
aanjih Društev kmečkih fan tov 
jp deklet iz Središča, H u m a , 
Koga- Juršinc, Destrnika, G r a j e -
jjg Hajdine , N a r a p e l j in Starš, 
grečanje sta vodila Franček Holc 

Gomile in Štefan K u h a r , 
[•onientator pri RTV L jub l j ana . 

po obširni razpravi in o b j a n j u 
soominov na delo v letih od 1931 

1941 so sprejeli nas lednje 
ugotovitve in sklepe: 

Skoraj vsi predvojni komunisti 
jf, revolucionarji, kasnejši orga-
nizatorji narodno-osvobodilnega 
boja so bili člani in so aktivno 
delovali v okviru D K F D . Tudi 
večina članov teh društev je bila 

med prvimi pristaši 0 1 , j e sode-
lovala ak t ivno v N O B ali delova-
la na terenu. Prav zato j e m n o g o 
bivših članov D K F D pad lo v 
boju, bilo pobit ih kot talci ali v 
taboriščih, mnogi so bili mučeni , 
izseljeni, internirani , mnoge 
kmečke domači je so bile požga-
ne, kar vse priča, da so D K F D 
vzgajala svoje člane v napred -
nem in revoluc ionarnem duhu . 

Drago Klobučar in Šteflca 
Lesjak-Dokšejeva bosta v letu 
1981 organizirala s rečanje vseh 
še živečih članov D K F D z ob-
močja Središča, Koga in H u m a 
pri Ormožu . Srečanje bo poveza-
no z eno od prireditev ali proslav 
ob 40. obletnici O F in začetka 

vstaje jugoslovanskih na rodov m 
narodnost i . 

Franček Holc. Franc Ceh in 
ing. Anton Horvat b o d o organi-
zirali enako srečanje z mi t ingom 
za še živeče n e k d a n j e člane 
D K F D z o b m o č j a p tu jske obči-
ne. Za kra j s rečanja pr ide jo v po-
štev d o m kra janov v G a b e r n i k u 
o b tekmi koscev in žanj ih . ali o b 
proslavi dneva vstaje na Gomil i , 
ki bo 25. in 26. jul i ja , ali pa v 
času od 11. d o 13. sep tembra , ko 
bodo juršinski cepl jar j i in trsni-
čarji praznoval i svoj 80-letni 
jubi le j , ker b o d o v okviru tega 
p raznovan ja odprl i tudi nov 
trsničarski d o m v Juršincih. Ta 
prireditev bo p redv idoma pod 

pokrovitel js tvom Poslovne skup-
nosti SR Slovenije. 

Ves izvirni slikovni mater ia l o 
de lovanju D K F D z o rmoško-
ptujskega o b m o č j a bo zbral Ru-
dolf Rakuša iz Obreža in po-
skrbel, da b o d o posnetki prefo to-
grafirani , ki j ih dob i jo lastniki, 
izvirne fo tograf i je pa b o d o izro-
čene Zgodovinskem arhivu v 
Ptuju. 

Na srečanju so prebral i po-
zdravna pisma nekdan j ih ugled-
nih članov D K F D , ki se zaradi 
bolezni s rečanja niso mogli ude-
ležiti. To so Jože U r a n , upoko je -
ni učitelj iz Mar ibora , ki j e 
deloval v D K F D Narap l je . Mila 
fituhec, roj. Čeh , upoko jena 
učiteljica iz Mar ibora , ki je bila 
tajnica D K F D v Juršincih in 
Tončka Sagad in-Ženka , znana 
družbenopol i t i čna delavka iz 
Mar ibora , ki v p ismu nava ja , da 
j e tudi njen oče bil član D K F D v 
Narap l j ah . 

F. Holc 

Končana šola za službene pse 
V soboto 13. j u n i j a s e j e na igrišču za Merca to-

(jevimi skladišči končal prvi tečaj za s lužbene pse 
pod s t rokovnim vods tvom članov novo ustanovl je-
nega Kinološkega druš tva Ptuj (o tem več v poseb-
nem sestavku). Teča j j e zelo uspešno vodil tov. Ot-
par . N a tečaj j e hodi lo devetna js t vodnikov s psi, 
samega izpita ( ISP—A) pa se j e udeležilo tr inajst 

vodnikov, od kater ih j e izpit uspešno končalo devet 
psov. Sodil j e m e d n a r o d n o pr iznan tekmovalec 
Sergo Bogdan. Na jveč točk je zbrala psička vodnika 
Mar t ina Kra jnca iz Lovrenca. 

Tekst in posnetka : 
Bojan Rode PRIZNANJA 

ZA RAZVOJ-
CZ IN DSZ 

Na uvodni svečanosti le tošnje-
ga 11. t radic ionalnega t ekmova-
nja ekip civilne zaščite in prve 
pomoči občine Slovenska Bistri-
ca, k i j e bilo v soboto, 13. j u n i j a v 
Lapor ju , j e pokrovi te l j t ekmova-
nja skupščine občine Slovenska 
Bistrica podel i la posebna pr izna-
nja občanom za dosežene de lovne 
uspehe na področ ju razvoja D S Z 
in CZ. 

Pr iznanja so prejeli Avgust 
Kocjan. Viktor Pek, A n t o n Ačko, 
Erika Taran tek . L jubaŽn ida r i š i č , 
Marta F r u m e n in Anton i j a Vivod. 

Viktor Horva t Udeleženci izpita za šolane pse. 
Največ znanja je pokazala psička 
Martina Krajnca iz Lovrenca 

45 let godbe na pihala 
Letos praznuje godba na pihala 

sindikalne konference I M P O L iz 
Slovenske Bistrice 45. obletnico 
obstoja in 30. obletnico delovanja 
v okviru delovne organizacije 
IMPOL. V času svojega delovanja 
si je pridobila kvaliteto igranja in 
se z n jo lahko uvršča med boljše 
tudi v slovenskem merilu. Prav 
gotovo pa v občini Slovenska 
Bistrica ni večje prireditve, sve-
čanosti ali drugega dogodka, kjer 
ne bi nastopala tudi godba iz Im-
pola. 

Začetki njenega delovanja sega-
jo v leto 1936, ko so v obdobju 
med obema V O J N A M A delovali 
pod naslovom Pihalna godba. Ta-

•^rat se je na pobudo prosvetnega 
društva Vzajemnost zbralo 16 
delavcev in kmetov iz Slovenske 
Bistrice in okolice. S seboj so pri-
"^esli instrumente in določeno mero 
klanja, kar je pomenilo tudi izho-
dišče današnje godbe. Čeprav so 
^kra t delovali v okviru prosvet-
^ g a društva, so si morali instru-
iiente kupiti sami. V začetnem 
obdobju razvoja se je godba sreče-

vala z vrsto težav, kot je poman-
kanje prostora za vaje in finančna 
sredstva za hitrejši razvoj godbe. 
To pa ni oviralo vztrajnih muzi-
kantov, ki kljub napetim politi-
čnim razmeram z delom niso pre-
nehali. Pričeli so se predstavljati z 
javnimi nastopi. Prvič pa so se 
predstavili z nastopom, ki so ga 
posvetili v čast takratnega solast-
nika današnje tovarne Impol Jože-
tu Gruber ju , kar je ugodno vpli-
valo tudi na nadaljnj i razvoj god-

be, sajjjih je Gruber tudi f inančno 
podpiral. 

Pri ^jihovem delu so se srečevali 
s pomanjkan jem potrebnega pro-
stora fea vaje, zato so se sestajali 
kar v gostilni Pernat na Zg. 
Bistrici in pozneje še v gostihii 2u-
raj . Težava za takratni čas je bila 
tudi v tem, da bili člani godbe 
mladi napredno misleči fantje zato 
so se nemalokrat srečevali s takra-

tno žandarmerijo. Še pred drugo 
svetovno vojno so jih tako 
orožniki ob priliki nastopa v 
počastitev praznovanj 1. ma ja v 
Slovenskih Konjicah s silo vrnili 
domov. Podobna usoda jih je 
doletela tudi v Trbovljah, ko so na 
zadnji poti pospremili tamkaj-
šnjega revolucionarja Fakina. 

Okupaci ja je tudi godbi na piha-
la iz Slovenske Bistrice zavrla 
dejavnost, tako, da se je 1943 raz-
šla. Večji del članov je odšlo v 

partizane, od koder se štirje niso 
vrnili. Padli so v boju za svobodo. 
Takoj po osvoboditvi, leta 1945 so 
se godbeniki ponovno sešli v 
Tomažičevi gostilni, kjer so pričeli 
tudi z rednimi vajami pod vod-
stvom Ivana Pučnika iz Zg. Pol-
skave. Z ustanovitvijo industrijske 
šole v Slovenski Bistrici so se 
odprle nove možnosti za prido-
bivanje in vzgojo mladih kadrov. 

Svojo pravo idejno in mate-
rialno podlago pa je godba dobila 
leta 1951, ko so delavci takratnega 
Impola na eni izmed prvih sej 
delavskega sveta sklenili, da pos-
tane Pihalna godba v prihodnje 
Godba na pihala Impol. Tako se-
daj že 30 let uspešno delujejo v 
tem okviru. Tako organizirani so 
si zagotovili tudi svoj obstoj, 
hitrejši razvoj delovanja in tudi 
zagotavljanja materialn ê osnove. 
Vodstvo je prevzel novi kapelnik 
Franc Turk, ki je godbo vadil in 
vodil vrsto let. 

S prestopom godbe na pihala 
pod mentorstvo delovne organiza-
cije IMPOL je ta dobila tudi na-
ziv, ki ga nosi še danes, to je 
Pihalni orkester konference sin-
dikata IMPOL Slovenska Bistrica. 
Orkester šteje danes 40 članov in je 
s pridobitvijo novih glasbenih kva-
litet, pod vodstvom dirigenta Du-
šana Pečnika, tako v vsebinskem 
kot organizacijskem in strokovnem 
smislu v ponos kulturnim priza-
devnjem in aktivnostim na podro-
čju občine Slovenska Bistrica. 

Za svoje aktivnosti je orkester 
prejel plaketo skupščine Slovenska 
Bistrica, najvišje priznanje, ki ga 
podeljuje SO Slovenska Bistrica ob 
svojem občinskem prazniku. Pre-
jel pa je tudi vrsto drugih občin-
skih, medobčinskih in republiških 
priznanj. V letu 1978 je orkester 
prejel zlato medal jo na republi-
škem figurativnem tekmovanju. 
Priznanja za delo v orkestru pa so 
dobivali tudi posamezni člani, tako 
je 16 članov sprejelo zlata Gallu-
ssova odličja, 13 srebrna in dva 
bronasta, ki j im jih je podelila 
republiška zveza kulturnih orga-
nizacij Slovenije. 

V okviru letošnjih jubilejev, 45 
letnice obstoja in 30. obletnice 
delovanja v okviru OZD IMPOL 
je godba pripravila posebni koncer 
v Slovenski Bistrici. Ob tej 
priložnosti so pred nedavnim raz-
vili tudi svoj prapor, številni tra-
kovi in žebljički delovnih orga-
nizacij, društev, družbeno politi- j 
čnih organizacij in posameznikov z ' 
območja celotne občine Slovenska ' 
Bistrica je ptav gotovo dokaz veli-| 
kega kulturnega poslanstva, ki g^ 
ta orkester opravlja na območju 
celotne občine Slovenska Bistrica 
pa tudi izven nje. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

^anl godbe na pihala IMPOL 

Pogodba o izvajanju pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja 

Skupščina Zveze obr tn ih zd ružen j Slovenije j e na seji 23. apr i la 
1981 sprejela novo p o g o d b o o izva jan ju poko jn inskega in inval id-
skega zavarovan ja oseo, ki op rav l j a jo s amos to jno gospodar sko de-
javnost . S to novo p o g o d b o so se uredi la vp ra šan j a še glede izenačitve 
pravic iz pokojn inskega zava rovan ja samos to jn ih obr tn ikov zde lavc i 
v zd ruženem delu. Kot n a j p o m e m b n e j š e j e novo določilo, po kate-
rem je osnova za p lačevanje pr ispevkov za poko jn in sko zava rovan je 
in za o d m e r j a n j e pravic iz pokojninskejga in inval idskega zavaro-
vanja , ueotavl jeni povprečni mesečni osebni d o h o d e k v tekočem letu 
in ne vec povprečni mesečni osebni d o h o d e k v pre tek lem letu (kar je 
imelo za posledico, da so bili obr tn ik i o škodovan i pri odmer i po-
kojnine) . ^ 

V Z V E Z I S T O S P R E M E M B O ŠE POSEBEJ O P O Z A R J A M O 
n S I E S A M O S T O J N E O B R T N I K E , KI S O S E U P O K O J I L I P O I. 
I. 1978, D A L A H K O U V E L J A V L J A J O T O P R A V I C O PRI 
S K U P N O S T I P O K O J N I N S K E C i A Z A V A R O V A N J A L J U B L J A -
NA D O K O N C A 1981. LETA. 

Na podlagi 6. člena zakona o poko jn in skem in inval idskem 
zavarovanju (^Uradni list SRS, št. 74 /72 , 26 /73 , 34 /74 , 28 /76 , 16/77, 
19/77 in 3D/78), 3. ods tavka 22. č lena in 8. točke 1. ods tavka 251. 
člena s ta tuta Skupnost i poko jn inskega in inval idskega zava rovan ja v 
SR Sloveniji (Uradn i list SRS, št. 18 /78) ter sklepa skupščine Šku-
pnosti pokojn inskega in inval idskega zava rovan ja v SR Sloveniji , na 
seji dne 27. 3.1981, ^ l e n e t a Skupnos t poko jn inskega in invalidskega 
zavarovan ja v SR Sloveniji in Z,veza obr tn ih z d r u z e n j Slovenije 

P O G O D B O 

O IZVAJANJU P O K O J N I N S K E G A IN INVALIDSKEGA ZA-
VAROVANJA OSEB^ KI O P R A V L J A J O S A M O S T O J N O GO-

S P 6 D A R S K O D E J A V N O S T 
1.čien 

S to p o g o d b o se ureja i zva jan je pt r tcdninskega in inval idskega 
zavarovanja za osebe, ki na podlagi do loč i l ob r tnega zakona ( U r a d n i 
list SRS, št. 1/79) z osebnim de lom in s svoj imi sredstvi s amos to jno 
oprav l ja jo obr tno , gostinsko, av toprevozn iško in b roda r sko de ja-
vnost, ter p r o d a j o na d r o b n o , za osebe, ki p o 9. členu zakona o 

tostinski dejavnost i (^Uradni list SRS, št. 4 2 / 7 J ) op rav l j a jo gost insko 
ejavnost p o pogodbi z organizac i jo zd ruženega dela ali d r u g o 

organizaci jo, in za osebo, K po 4z. č lenu z a k o n a o b l agovnem 
p rometu (Uradn i list SRS, št. 21 /77 ) op rav l j a jo t rgovsko de javnos t 
po pogodbi z organizaci jo zd ruženega dela (nada l je : zavarovanci) . 

2. člen 
Lastnost zavarovanca v p o k o j n i n s k e m in inval idskem zavaro-

vanju pr idobi jo osebe iz 1. č lena te p o g o d b e z d n e m vpisa v register 
obr tn ih delavnic oz i roma v ust rezno evidenco, n e h a j o pa biti 
zavarovani z d n e m izbirsa iz registra oz i roma evidence. 

Z a v a r o v a n j e pa ne p r e n e h a tisti čas, ko j e ob r tna delavnica 
začasno zapr ta zaradi bolezni, vojaških vaj , pre iskovalnega zapora 
do 30 dni ali p res t a j an ja z a p o r n e kazni d o 30 dni ali na podlagi 
odločbe skupščine obč ine o začasnem zap r t j u zaradi p reured i tve 
obra tovaln ih prostorov. 

3. člen 
Pri javo v zava rovan je in pr i javo s p r e m e m b , ki vpl iva jo na 

pravico do zava rovan ja ali na obseg pravic iz poko jn inskega in 
invalidskega zavarovan ja , kako r tudi s p r e m e m o o sedeža obra to-
valnice mora zavarovanec vložiti pri o b m o č n i de lovni enot i sku-
pnosti, na območ ju ka te re j e n j ihova samos to jna obra tova ln ica . 

Pr i javo po p re j šn jem ods tavku m o r a zava rovanec vložiti v 8 
dneh od dneva pr idobi tve lastnosti, ki ga obvezu j e k zava rovan ju 
oz i roma v 8 dneh od dneva nas t anka s p r e m e m b e . 

4. člen 
Osnova za p lačevanje pr ispevkov in za o d m e r j a n j e pravic iz 

pokojninskega in invalidskega zava rovan ja — zavarova lna osnova 
za zavarovance, ka ter im ugotavl ja pris tojni o rgan osebni d o h o d e k p o 
d r u ž b e n e m dogovoru o meri l ih in nač inu ugo tav l j an ja osebnih do-
hodkov občanov, ki z o sebn im de lom op rav l j a jo kmeti jske, ob r tne ali 
d ruge gospodarske dejavnost i , in te lek tua lne ali negospodarske sto-
ritve, j e tako ugotovljeni povprečni mesečni d o h o d e k , ki ga zava-
rovanec doseže v tekočem koledarskem letu. 

Za zava^rovance, za katere se osebni d o h o d e k ne ugotavl ja po 
d r u ž b e n e m do^ovorufpavšal is t i ) , j e osnova za p lačevan je pr ispevkov 
in za o d m e r j a n j e pravic iz poko jn inskega in invalidsKega zavaro-
van ja — zavarovalna osnova enaka p o v p r e č n e m u mesečnemu 
o s e b n e m u d o h o d k u delavcev v gospoda r s tvu v SR Sloveniji v pre-
teklem koledarskem letu. V kol ikor pa se taki zavarovanci na las tno 
zahtevo preuvrst i jo na o b d a v č e n j e po d e j a n s k e m d o h o d k u , j e na 
nj ihovp zahtevo zanje tudi osnova za p lačevan je pr ispevkov m za 
o d m e r j a n j e pravic iz poko jn inskega in invaUdskega zava rovan ja 
tako ugotovljeni povprečni mesečni d o h o d e k tekočega koledarskega 
leta. 

Znesek osnov iz 1. in 2. ods tavka tega člena ne more biti nižji od 
zneska na jman j š ega osebnega d o h o d k a po zakonu o n a j m a n j š e m 
osebnem d o h o d k u , oz i roma od zneska z a j a m č e n e g a osebnega do-
hodka po sp re jemu zakona o z a j a m č e n e m o s e b n e m d o h o d k u . 

5. člen 
Dokler ni znana osnova zava rovan ja iz 4. č lena te p o g o d b e za 

tekoče leto, p lačuje jo zavarovanci akon tac i jo na prispevek v višini 
prispevka iz preteklega leta. 

Zavarovanec , ki prvič stopi v zava rovan je p o tej pogodbi , pla-
čuje akontac i jo na pr ispevek od osnove, ki j e e n a k a p o v p r e č n e m u 
o s e b n e m u d o h o d k u delavcev v gospodars tvu SR Slovenije v pre te-
klem letu, vse dotlej , dokler ni m o ž n o d o k o n č n o ugotoviti osnove 
zavarovan ja iz 4. člena te p o g o d b e za p o s a m e z n o ko ledarsko leto. 

6. člen 
Zarad i določitve osnove zava rovan ja m o r a zavarovanec p red-

ložiti pristojni območn i delovni enot i skupnos t i — odločbo davčnega 
organa skupščine občine o ugotovitvi višine o sebnega d o h o d k a , k i j e 
podlaga za o d m e r o davka , v osmih d n e h od p r e j e m a odločbe ali — 
potrdi lo davčnega o rgana skupšč ine občine , d a se zan j ne ugotavl ja 
osebni d o h o d e k po d r u ž b e n e m dogovoru . 

7. člen 
Prispevki za pokojn insko in inval idsko zava rovan je se p laču je jo 

od osnove, določene po 4. in 5. č lenu te p o g o d b e po s topn j ah 
prispevkov, k i j i h določi skupšč ina skupnos t i s svoj imi sklepi. 

8. člen 
Zavezanci za pr ispevek za poko jn insko in inval idsko zavaro-

vanje so zavarovanci sami. 
Prispevki zapade jo v plači lo zadnj i d a n v mesecu za naza j . 

9. člen 
Osebe, ki so bile kot družinski člani zava rovane po prejšnj i 

pogodbi d o 3 1 . 12. 1972. os tane jo v tej lastnosti zava rovane tudi od 1. 
I. 1981 da l je po osnovi, p o kateri so bile zava rovane na dan 31. 12. 
1972. Ta osnova se vsako leto poveča za ods to tek povečan ja po-
vprečnih osebnih d o h o d k o v v SR Sloveniji . 

10. člen 
Z a v a r o v a n j e po določbi prvega ods tavka 4. č lena te p o g o d b e 

lahko zahteva zavarovanec oz i roma upoko jenec tudi za čas od 1. 
j a n u a r j a 1978 dal je . Razlika v prispevkih se o b r a č u n a po pr ispevni 
stopnji , veljavni v p o s a m e z n e m ko leda r skem letu. 

Določitev zavarovalne osnove po 1. ods tavku tega člena l ahko 
zahteva zavarovanec oz i roma upoko jenec d o 31. d e c e m b r a 1981. 

11. člen 
Ta p o g o d b a začne veljati osmi d a n p o objavi v U r a d n e m listu 

SRS. uporab l j a p a se od 1. j a n u a r j a 1981 dal je . 
Zveza obr tn ih zd ružen j Slovenije 

Predsednik 
Stane Spindler , I. r. 

Skupnos t poko jn inskega 
in inval idskega zava rovan ja 

v SR Sloveniji 
Predsednik skupščine 

D a n t e Jasnič . 1. r. 
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POPRAVILA SVA KOLO 

Kolesar je enakovredni udele-
ženec v prometu kot šoferji av-
tomobilov in motoristi. Zgodi se 
dosti nesreč v zvezi s kolesarjem. 
Največ nesreč pri nas je pri učen-
cih in mlajših otrokih. Največkrat 
je vzrok nepazljivost in obnašanje 
s kolesom. Kdor sploh hoče posta-
ti kolesar, mora imeti izpit in kolo 
v brezhibnem stanju. Ce tega ni ne 
sme na cesto. Poznati mora 
prometne znake. Tudi v Soli se 
učimo, kako se moramo voziti po 
cesti. TovariSice nas opozarjajo 
naj vozimo pravilo in previdno. 

Tudi jaz imam kolo. Je rjave 
barve. Zelo rad se vozim z njim. 
Nekega dne se mi je zgodilo, da so 
mi ga predrli, vzeli luči in zvonec. 
Zelo sem bil potrt. Vedel sem, kdo 
mi je naredil to. Po glavi so mi 
švigale hudobne misli, da bi se mu 
maščeval. A mu nisem tega storil. 
Povedal sem mu, da ne sme tega 
več delati in ga poučil, koliko dela 
mi je naredil. Rekel je, da ga naj 
pokličem ko bom popravljal kolo. 
Bilo je lepo sobotno popoldne, 
poklical sem ga. Prvo sva odvila 
obe koli. Zračnica je bila prere-
zana, sprednja in zadnja. Nato 
sem namestil zvonec. Prijatelj pa 
je sprednji in zadnji odsevnik 
pritrdil na kolo. 

Stemnilo se je, ko sva končala. 
'Ko je bilo kolo tehnično brezhib-
no, sem sedel nanj in se peljal po 
dvorišču. Zvečer, ko je prijatelj 
odhajal, mi je rekel: če bi slutil, 
koliko dela sem ti napravil, ne bi 
tega storil. 

Moj prijatelj res od tistega dne 
ni nikoli več uničeval koles. Sel je 
tudi na republiško prvenstvo vse o 
prometu in zasedel dobro uvrsti-
tev. Pride še k meni in se pogc ar-
java o kolesarjenju. 

Algi Zavrnik, 
OS Olga Meglič, Ptuj 

OBISKALI SO NAS LUTKARJI 
IZ PRAGE 

Poznamo celo vrsto umetnikov, 
kot so: besedni, likovni, glasbeni, 
dramski, plesni... V petek, 5. juni-
ja, so nas obiskali lutkarji iz Prage 
z enournim show-jem. 

Predstavo je vodila prijetna 
napovedovalka. Ker je govorila v 
češčini, smo jo morali pozorno 
poslušati. Najprej nas je prisrčno 
pozdravila in nam zaželela prijetno 
razpoloženje. Za napovedovalko 
so se predstavile vse lutke, in 
predstava se je je začela. 

Nastopil je pianist, ki je zaigral 
pesem Balada za Adelino. Glasba 
je bila otožna in mehka. Sledil mu 
je kitarist, ki je s svojim divjim 
nemirom razgibal vsee gledalce. 
Najprej je pokramljal s predšol-
skimi otroki, potem pa zaigral 
ročk glasbo. Prijatelji ročka so mu 
navdušeno zaploskali. Na vrsti je 
bila mlada pevka, ki je nosila 
dolgo belo obleko in rdeč cvet v 
svetlih laseh. Zapela je angleško 
popevko, ki je seveda nismo razu-
meli. 

Najbolj všeč mi je bilo č ^ k o 
kolo, ki so ga zaplesale lutke v 
narodnih nošah. Nosile so bogato 
nagubana črna krila z živo rdečimi 
rožami, obrobljena z belimi čip-
kami. Glasba in ples sta bila čudo-
vita! Za njimi sta se prikazala dva 
ruska kozaka. Oblečena v črne hla-
če in črno suknjo z rdečim robom, 

na glavi pa sta imela kapo s co-
fom. V plesu sta vodila dvoboj, ki 
je seveda navdušil gledalce mo-
škega spola. 

Na koncu se je pojavil žabec in 
nam zaželel na skorajšnje svide-
nje. Pridružili so se mu člani orke-
stra in zaigrali prijetno pesem. 
Predstave je bilo konec. 

Predstava me je zadovoljila, 
zato si želim še več podobnih 
zabavnih trenutkov. 

Dominika Plohi, 6. a 
OS Gorišnica 

PODOBA IZ ŠESTEGA RAZ-
REDA 

Dvaintrideset nas je v 6. b raz-
redu. Smo mladi ljudje vseh vrst. 
V naši skupnosti so tudi pustolov-
ci, ki si upajo pet minut pred 
dvanajsto v šolo prepisati domačo 
nalogo. Nekateri so pravi mojstri v 
pihanju kovancev, po domače 
,,fucljanju. Ce bi bila ta dejavnost 
športna panoga, bi mnogi med 
njimi postali celo svetovni prvaki. 
Vsi pa bili srečni, če učitelji ne bi 
poznali redovalnic. To je splošna 
ocena razredne skupnosti 6. b. 

Že šesto leto preživljam v šol-
skih klopeh prijetne in neprijetne 
trenutke. Iz tega šolskega leta mi 
je ostal najbolj v spominu dogo-
dek nekega ponedeljka. Sest ur je 
bilo na urniku. Četrta ura. 
Zmeljepis. Groza! Za uro nisem 
bila dobro pripravljena, zato me je 
mučilo vprašanje, ali bo tovariSica 
spraševala ali ne. V glavi sem 
naenkrat začutila veliko praznino. 
Nazadnje sem se potolažila z uspe-
hom iz matematike: tisti dan sem 
namreč dobila petico. 

Odzvonilo je. V razred je stopila 
tovariSica Betka, učiteljica zem-
ljepisa. Ko je sedla za mizo, je 
najprej vpisala snov, ki jo je na-
črtovala. Oh, gorje! Segla je po 
redovalnici, listala po njej in 
razburila naše živce. 

,,Bedenik!" Kakor da je udarila 
strela, je usekalo vame. Počasi sem 
vstala in se napotila k zemljevidu. 
V moji nesrečni glavi se je meglilo. 
Vrstila so se vprašanja. Buljila sem 
v zemljevid in komaj izjecljala ne-
kaj stavkov. 

,,Tanja, tvoji odgovori so 
pomanjkljivi. Kaj je danes s 
tabo?", je bilo slišati tovarišico, 
ko sem se odpravljala v klop. V 
redovalnico je napisla Stirico, ki še 
danes precej trdno stoji v mojem 
prostorčku. 

Oh, te ocene! Preveč so klepe-
tave. Pričale bodo o našem 10-
mesečnem šolskem delu. 

Tanja Bedenik, 6. b 
OS Gorišnica 

V PEVSKEM FESTIVALU 

V nedeljo, 17. maja, sem se 
udeležil pevskega festivala, ki je bil 
v dvorani Srednješolskega centra. 
Pevci smo se zbrali v sobi 229. Po 
zvočniku smo poslušali pevske 
zbore pred nami. Cez nekaj časa 
smo Sli dol v dvorano. Tam smo 
počakali, da so drugi odpeli svoje 
pesmi. Ko so odpeli, smo šli na 
malico v Dijaški dom. 

Po malici smo Sli vsak na svojo 
stran. Sel sem k mami in očetu. 
Nekaj časa smo Se poslušali, kako 
so peli. Potem smo odšli domov. 

Milan Osterc, OŠ, 
Tone Žnidarič, 3/a 

BRALNA ZNACKA 

V petek 5. junija smo imeli pro-
slavo, ob zaključku bralne značke. 
Zjutraj smo začelu s poukom. V 
odmoru smo se namalicali. Po 
odmoru smo imeli vaje za prosla-
vo. Ko je bilo konec vaj, smo telo-
vadili. Ob enajsti uri smo začeli 
pripravljati razred za proslavo. 
Spredaj smo zložili stolčke in zadaj 
mize. Na gosta Miroslava Slano 
smo nekaj časa čakali. Ko je pri-
šel, smo se ga zelo razveselili. Ta-
krat se je začel program, ki smo ga 

pripravili šolarji. Pevski zbor je 
zapel dve pesmi. Recitirali so tudi 
pesmice našega gosta. Gost nam je 
prebral nekaj pesmic in odlomke iz 
zgodbic. Najbolj mi je bila všeč 
pesmica o možganih. Učenci smo 
gosta z veseljem sprejeli. Zdel se 
nam je prijazen in zabaven, zato 
smo ga veselo poslušali. Ob 
zaključku proslave mu je Zdenka 
dala šopek vrtnic. Za šolo smo se s 
pesnikom fotografirali Se dobitniki 
bralnih značk. 

Mojca Planine, 3. razred, 
OS Stoperce 

IZLET NA PREŽIHOVINO 

Dan vendar ne vsakdanji, ko smo se odpravili na Vorančevo poi. 
Začne se na Kiseli vodi, po vznožju in pred obličjem UrSlje gore. 

Lovro Kuhar-Prežihov Voranc se je rodil 10. avgusta 1893 v Kot-
nikovi bajti. Na Toneju je živel ded na Koglu pa je nastala njegova povest 
,,Solzice". Nežno mladost je preživel v Mihelju. Na Parni pri Prežihu je 
začel Voranc klesati svoje nesmrtne podobe samorastnikov. Prežihova 
bajta je pomembna, ker je pomenila konec borbe za lastno zemljo, rešitev 
C^emniStva in tujih gospodarjev — svoj dom! Pomenljiva je tudi kot 
zavetje Vorančevih ilegalnih partijskih vezi. Leta 1943. zadnje oktobrske 
nedelje so Hotuljci s partizani pod lipo prisegli ,,Smrt fašizmu — 
svoboda narodu." Želel si je mile mariborske zime, kjer je 18. januarja 
1950 umri. 

Bajta je etnografsko značilna koroška stavba. 
To je bil izlet, ki ga ne bom pozabil. 

Tomaž Bezjak, 4/b, „Tone Žnidarič", Ptuj 

RADA IMAM SVOJO DOMOVINO 

Moj dom je Slovenija, moja velika domovina je Jugoslavija, 
balkanska domačija jugoslovanskih narodov in narodnosti. Rada imam 
svoj domači svet, ki je prepojen s krvjo najboljših hčera in sinov naše 
ponosne zemlje. Umirali so na bojnih poljanah, v temnih gozdovih, na 
skalnatih pobočjih, na mehkih tratah in žrtvovali svoje življenje za nas, ki 
smo danes najsrečnejši mladi rod na jugu Evrope. 

Naši starši so vojno doživljali v svojem otroštvu, zato je bil njihov 
mladi dan trd in neusmiljen. Nekateri naši starši med njimi tudi moja 
mama, so bili pregnanci v Srbiji, kjer niso imeli vseh dobrin, ki jih mi 
danes premalo spoštujemo in vrednotimo. Zanje v tistih težkih časih 
nikoH ni bil kruh ne prestar in ne pretrd. Srečni so bili, če so ga le imeli. 
Zato nas večkrat opozarjajo, da ne smemo biti prevzetni, da moramo biti 
bolj zadovoljni, saj žive na svetu ljudje, in teh je prveČ, ki umirajo od 
lakote. 

Po televiziji spremljam oddaje, ki prikazujejo nemire, atentate, 
vstaje, vojne spopade, zaradi katerih trpijo ljudje, predvsem pa otroci. 
Po takih oddajah sem vselej hudo vznemirjena. Umirim se šele ob 
spoznanju, da živim v domovini miru, bratstva in medsebojne ljubezni. In 
v meni se rojeva želja, da bi se vsi trudili očuvati velike pridobitve našega 
boja, ki jih je z borci izobojeval naš dragi Tito. 

Rada imam svojo domovino in njene ljudi, ponosna sem, ker 
sem hčerka junaškega in neuklonljivega ljudstva, ki si je znalo priboriti 
svobodo, največjo dobroto življenja. 

Metka, Vajda, 7. a 
OS Gorišnica 

AKCIJA NNNP V KS GORIŠNICA 

Dandanes se v svetu vse pogosteje pojvaljajo nemiri, državni udari, 
hladne vojne in boji, ki uničujejo ljudi ter njihovo premoženje. Velesile 
kar tekmujejo v oboroževanju z jedrskim orožjem in hudo vznemirjajo 
ljudstva, zato se le-ta organizirano pripravljajo na obrambo in 
samozaščito. . 

Tudi v naši domovini smo čuječi, saj smo za svobodo morali odšteti 
preveliko težkih žrtev. Kako se je treba spopadati, braniti in čuvati v 
izjemnih življenjskih situacijah, se urimo v različnih akcijah. Ena od njih 
je tudi obrambni dan, ki ga organizirajo republike in krajevne skupnosti 
ter občinske skupnosti. V soboto, 29. maja, je bila akcija NNNP tudi v 
KS Gorišnica. V tej akciji smo sodelovali tudi učenci OS Fr. BelSak. 
Učenci smo se ob sedmih zbrali v svojih učilnicah. Tovariši razredniki so 
govorili o pomenu akcije in nam razložili potek. Že nekaj dni pred ak-
cijo so bile skupine učencev določene za naloge, ki jih bodo opravile med 
bombnim napadom in po njem. Učenci sedmih razredov so vodili delo v 
ekipah prve pomoči. Med njimi sem bila tudi jaz. 

Ko je zatulila sirena, oznanjajoč bombni napad, smo hitro odprii vsa 
okna in se'umaknili v zaklonišče. Ekipe prve pomoči so nosile nosila, ode-
je in torbice s sanitetnim priborom. Po končanem napadu so ekipe takoj 
zapustile zaklonišče in nudile prvo pomoč laže in teže ,,ranjenim" 
učencem. Delo je bilo hitro in dobro opravljeno. Odhiteli smo na most, ki 
vodi čez kanal,kjer smo sodelovali pri reševanju ,,utopljencev". Po uspeli 
akciji je sledil raport. Vsi smo se zadovoljni napotili proti šoli. Spoznali 
smo, da so take akcije potrebne, saj stopnjujejo v nas zavest tovarištva in 
nujo po medsebojni pomoči v času najhujše življenjske stiske, ki ji 
pravimo vojna. 

Natalija Antolič, 7. a 
OS Gorišnica 

LUTKOVNA PREDSTAVA 

Sredi dolgočasnega pouka in soparnega dopoldneva je Sinila med nas 
vesela novica, s katero nam je naš stari znanec, ,,zelena okrožnica", 
sporočil, da bodo na naši šoli gostovali hitkarji iz Prage. 

V nas se je rodila radovednost, kaj nam bodo pokazali ljudje iz 
Češke. Ker se navdušujem za vse vrste iger in tudi sam rad igram, sem se 
odločil, da te prilike ne smem zamuditi. 

Precej otrok se je tisti dan zbralo v telovadnici. Nestrpno smo čakali 
začetek predstave. Prijeten glas mlade tovariSice v beli halji je naznanil, 
da pričenjajo s programom. Otroci smo se umirili. Na oder so prihajale 
lutke, držeč v roki instrumente, in se nam predstavljale. Najbolj mi je bila 
všeč lutka s ktaro, ki je divje skakala in tresla glavo po ritmu glasbe. Njen 
hreščeči glas mi je boleče polnil ušesa, toda njeno poskakovanje je bilo 
mojstrsko in prava paša za oči. 

Zadovoljno sem spremljal ples lutk v bogati češki narodni noši. Ob 
pogledu nanje nisem imel občutka, da plešejo lutke, ampak živi ljudje. 
Tudi Ivan in Saša, ki sta plesala kazačok, sta požela veliko priznanje. Z 
njima se je predstava končala. Rad imam gledališke predstave, najsi bodo 
drame, veseloigre, lutkovni prizori ali risanke. V vseh iščem nekaj 
dobrega, lepega in koristnega. Včasih se ob njih zabavam, jočem, 
največkrat pa me te predstave duhovno bogatijo. 

Damjan Bračič, 6. a 
OS Gorišnica 

UDELEŽIL SEM SE OBCLNSKE-
GA TEKMOVANJA V PLAVA-
NJU 

V soboto, 16. maja seje začelo 
občinsko tekmovanje v plavanju. 
Tekmovali so tri šole. To so bile: 
Tone Žnidarič, Franc Osojnik in 
Olga Meglič. Ko smo se zbirali, 
smo si morali segrevati telo. Kma-
lu za tem je prišel tovariš, ki nas je 
vodil. Ko smo začeli, me je prev-
zela trema in strah. Ko je bilo tek-
movanje z deklicami končano sem 
zaslišal: ,,Segula Boris prvi Start". 
Tedaj sem stopil pred start in se 
pripravil na skok v vodo. Ko je 
tovariš zažvižgal me je prevzela 
takšna trema, da sem se začel tre-
sti. Skočil sem in začel plavati. Ko 
smo končali sem bil vseeno pono-
sen na svoji dve diplomi. 

Boris Segula, 3/a, 
Oš Tone Žnidarič 

MOJ SOŠOLEC 
Moj najljubši sošolec je Boštjan. 

Ima svetlo rjave lase. Pogosto gre-
ba skupaj v šolo in iz šole. Ko pri-
deva domov, se skupaj igrava. Ima 
muco, ki je pred nekaj dnevi povr-
gla mucke. Boštjan bo dal enega 
nam. Včasih mi kupi kaj za pod 
zob. Ko smo imeli popoldne pouk, 
je Boštjan skoraj vsak dan prihajal 
k meni. Po likovnem pouku mi 
pomaga pobirati papirčke. 

Jernej Alič, 3/a 
OS Tone Žnidarič, Ptuj 

LOVIL SEM RIBE Z ROKAMI 

Ko sem še bil star šest let, sem šel 
z bratrancem lovit ribe. Dejal mi 
je, da me bo naučil ribiti v potoku 
z rokami. Ker nisem bil tega vajen, 
nisem upal. Rekel sem, naj on seže 
pod ploščo. Ven je prinesel ribo. 
To je bil klen. Mene je to razvese-
lilo pa sem še sam poskušal loviti 
ribe. Dolgo nisem dobil ničesar. 
Po dolgem času sem dobil ribico. 
Bratranec me je pohvalil, ,,Slo 
bo" . 

Potem sem bil sam vesel, da je 
tudi meni uspelo uloviti ribo. Nato 
potisnem roko nazaj pod vodo. 
Nekaj me je prijelo za roko. Težko 
sem privlekel roko iz vode. Bil je 
rak, ki se mi je držal za prst. Ker 
sem se ga ustrašil, sem stekel v ko-
prive. Bratranec me je klical, ,,vmi 
se." Rak je še vedno držal roko, 
mene pa je vedno bolj bolelo. 
Naenkrat zagledam okrog sebe 
ose. Bežim proti grmovju in v stra-
hu pozabil na roko. Sedel sem na 
tla. Se vedno me je tiščalo v roko. 
Ko me je bratranec dohitel, je 
zgrabil raka od zadaj pa me je ta 
spustil. Zdaj pa že znam tako ribiti 
ribe kot bratranec. 

Branko Kos, 
OS, Trnovska vas 

BILA SEM KURIRKA 

Leta 1941. so mi partizani rekli, 
da bom kurirka. Ko sem tekla s 
pošto me je srečal sovražnik. 
Vprašal me je, kam grem. Odgo-
vorila sem mu, ,,k babici, nesem ji 
zdravila." Pošto sem imela v če-
vlju. Prihitela sem do štaba in 
povedala, da me je srečal so-
vražnik. Povedala sem kaj sem se 
zlagala sovražniku. Dala sem jim 
hitro pošto. Bilo je nujno. Partiza-
ni so se hitro umaknili. V sporoči-
lu je pisalo, da je peta četa obko-
l jena. T a k o je bila peta 
četa rešena. Rešila sem jo, ker sem 
prinesla pravočasno pošto. Bila 
sem vesela. Partizani so pregnali 
sovražnika. 

V GOZDU 

Danes smo bili na učnem spre-
hodu v gozdu. Pogovarjali smo se 
o drevju. Videli smo praprot. V 
gozdu rastejo različne rastline. 
Srečali nismo nobene gozdne 
živali. Gozd je dom divjih živali. V 
gozdu nabiramo tudi gobe. Slišali 
smo petje ptic. Nekaj časa smo se 
igrali potem pa smo odšli domov. 

Tej a Belšak, 
in Sandi Ciglar, 

1/b, OSOlge Meglič, 
Ptuj 

NA IZLETU V MARIBORU 

Na šolskem izletu smo bili v 
Mariboru. Peljali smo se z vla-
kom. V Mariboru smo videli 
prometnega miličnika. Povedal 
nam je nekaj o prometu. Nato smo 
šli v akvarij, od tam pa v park, 
kjer smo se igrali. Tudi v gradu 
smo bili. Videli smo vodomet. To 
je bilo nekaj za nas! Sli smo še na 
sladoled. Ogledali smo si spomenik 
Borisa Kidriča. Vrnili smo se na 
železniško postajo. Na vlaku smo 
si sami preluknjali karte in peli. 
Sprevodnik nam je kupil bon-
bone. 

Na Ptuj smo se vrnili polni le-
pih spominov na zanimiv IVlaribor. 

Majda Dolinar, 2/a, 
OS Olga Meglič Ptuj 

BILI SMO V ORMOŽU 

V torek smo šli na izlet v Or. 
mož. Peljali smo se z v'akom. y 
Ormožu smo bili v parku, kjg^ 
smo se igrali. Nato smo Sli pit, 
smo bili žejni. Nekateri so kupi^ 
sladoled. Opoldan smo se z vla, 
kom vrnili na Ptuj . Na izletu jč 
bilo zelo vroče. Kljub temu je bilo 
zelo lepo. 

Petra Krajnc, i/u 
OS Olge Meglič, Ptuj 

VZGOJILA SEM CVETOVE 
Neki dan sem dobila pri sosedo-

vih seme za nageljne. Lepo sem jih 
posadila v lončke. Vsak dan sem 
jih zalivala. Neki dan opazim, da 
že poganjajo. Hitro sem stekla k 
mami in jih pokazala. Ko sem jih 
odnesla na svoj prostor, sem jih Se 
enkrat z veseljem zalila. Cez en 
mesec so nageljni bili že veliki. Ne-
kaj časa, ko sem bila jaz pri Zden-
ki v Lenartu, je zalivala mama. Ko 
sem prišla domov, sem videla že 
majhne cvetove. Zelo so se mi do-
padli. Bili so rdeče barve. Nesla 
sem jih kazat sosedovi Veroniki, 
ker mi je ona dala semena. Pohva-
lila jih je. Spet sem jih odnesla do-
mov. Naprej sem jih lepo zalivala 
in čez čas so že vsi cveteli. Imela 
sem jih tri lončke. Eden od druge-
ga so bili lepSi. Tako sem vzgojila 
cvetove. 

Boža PukSič, 5/r. 
OS Trnovska vas 

OBISKAL NAS JE PISATELJ 
V petek 29. maia je obiskal pisa-

telj Ivan Potrč. PriSel je že popol-
dan. Učenci in učenke smo mu pri-
redili kratek, a lep program. Bil je 
res lep, saj ga je sam pisatelj po-
hvalil. Nastopila je folklora, pevs-
ki zbor in deklice z ritmiko. 

Ivan Potrč je prileten, majhen, 
debel, nasmejan delaven mož. Ima 
majhne brke in je mož, ki se zna 
pošaliti. Da je res takšen, smo se 
prepričali sami učenci. Povedal 
nam je veliko o svojem življenju. 

Nato je podelil bralne značke. 
Dobil sem bronasto Ingoličevo 
bralno značko. Ko sem priSel do 
pisatelja, me je vprašal, kaj sem 
njegovega bral. Povedal sem mu, 
da sem bral Svet nima konca in 
Na kmetih. Vsi smo mu z veseljem 
ploskali. Na našo prireditev bi pri-
šel tudi Anton Ingolič, a mu je 
pred kratkim umrla žena. TovariSu 
Potrču smo naročili, naj ga poz-
dravi. 

Branko Trčko, 3/b, 
OS Cirkovce 

PREDAVANJE O KACAH 

PriSel je tovariš s kovčkom. 
Pokazal nam je kače, ki živijo pri 
nas. Povedal nam je kako se 
moramo varovati pred kačami. 
Kače imajo dva votla zoba poveza-
na s strupnico. V strupnici se raz-
vija strup. To imata gad in mod-
ras. Strupene pa niso: belouška, 
smokulja in gož. Smokulja se mu 
je ovila okrog roke in ga stisnila. 
Komaj jo je dobil dol. Pokazd 
nain je tudi kačjo malico, to je bil 
kuščar. Imel ga je posebej. 

Imel je tudi dve želvici. Prva je 
bila stara deset let, druga pa pet. 
Kače so koristne, ker jejo miSi. 

Peter Brglez, l /a , 
OS Majšperk 

BILI SMO NA TRAVNIKU 

Včeraj smo bili na travniku. 
Tam smo se učili SND v naravi. 

Nabirali smo: zlatico, deteljo, 
ivanjčico in marjetico. Nabrali 
smo tudi zdravilne cvetice. To so: 
trpotec in kamilico in smo jo opi-
sali. TovariSica nam je povedala, 
zakaj jih uporabljamo. Med cveti-
cami smo opazovali čebelice. Na 
koncu ure smo vse ponovili in re-
ševali naloge v delovnem zvezku. 

šopek cvetic smo odnesli v raz-
red in ga okrasili. 

Janko Arnuš, OŠ Olga Meglič, 2/a 

IZLET Z AVTOBUSOM 
Na izlet smo se peljali z avtobu-

som. Najprej smo se peljali proti 
Rogaški Slatini. V Podčetrtku 
smo videli Atomske toplice. Peljali 
smo se naprej proti Kumrovcu. 
Tam smo si ogledali rojstno hišo 
tovariša Tita in dom mladine. 
Nato smo krenili proti Zagrebu, 
Med potjo smo si ogledali galerijo 
Antona Avgu'5tinčiča. Anton 
Avguštinčič je bil velik kipar. V 
Zagrebu smo šli v živalski vrt. Med 
potjo so nas zajeli oderuhi, ki so 
nam ponujali značke. Janči in 
Pubi sta zanje porabila ves denar. 
Najbolj mi je bila všeč južno-
ameriška lama. Puma je bila zelo 
jezna na nas. Ogledali smo si ak-
varij in opice. Videli smo sedein 
fazanjih sorodnikov. Všeč mi je bil 
fazan z modrim perjem. Iz kletk je 
smrdelo. Pri pingvinih je bilo zelo 
zabavno. V Rogatcu smo se gostili 
s sladoledom. Potem smo se odpe-
ljali domov in ni bilo več zabave. 

Janez Planine, 
2/raz. Oš Stoperce 
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KLJUB PORAZU PRVO 
MESTO 

Stadion Drava v Ptuju, gledalcev 
,50 sodnik lleSič (Mari-
^ r ) ; Strelci: 0:1 (3) Hribemik, 0:2 
(8) Hribernik, 0:3 (62) Hrastnik; 

pTL'J: Simonič (Vesdič), Korošec, 
g^igoc, Matič, Vogrinec, Vinkler, 
Cabrovec, Radolič, Krajnc, Hmer-
5iČ. Ogrizek; 

ELKROJ: Pusovnik, Petenel , 
2vir, Tratnik, Zeleznik, Spende, 
Hludemik, Skok, Ermenc, Hrast-
nik, Hribernik; ^ 

Ivjogometaši Ptuja so kljub 
porazu v zadnjem kolu zanesljivo 
prvi v vzhodni skupini SNL in so si 
tako priborili pravico nastopa v 
enotni republiški ligi. Nedeljsko 
srečanje ni navdušilo, saj zdese-
tkana domača ekipa ni igrala zav-
zeto. To so gostje izkoristili in po 
zaslugi boljše igre in nasprotnih 
napadov zanesljivo zmagali. Sre-
čanje ni odločalo o ničemer in od 
tu tudi premajhna zavzetost in 
zbranost igralcev Ptuja, ki so si si-

cer ustvarili precej lepih priložno-
sti, vendar brez pravega zaključka. 

Ptujski nogometaši so tako v 
popolnosti izpolnili pričakovanja 
in zastavljen cilj tudi dosegli. Za to 
so zaslužini predvsem igralci, tre-
nerja Zaje in prej Krnjič ter vodst-

vo, ki se je potrudilo'in zagotovilo 
ustrezne pogoje za vadbo in pre-
številne nastope v vzhodni skupini 
republiške lige. Več o uspehu 
selekcije Ptuj pa v prihodnji števil-
ki. 

1. kotar 

Vogrinec (Ptuj) znova v SNL (foto B. Rode) 

Športna srečanja zdravstvenih delavcev 
V soboto so se na stadionu 

Drava v različnih .športnih disci-
plinah pomerili delavci zdrav-
stvenih centrov Ptuj—Ormož in 
Velenje. To je bilo njihovo drugo 
srečanje, potekalo je v prijatelj-
skem razpoloženju, zelo družab-
no, tako da izidi srečanj niso bili 
toliko pomembni . Vseeno je za-
pisati, da so se delavci pomerili v 
rokometu, nogometu, kegljanju, 
pikadu. šahu in namiznem tenisu. 

1. kotar 

Z otvoritve na .stadionu Drava (foto I. kotar) 

Strelci ponovno uspešni 
Po uspehu naših strelk in strelcev na zadnjem republiškem prven-

stvu v streljanju s pištolami, so se ponovno odrezali v soboto 20. juni ja na 
republiškem prvenstvu v Ljubljani z MK (malokalibrsko) puško serijske 
izdelave. V številčni in močni konkurenci je članska ekipa v sestavi: 
Slavko Gole, Stanko Pulko, Adolf Mihelič in Albin Vrbnjak (vsi SD 
Turnišče) osvojila 3. mesto. Najboljš i posameznik (Gole), je bil deseti. 

Presenetili so mladinci, ki so kot ekipa v sestavi: Darko Jazbec, 
Bojan Mihelač, (oba Turnišče) in Gorazd Maloič (Kidričevo) osvojili 1. 
mesto. Posamezno p a j e bil Jazbec četrti in Mihelač peti. 

Prvo mesto in zlato medal jo s i je priborila tudi ekipa članic v sestavi: 
Zdenka Matjašič, Mira Skok (obe Turnišče) in Mar jana Kramberger 
(Kidričevo). Tudi v posameznem plasmanu, j e naslov republiške prva-
kinje za leto 1981 osvojila že večkratna prvakinja Zdenka Matjašič, z 
nastreljenimi 507 krogi od 600 možnih (trostav^ S tem rezultatom je 
presegla predpisano normo za naziv in osvojitev značke »MOJSTER 
STRELEC«. Zlata Zdenka je tako prva strelka v občini Ptuj, k i j e z MK 
puško dosegla ta naziv, oziroma značko, zato ji k uspehu čestitamo, prav 
tako tudi vsem ostalim udeležencem in udeleženkam tega prvenstva. 

Alojz Koželj 

Drugo mesto za Mercator 
z nastopom v Ljubljani so slovenski strelci na glinaste golobe 

končali letošnje tekmovanje v republiški ligi v disciplini trap. Prvo mesto 
je po pričakovanju in prepričljivo osvojila l jubljanska Olimpija, med 
posamezniki pa Sotlar (Svoboda Senožeče). Med ekipami so se na drugo 
mesto uvrstili strelci SD Mercator iz Ptuja. Sodelovalo je 14 ekip. 

1. kotar 

Streljanje na glinaste golobe pridobiva na kvaliteti (foto: 1. kotar) 

Zakaj odhajajo 
športniki v druge 

sredine 
Letos v poročilih o uspehih 

ptujskih športnikov ne zasledimo 
več imen Rajko Čuš (motokros) 
Miran Šegula (motokros) in Alojz 
Trstenjak (strelstvo). To zaradi 
tega. ker letos nastopajo za druga 
športna društva. Zakaj? Vsi trije 
so vrhunski športniki, ki spadajo v 
sam jugoslovanski vrh v svojih 
disciplinah in v Ptuju ni.so imeli 
niti približno takih pogojev, ki bi 
jih potrebovali. Rajko Čuš in 
Miran Šegula sta motokrosista, ki 
sta doma dobila dotacije, ki je 
desetkrat manjša od minimalne, 
ki bi j o potrebovala. K d o j e potem 
kriv. da sta odšla? Ali mar tek-
movalca, ki nista imela več vsak 
po deset milijonov na sezono? 
Prepričan .sem, da bi (xigovorni 
morali opraviti vfogo mentorja 
kot je to potrebno. 

•Alojz Trstenjak je imel zraven 
Imančnih tudi druge probleme. 
Primer, ki ni edini. Lani s e j e na 
.svoje stroške fX)dal v Beograd na 

državno Kontrolno prvenstvo. Ko 
je prišel v Beograd, j e ugotovil, da 
sploh ni prijavljen. Za prijavo je 
bila odgovorno streLska družina 
Jože Lacko. Ali bo kdaj bolje? 

Posnetka in besedilo: 
Bojan Rode 

Rajko CuS 

Miran Šegula. Alojz Trstenjak 

TEKMOVANJE ZA MALI ATLETSKI 
POKAL 

Zveza tdesnokuhurnih organiza-
cij in atletski klub Ptuj sta v 
s(xlelovanju z učitelji telesne vzgo-
je izvedla občinsko prvenstvo mla-
jših pionirk in pionirjev za mali at-
letski pokal Slovenije. Največ 
uspeha so imele pionirke OS Tone 
Znidarič in pionirji OS Olga Meg-
lič. 
PIONIRKE: 

— 60 m: 1. Violeta Murko (T. 
Ž.) 8.9 s, 2. Nataša Vidovič (O. 
M.) 9,0 s, 3. Božena Krivec (O. 
M.) 9,1 s; 

— 300 m: 1. Mateja Cestnik 
(OM) 50,04 s, 2. Andreja Bezjak 
(TZ) 51,30 s, 3. Alenka Kokol 
(OM) 51,9 s; 

— 600 m: 1. Branka Krajnc (T2) 
1:57,3 min, 2. Julija Potočnik 
(FO) 1:57,9 3. Tanja Kosi (TZ) 
2:01,6; 

— daljina: 1. Alenka Zupec(TZ) 
452 cm; 2. Breda Vidovič (FO) 448 
cm. Jasna Kokol (Grajena) 405 
cm; 

— višina: 1. Eva Jane (TZ) 140 
cm, 2. Simona Skrinjar (FO) 135 
cm, 3. Marjeta Lašič (TZ) 135 cm; 

— krogla: 1. Karolina Znidarič 
(Cirkulane) 8,95 m, 2. Vera Prav-
dič (Cirkulane) 8,87 m, 3. Sonja 
Rajšp (TZ) 7,84 m; 

— ekipno: 1. Tone Znidarič 
5682, 2. Franc Osojnik 5263, 3. 
Olga Meglič 4264, 4. Cirkulane 
3792, 5. Grajena 3134, 6. Juršinci 
682; 
PIONIRJI: 

— 60 m: 1. Tone Waingartner 
(OM) 8,7 s, 2. Aljoša Tovornik 
(OM 8,9 s, 3 . - 4 . Miran Horvat 
(FO) in David Fluhar (OM) 9,0 s; 

— 300 m: 1. Boris Krabonja 
(FO) 43,80 s, 2. Andrej Plajnšek 
(OM) 46,30 s, 3. Boris Murko 
(OM) 47,00 s; 

— 600 m* 1. Roman Zmavc 
(OM) 1:42,00 min, 2. Srečko Holc 
(Juršinci) 1:48,3, 3. Robert Krajnc 
(Videm) 1:49,9; 

— daljina: 1. Viki Peternik (TZ) 
472 cm, 2. Branko Pihler (FO) 469 
cm, 3. Matjaž Horvat (Juršinci) 
468 cm; 

— višina: 1. Damir Dimovski 
(TZ) 155 cm, 2. Kristijan Kovač 
(TZ) 155 cm, 3. Boris Repič (FO) 
145 cm; 

— krogla: 1. Boštjan Pavlič 
(OM) 9,98 m. 2. Bernard Stumber-

ger (Cirkulane) 9,82 m, 3. Drago 
Miki (TZ) 9,74 m; 

— ekipno: 1. Olga Meglič 3751, 
2. Tone Znidarič 3745, 3. Franc 
Osojnik 3680, 4. Cirkulane 2097, 
5. Juršinci 1656, 6. Videm 698, 7. 
Sela561; . 1. kotar 

PREPOLJE-ALUMINIJ 
(VETERANI) 2:1 

Veterani Aluminij^fspadajo med popularna moštva ptujske občine, 
saj jih želijo povsod videti. Kakor so nekoč igrali hitro in tehnično 
dovršeno igro, tako sedaj igrajo, taktično in tehnično dovršen nogomet. 
Za marsikatero selekcijo bi bili dobri profesorji v poučevanju nogometne 
abecede. O b krajevnem prazniku v Prepoljah so veterani Alumini ja 
odigrali prijateljsko srečanje z domačim moštvom. Zan imanje za to 
tekmo je bilo veliko in gledalci so dodobra napolnili t r ibuno novega 
igri.šča v Prepoljah. Domači igralci so imeli terensko iniciativo, vendar so 
le uspeli zlomiti odpor veteranov Aluminija . Zadetek za Alumini j j e 
dosegel Teodorovič. Danilo Klajnšek 

Veterani Aluminija 

SO Čakovec: SO Ptuj 5:4 
V športnem srečanju so se pomerili predstavniki SO Čakovec in SO 

Ptuj. Ppmerili so se v devetih športnih disciplinah in s icer v malem 
nogometu, streljanju, kegljanju, pikadu, vlečenju vrvi^ med dvema og-
njema in šahu. Nekoliko boljši .so bili predstavniki SO Čakovec, ki so bili 

v skupnem seštevku boljši za točko. Zmagali so v petih športnih 
disciplinah, domačini pa v štirih. Tekmovanja so potekala v Ptuju. 

Danilo Klajnšek 

Nogometni turnir v Apačah 
27. in 28. junija 

Tako kot so organizirali lani. bodo člani športnega društva Apače na 
Dravskem polju, tudi letos pripravili memorialni nogometni turnir in 
sicer V spomin tragično preminulega predsednika društva, Franca 
Turnška. Skorba. Aluminij , Pragersko, Ptuj, Aluminij-veterani, Hajd i -
na. Gerečja vas, Medžimurec. Lovrenc, MIP, Agis in domača ekipa 
Apače so poroštvo, da bomo v*Apačah videli dobro nogometno pred-
stavo. 

Začelo se bo že v soboto ob 13. uri, nadaljevalo pa v nedeljo ob osmi 
uri. Ta turnir bo predstavljal zakjuček nogometne sezone v ptujski 
občini, k i je bila doka j uspešna za nogomet. Ptuj je postal republiški ligaš, 
Skorba je zelo dobro zastopala ptujski nogomet v slovenskem merilu 
(rekreacijski nogomet) itd. Želja vseh ljubiteljev nogometa je, da bi videli 
kakovostno nogometno predstavo, da bi vsaj enkrat v miru in brez 
kakšnih predsodkov do nogometa rekli, bilo je lef>o. 

Sopokrovitelji turnirja v Apačah so Agis Ptuj, Perutnina Ptuj in 
zasebni obrtnik Franc Skledar. Danilo Klajnšek 

Skorbi ni uspelo 
Nogometašem Skorbe, prvaku rekreacijske lige na področju M N Z 

Ptuj ni uspelo. V Zagorju j e bil odigran polfinalni nogometni turnir za 
amaterskega prvaka Slovenije. Sodelovale so tri ekipe in sicer Skorba, 
Eso iz Velenja in domači Proletarec. Rezultati: Eso:Proletarec 1:0, 
Skorba:E.so 1:0. Prolelarec:Skorba 3:1, Vrstni red: Proletarec, Eso in 
Skorba. 

V odločilni tekmi z domačim Proietarcem so igralci Skorbe klonili 
v zadnjih minutah drugega polčasa. Domači so povedli z dvema za-
detkoma. nato je Ivan Vogrinc rezultat znižal in dal nekoliko upan ja v 
dober konec, toda športna sreča je igralcem iz Skorbe obrnila hrbet. Z 
malo sreče bi lahko dosegli več. vendar predstavlja tudi sedanja uvrstitev 
uspeh za igralce trenerja Franca Gerečnika. Upa jmo , da bodo v drugem 
poskusu za stopnico višje. Danilo Klajnšek 

Taborniki pokazali svoje 
znanje 

V nedeljo je bilo v organizaciji Zveze tabornikov občine Ptuj 
področno tekmovanje v taborniškem mnogoboju. Nastopilo j e 21 ekip v 
vseh kategorijah iz občin Maribor. Slov. Bistrica in Ptuj. Tekmovanje je 
potekalo v Ljudskem vrtu. razen orientacijskega pohoda, ki j ih je f>ot 
vodila na obronke Slovenskih goric. 

V kategoriji medvedki in čebelice so morali pokazati znanje v 
postavljanju šotora, postavljanje ognja, premagovanje ovir, igre z žogo, 
lokostrelstvo, orientacijskem pohodu in lovu na lisico, starejše skupine 
pa v postavljanju šotora, lokostrelstva, spretnostne vožnje, signalizacije 
,in orientacijskem pohodu. 

Končni vrstni red ekip je naslednji; Odred Franc Lešnik: Miklavž 
66.07 točk. Odred XL S N O U B Maribor 57.58. Lackov odred Ptuj 48,71 
Lackov odred 11 Ptuj 45.13: mlajši medvedki; Odred Franc Lešnik 
Miklavž 63.65. Odred F. Lešnik II Miklavž 61.25, Lackov odred Ptuj 
52.94: Starejše čebelice XL S N O U B Maribor92.80. Dravskiodred Skoki 
78.29. Odred Anice Černe Makole74.38, Lackov odred Ptuj 49,63 starejši 
medvedki XI. S N O U B Maribor 85.94.Odred Franc Lešnik 83,87 Odred 
Anice Černe Makole 72.85. Lackov odred Ptuj 57,80; mlajše tabornice 
Odred Franc Lešnik Miklavž 56,13, Odred XI. S N O U B Maribor 41,00; 
mlajši taborniki Odred I . Lešnik Miklavž 64.26, Odred Marijan Banta 
Sladki vrh 10.11: starejše tabornice amorastniki Maribor 78.15. Odred 
XI SNOUB Maribor 62.90: starejši taborniki Odred XI. S N O U B Ma-
ribor 57.81 točk.' 

Prvouvrščene ekipe bodo nastopile na republiškem tekmovanju, ki 
bo na Zletu slovenskih tabornikov v Ilirski Bistrici. -anc 
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ZMDA SLOVENSKE GORICE 81 OD 1. JUNUA ZDRUŽENE SERVISNE DFJAVNOSTIV OKVIRU ZC PTUJ-ORMOŽ 

Veliko prednosti in nekaj začetnih težav 
Ptujsko zdravstvo je na področju 

združevanja opravilo pionirsko de-
lo; zataknilo pa se je pri določenih 
organizacijskih vprašanjih oziroma 
pri vprašanjih dvojnosti določenih 
dejavnosti v okviru centra. Gre 
predvsem za dvojnost t. i. servisnih 
dejavnosti, tu mislimo na fiziotera-
pevtsko dejavnost in laboratorijsko 
dejavnost, ki pa bosta poslej, 
točneje od 1. julija dalje enotno or-
ganizirani v okviru centra. Kako se 
bosta dejavnosti v bodoče razvijali 
in kaj omenjena združitev prinaša 
oziroma kaj od nje pričakujejo 
zdravstveni delavci, smo povprašali 
dr. Ljuba Toša, direktorju TOZD 
Bolnišnica Ptuj , ki je odgovoril: 

,,Ce hočem odgovoriti na 
postavljeno vprašanje, moram 
poseči v zgodovino zdravstva. V 
Ptuju se je do ustanovitve zdrav-
stvenega centra razvijala zdravst-
vena služba več ali manj po dveh 
tirih. Deloma je to bil posledica sta-
rega zakona o zdravstvenem varst-
vu. Novi zakon o zdravstvenem 
varstvu to dvotirnost odpravlja ozi-
roma daje možnosti, da lahko de-
lavci tam, kjer ugotavljajo, da taka 
dvotirnost ne prinaša dobrih rezul-
tatov, te stvari tudi spremenijo. 
Konkretno se je na ptujskem ob-
močju v preteklosti zdravstvo raz-
vijalo v dveh večjih zdravstvenih 
delovnih organizacijah in sicer sta-
rega zdravstvenega doma in pa bol-
nišnice. Obe organizaciji sta v okvi-
ru svojih potreb razvijali tudi dolo-
čene servisne službe in je tako pri-
šlo do podvajanja teh služb, ki pa v 
bistvu opravljajo enako funkcijo. 

Z ustanovitvijo ZC Ptuj—Or-
mož so bile podane vse praktične 
možnosti to dvotirnost tudi v prak-
si odpraviti. S 1. julijem letos se v 
okviru ZC združujeta fizioterapevt-
ske dejavnosti in pa laboratorijska 

služba. Do združevanja te dejavno-
sti prihaja po tem, ko so se delavci 
TOZD I. ob sprejemanju svojega 
novega statuta, odločili, da te de-
javnosti izločijo in da se ukinejo in 
da se prenesejo na že obstoječe de-
javnosti v TOZD-u Bolnišnica 
Ptuj. 

Kaj pričakujemo od te združitve? 
Ce pogledamo so to bile praktično 
enake dejavnosti z različnimi obse-
gi dela in po združevanju teh dejav-
nosti bomo dejansko imeli večje 
kadrovske in materialne zmogljivo-
sti, vendar to ne pomeni, da se bo 
ta dejavnost v popolnosti združeva-
la na enem mestu, temveč bodo 
ostala ta delovna mest», to je 
ambulante ali laboratoriji na dose-
danjih mestih, pač pa bomo imeli 
večje možnosti usk la jevanja 
materialnih sredstev in pa tudi kad-
rov samih. 

Do danes smo imeli v Ptuju fizi-
kalno terapijo organizirano v ' 
bolnišnici, ki je imela svojo disloci-
rano enoto ali delovno mesto v 

Ptujskih toplicah in pa fizikalno te-
rapijo v bivšem zdravstvenem do-
mu. Z združitvijo te enote bo ta 
kadrovsko okrepljena v material-
nem pogledu, lažja pa bo tudi 
racionalna delitev dela, glede na 
posamezne enote. Delno nam osta-
ja problem Ptujskih toplic; za Ptuj-
ske toplice velja povedati, da so bi-
le grajene kot rekreacijski objekt. 
V katerega se je zdravstvo, če se ta-
ko izrazim pozneje ,,vsililo" in za-
enkrat poteka ta dejavnost v 
improviziranih prilikah. Vendar 
mislim, da z določeno dobro voljo 
z obeh strani, uporabnika in izva-
jalca, se bo to prehodno obdobje, 
namreč obljubljeno je, da se bodo 
Ptujske toplice slej ko prej izgraje-
vale v smeri zdravstvenega objekta, 
ta čas dal prebroditi. 

Na vsak način pa z otvoritvijo 
dejavnosti v Ptujskih toplicah ptuj-
ska zdravstvena skupnost oziroma 
ptujsko združeno delo, ima precej 
manjše stroške za zdraviliški odliv, 
ki je bil v preteklih letih precejšen. 

Pri laboratorijskih dejavno. • 
se ne predvidevajo večje sprei^^ 
be v načinu dela, spremembe ^ 
le v boljši, izkoriščenosti zdr^® 
venega kadra, ter v neki dolof^l 
delitvi dela. Bolnišnica Ptuj imj?'' 
redno dobro opremljen laborato"^' 
ki je v večjem delu mehaniziran''^' 
bomo verjetno določene preisk J " 
ki se strojno opravljajo skoticent 
rali. Tako bomo pridobili na iâ ", 
in boljšo izkoriščenost danih ao 
ratur. 

Do združevanja dejavno« 
prihaja sredi leta. Pričakujemo d^ 
ločene težave pri usklajevanju dgi 
v naslednjem polletju, saj smo kon' 
čno po starem delali celo prvo poi 
letje. V tem obdo.bju smo sprej." 
tudi svoje delovne plane, da n 
govorim o planih dopustov in uj' 
daljnjega dela, tako da bo kljuu 
popolni formalni in pravni združit 
vi, prihajalo vse do usklajevanja 
programov dela in vsega potrebne, 
ga v naslednji polovici leta." 

Pripravila: Me 

USP^NI 
NA VSEH 

PODROČJIH 
P r e t e k l o s o b o t o 20. j u n i j a .so b r igad i r j i p rve i z m e n e Z M D A 

S lovenske gor ice 81 imel i d e l o v n i d a n , č e p r a v o b s o b o t a h to ni 
o b i č a j n o . P o p o l d n e pa so se sestali vsi s a m o u p r a v n i o r g a n i 
i z m e n e , ter ak t iva Z v e z e k o m u n i s t o v in Z S M S . N a s e s t ank ih so 
oceni l i vsa p o d r o č j a d e l a in ak t ivnos t i b r i g a d i r j e v v prvi d e k a d i . 
S p l o š n a o c e n a j e bi la — ze lo u s p e š n o ! Vse štiri b r i g a d e so bile v 
prvi d e k a d i u s p e š n e , s a j so vse p r e j e l e p r i z n a n j a za i n t e r e sne 
d e j a v n o s t i , ter p r i z n a n j a u d a r n i š t v o d e k a d e in u d a r n i š t v o 
u d a r n e g a d n e . 

in k a k š n i so bili d e l o v n i rezul ta t i b r i g a d i r j e v v prvi d e k a d i ? 
V o b č i n i L e n a r t j e prvi t e d e n d e l a l a b r i g a d a iz Šiške, d r u g i t e d e n 
pa iz B o s a n s k e G r a d i š k e . V š t i r ina j s t ih d n e h so b r igad i r j i o b e h 
b r igad i zkopa l i j a r e k v do lž in i 1.000 m, od tega so v do lž in i 900 
m že položi l i cevi , s k u p a j z izvaja lc i de l — K o m u n a l n e g a p o d -
j e t j a P tu j . J a r e k so zas ipa l i v do lž in i 600 m, pri t em so bili 
b r i g a d i r j e m v ve l iko p o m o č m l a d i iz L e n a r t a . Prek 100 m l a -
d i n c e v j e v š t i r ina j s t ih d n e h z a s i p a l o 336 k u b i č n i h m e t r o v 
zeml j e . 

V o b č i n i P t u j so v t e m času k o p a l e os ta le tri b r i g a d e in s icer 
na o d s e k u D e s e n c i — L o č i č , k j e r s o i zkopa l i j a r e k v do lž in i 1.950 
m e t r o v . Cev i so položi l i že v do lž in i 600 m. T r e b a j e d o d a t i , d a 
so bili n a o b e h de lov i šč ih ze lo težki pogo j i de l a , d a so imel i 
b r igad i r j i ve l iko težav s k o r e n i n a m i in b e t o n s k i m i b loki , v 
d e ž e v n i h d n e h p a tud i z d e ž e v n i c o , ki j e p o n e k o d sega la čez 
ko l ena . 

Vse štiri b r i g a d e so n o r m o m o č n o preseg le . B r i g a d a M a t i j a 
G u b e c j o j e p r e seg l a za 63 o d s t o t k o v , b r i g a d a K b z a r a za 51 
o d s t o t k o v , b r i g a d a 19. n o b e m b e r k a r za 107 o d s t o t k o v , b r i g a d a 
P rež ihov V o r a n c p a za 47 o d s t o t k o v . T u d i n a u d a r n i d a n so bi le 
vse štiri b r i g a d e u d a r n e . In če k v s e m u t e m u d o d a m o še u s p e h e 
na p o d r o č j u i n t e r e s n i h d e j a v n o s t i , k r o ž k o v in t eča jev , p o t e m 
l a h k o m i r n o t r d i m o , d a so bili d o s e d a j b r igad i r i i L i z m e n e več 
k o t uspešni na vseh p o d r o č j i h n j ihovega dela . 

M. O z m e c 

Brez žuljev in skrbne nege bolničarke ne gre na nobeni akciji 

USPELA GRAJSKA NOČ 
Čeprav je v soboto 20. junija 

vreme slabo kazalo, se je proti ve-
čeru le zjasnilo in v TOZD Haloški 
biser Ptuj so si nekoliko oddahnili. 
Grajsko dvorišče na ptujskem gra-
du je bilo lepo okrašeno, mize so 
čakale na prve goste — in kmalu 
so prišli. Do večera se jih je zbralo 
okoli tisoč, kar je precej, vendar 
po oceni gostincev še zmeraj pre-
malo. Tisti, ki so bili na grajski 
noči pa so prav gotovo preživeli 
zares prijeten in sveži večer. Du-
brovački trubaduri so držali na 
nogah staro in mlado, vse je bilo v 

stilu nekdanjih dvorskih zabav, od 
jedilnika do glasbe. Tudi cene so 
bile zmerne, skratka takšnih prire-

ditev bi v Ptuju lahko bilo v sezoni^ 
še več. fl 

M. O z m ^ 

Plesišče je bilo daleč premalo za zabave željne goste. 

Pridajmo 
življenje letom I 

To je bilo geslo krajevnih sku-
pnosti in Skupnosti socialnega 
skrbstva občine Ptuj v tednu sta-
rejših občanov od 1. do 6. junija 
1981. Člani komisij za socialna 
vprašanja krajevnih skupnosti, 
člani KO Rdečega križa, mladina 
in podmladkarji RK s svojimi 
mentorji in KK SZDL so obisko-
vali na domovih krajane, ki so 
letos stari 70 ali več let, da bi 
ugotovili, kako živijo, kakšne te-
žave imajo, kakšna oblika pomoči 
bi jim najbolj ustrezala in kaj si 
želijo. 

Ugotovljeno je bilo, da so bili 
vsi starejši krajani veseli obiska, 
saj so mnogi od njih osamljeni, 
nimajo svojcev ali so se le ti od-
selili in le redko prihajajo k svojim 

ostarelim staršem. Mnogi od teh 
starejših krajanov so bolehni, eni 
tudi priklenjeni na posteljo in 
odvisni od pomoči in nege svoj-
cev. sosedov, patronažne službe 
ali službe Hege na domu. Istoča-
sno so obiskovalci srečevali 70-
letnike. ki so polno aktivni kot 
družbenopolitični delavci, na 
področju turizma in rekreacije ali 
tudi čvrsti gospodarji posestva. 

Prav to, kako živijo naši starejši 
občani in kakšne oblike skrbi za 
njihovo ugodno počutje so na-
jprimernejše, so želeli v tem tednu 
zvedeti obiskovalci, da bi Sku-
pnost socialnega skrbstva občine 
Ptuj ustrezno zastavila svoje delo 
na tem področju. 

Niso še zbrani vsi podatki, kako 
živi 4.742 občanov starih 70 in več 
let, jasno pa je, da bo potrebno 
bolj organizirano uvajati sosed-
sko pomoč, kar se je v nekaterih 
krajevnih skupnostih pokazalo 
kot zelo ustrezno. Gre za to, da v 
kraju samem,- kjer človek živi, 
organiziramo, da mu nekdo pri-
nese vse potrebno iz trgovine, da 
se mu pripravijo drva. očisti sta-
novanje. uredi vrt. da ga od časa 
do časa nekdo obišče, da mu po-
kliče zdravnika ali prinese zdra-
vila in podobno. Taka pomoč je 
lahko najhitrejša in najbolj učin-
kovita, pa še prijeten občutek daje 
človeku, da ga sosedje niso poza-
bili, kar mu pomaga, da lažje 
prenaša težave, ki pač prihajajo s 
staranjem. 

Skrb in pomoč starejšim ljudem 
je stalna, akcije kot je »Teden 
starejših občanov« pa naj nas 
opominjajo, da smo morda svoje 
človeške dolžnosti nekoliko za-
nemarili in pozabili, d a j e staranje 
sestavni del človekovega življe-
nja. Tako vzgjajmo tudi mlade. 

A. O. 

osebna kronika 
RODILE SO 

Angela Kolarič, Ziherlova pl. 
20 — Tejo; Marjeta Vesenjak, 
Terbegovci 26 — Natašo; Jožica 
Petek, Mo.škanjci 116 — dekli-
co; Nada Glažar, Kidriče-
vo 8 — dečka; Anica Lupinšek, 
Jelovice 26 — deklico; Kristina 
Gole, Prvenci 12 — dečka; Kri-
stina Marčinko, Sedlašek 55 — 
deklico; Danica Hernja, Kolod-
vorska 8, Ormož — Anito; Biserka 
Rojic. Kraigherjeva 26 — Leo; 
Terezija Vidovič, Bukovci 67 — 
dečka; Marija Cafuta, Gorca 85 
— dečka; Marija Hergan, Šikole 
39 — deklico; Angela Petek, 
Tomšičeva 15 — Roberta; Brigita 
Bauman, Središče ob Dravi, Slo-
venska c. 38 — Matevža; Jožica 
Klep, Zg. Pristava 34 — Andrejo; 
Metka Valenko, Moškanjci 19 — 
dečka; Slava Plohi, Spuhlja 20 — 
deklico; Marija Rampre, Njiverce 
36 — deklico; Marija Bezjak, 
Placarovci 6 — dečka; Andreja 
Kajaovar, Doklece 26 — Darka; 
Terezija Kekec, Kraigherjeva 18 
— Boruta; Emina Lilič, Krčevina 
62 —deklico; Ivanka Laura.UI. 1. 
maja 4 — deklico; Daniela Lo-
zinšek, Moškanjci 108 — dečka; 
Dragica Polanec, Ločič 16 — 
dečka; Neža Korenjak, Zabovci 
99 — dečka; Milena Druzovič, 
Kratka ul. 3 — Zvonko; Marjana 
Lazič, Kraigherjeva 33 — dečka; 
Jožica Kump, Senčak 5 — Olgo; 
Genica Bezjak, Hajdoše 59/c — 
dečka; Marija Furjan, Hrastovec 

45 — dečka; Gordana Majč, Sre- : 
dišče, Slovenska 46 — Mateja; 
Kristina Hajšek, Majšperk 103 - ; 
Matejko; Jožica Peršoh, Mihovce : 
31—dekl ico . 

POROKE: 
Marjan Kostanjevec, Mejna 

cesta 37 in Zdravka Dodeva. j 
Kriva Palanka; Stanislav Loboda, i 
Potrčeva 48 in Emilna Toplak. ' 
Potrčeva 48; Srečko Celigo, Sela, 
39/a in Zlatica Mohorko, Zg. 
Hajdina 34; Franc Gomzej, Sla-
všina 26 in Matilda Gomzej, Sla-
všina 26; Jožef Podhostnik, Brez-
ovec 73 in Milena Korošec, Brez-
ovec 73; Milan Govedič, Kidri-
čevo 22 in Albina Horvat, Sredi-
šče ob Dravi, Flegeričeva 6: 
Martin Kos. Nova vas pri Mar-
kovcih 28 in Nada Kolarič, Bu-
kovci 4;. 

UMRLI SO: 
Helena Vincetič, Pušenci 36. 

roj. 1900, umda 16. juni ja 1981: 
Anton Zajšek, Mlinska 15/a, rOj. 
1931, umrl 16. junija 1981; Ana 
Janžekovič, ObStudenčnici l,roj. 
1894, umrla 16. junija 1981. 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno if̂  
radijsko dejavnost RADIO-
TEDNIK 62250 Ptuj, Vošnja* 
kova 5, po.štni predal 99. Ureja 
uredniški kolegij, ki ga sestav-
ljajo vsi novinarji zavoda, direk-
tor in glavni urednik franc 
LAČEN, odgovorni u r e d n i k 

FRANC FIDERŠEK, tehnični 
urednik ŠTEFAN PUŠNIK,' 
Uredništvo in uprava Radio-, 
Tednik, telefon (062) 771-261 in, 
771-226. Celoletna naročnina 
znaša 300 dinarjev, za tujino 
550 dinarjev. Žiro račun SD^ 
Ptuj 52400-603-31023. Tiska 
CGP Večer Maribor. Na podlaS' 
zakona o obdavčevanju proif' 
vodov in storitev v prometu j® 
TEDNIK uvrščen med proiz-
vode, za katere se ne plačuj® 
temeljni davek od prometa proiZ' 
vodov. 

V tednu od 15. do vključno 22. junija so miličniki poslaje milice Ptuj 
in oddelkov imeli kar precej dela. saj so posredovali kar v 14 prometnih 
nesrečah. Porazno stanje, lahko ugotovimo. Ni bilo dneva, ko ne bi vsaj 
enkrat posredovali v lažji ali težji nezgodi. Smrtnih žrtev na srečo ni bilo, 
dve osebi sta bili težje kar osem pa lažje ranjenih. Glavni vzroki nesreč so 
tokrat neprimerna hitrost in vinjenost. Vse toje narekovalo tudi razmeroma 
visoko materialno škodo, saj znaša kar 505.600 din. 

VOZNIKA ŠE NISO IZSLEDI-
LI 

V torek 16. junija so miličniki 
okoli 21. ure sprejeli obvestilo, da 
je neznan voznik v Borovcih podrl 
pešca Janka Venta iz Cvetkovc. 
Venta je šel ob cesti močno pod 
vplivom alkohola proti avtobusni 
postaji. Med potjo ga je zadel 
neznan voznik in odpeljal naprej. 
Pešec je obležal hudo ranjen in je 
na zdravljenju v ptujski bolnišni-
ci. 

S TOVORNJAKOM V NAD-
VOZ 

V sredo 17. junija ob 10.45 je 
peljal tovorno vozilo z dvigalom 
Feliks Rojko iz Ptuja in sicer v 
smeri proti Turnišču. Pozabil je 
vrniti dvigalo v normalni položaj, 
zato je z njim trčil v železniški 
nadvoz. Materialne škode je za 
okoli 150 tisoč din. 

VOZIL PREHITRO 
V četrtek 18. junija je prišlo do 

nezgode ob 12.15 na lokalni cesti v 
Mestnem vrhu. Voznik tovornega 
avtomobila Jožef Vauda iz Haj-
dine je peljal proti Ptuju. V ne-
preglednem ovinku je trčil z zad-
njim delom v nasproti vozeč av-
tobus Komunalnega podjetja 
Ptuj. Lažje je bil ranjen le otrok v 
avtobusu v katerem je bilo sicer 45 
potnikov. Materialna škoda pa 
znaša okoli 250 tisoč din. 

V PETO GRE RADO? 
Tudi takih primerov ni manj-

kalo. Rajko Vjdovič (34) iz Strajne 
je imel v ponedeljek 22. junija svoj 
dan. Ohrabren z maligani je krenil 
na svojo »vožnjo« in čeprav so ga 
miličniki kar 4 krat ustavili in ga 
opozorili naj preneha je nadalje-
val. Da bi obvarovali njegovo ži-
vljenje in varnost ostalih udele-
žencev v prometu so ga pridržali 
do iztreznitve. 

—OM 


